
سه شنبه  28 خرداد 1398 14 شوال 1440  18 ژوئن 2019  شماره 4824  سال بیست و دوم   2000 تومان

روزنامه صبح ایران

در نظر دارد با استناد به مجوزشماره 302 و 5/219/ص مورخ 98/2/26 و 98/3/13 موضوع بندهای 1 و 2 مصوبه شماره 102 و 105 مورخ 
98/2/22 و 98/2/31 شورای اسلامی شهر اندیشه اجرای عملیات ذیل را از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران واجد شرایط و دارای صلاحیت 

واگذار نماید:
1- موضوع مناقصه:

2- سپرده شرکت در مناقصه باید بصورت موارد مندرج در بند 2 ماده 
5 آئین نامه مالی شهرداریها به شرح ذیل ارائه گردد.

الف- رسید بانکی واریز وجه مزبور به حساب جاری سیبا به شماره 
0106212988001 نزد بانک ملی شعبه فاز سه اندیشه 

ب- ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری اندیشه
ج- اسناد خزانه 

3- مهلت و محل فروش اسناد مناقصه : مهلت خرید اسناد مناقصه از 
تاریخ چاپ آگهی لغایت روزدوشنبه مورخ 98/04/17 به نشانی : شهریار- 
شهر اندیشه -فاز 3- بلوار آزادی- تقاطع خیابان شهرداری شرقی- 

ساختمان مرکزی شهرداری اندیشه - واحد امور قراردادها می باشد.
4- مهلت و محل ارائه پیشنهادات: پایان وقت اداری روز سه شنبه 

مورخ 98/04/18 دبیرخانه شهرداری اندیشه

5- زمان و محل بازگشایی پیشنهادات واصله: روزچهارشنبه مورخ 
98/04/19 ساعت 14:30 سالن جلسات شهرداری اندیشه 

6-مدارک لازم : رونوشت و اصل گواهی صلاحیت پیمانکاری دارای 
اعتبار و درخواست کتبی با مهر و امضا معتبر شرکت همراه داشتن مهر 

شرکت جهت دریافت اسناد الزامی است.
7- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادهای واصله مختار 

است.
8- برندگان اول-دوم و سوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد 
نشوند سپرده شرکت در مناقصه آنان به ترتیب به نفع شهرداری ضبط 

خواهد شد.
9- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مناقصه درج 

گردیده است.

شهرداری اندیشه

بهروز کاویانی- شهردارشهر اندیشه

آگهی مناقصه عمومی ) نوبت اول (

در نظر دارد: پروژه گازرساني به محور خالی صنایع مرحله پنجم 
)یك  مناقصه عمومی  از طریق  را   )PC( )صنایع محور سولوقان(
مرحله اي( و پس از ارزیابي کیفی به مناقصه گران واجد شرایط 

واگذار نماید:
الف- شرح مختصر کار:

1( لوله گذاري شبکه توزیع پلی اتیلن به طول تقریبي 24700 
متر

2( لوله گذاری خط تغذیه 4 اینچ به طول تقریبی 150 متر
3( نصب 1 عدد ایستگاه کابینتی 2500

4( نصب 270 عدد انشعاب
ب- محل اجرا: سطح استان قم مي باشد.

ج- شرایط پیمانکاران متقاضی:
5( توانایی انجام کار در مدت 365 روز تقویمی

6( دارا بودن حداقل پایه 5 در رشته تأسیسات و تجهیزات و 
یا پایه 5 رشته نفت و گاز از سازمان مدیریت و برنامه ریزي کشور

7( توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد )واریزي به حساب 
به  ریال   1,200,000,000 مبلغ  به  سیبا(  شماره 2174633403005 

عنوان سپرده شرکت در مناقصه همراه اسناد تحویلی 
8( توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات 

قراردادی 
د- مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه و ارزیابي کیفی 

تا تاریخ 1398/04/09 مي باشد.
هـ - مهلت عودت اسناد ارزیابي کیفی و پاکت های مناقصه تا 

پایان وقت اداري مورخ 1398/04/22 مي باشد.
مورخ  یکشنبه  روز   10:30 ساعت  ها  پاکت  گشایش  زمان  و- 

1398/05/02 مي باشد.
مبلغ  )به  مناقصه  اسناد  خرید  جهت  می توانند  مناقصه گران 
600,000 ریال با لحاظ مالیات بر ارزش افزوده( به آدرس قم، بین 
میدان امام خمینی و میدان شهید زین الدین، کوچه شماره 18، 
شرکت گاز استان قم، امور پیمانها مراجعه نمایند. در ضمن متن 
این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به آدرس:  
www.nigc-qpgc.ir یا سایت پایگاه ملي اطلاع رساني مناقصات به 

آدرس www.spac.ir قابل دریافت است.  
نکات قابل توجه: 

ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان   )1
ایجاد نخواهد کرد.

2( کارفرما در صورت درخواست پیمانکار منتخب، به میزان %15 
مبلغ اولیه پیمان را به عنوان پیش پرداخت طبق شرایط پیمان و در 

ازاي ارایه ضمانتنامه بانکي به پیمانکار پرداخت مي نماید.
3( شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار 

بوده و اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.
4( به پیشنهادهاي مشروط و مبهم و پیشنهادهایي که بعد از 

مدت مقرر در آگهي برسد مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
با  می توانند  متقاضیان  بیشتر  اطلاعات  به  نیاز  در صورت   )5
شماره های امور پیمانهای شرکت گاز استان قم )نمابر: 36620004-

025 و تلفن: 36121303-025( تماس حاصل فرمایند.

شركت گاز استان قم 

روابط عمومي شرکت گاز استان قم

»آگهي فراخوان مناقصه عمومي« نوبت اول

تغییر مسیر سردار قالیباف

مسیر پاستور از بهارستان می گذرد 

واکنش زنگنه به حاشیه سازی ها: 

متاسفانه با آقای روحانی هیچ مشکلی در این 6 سال نداشتم 

سرلشکر باقری:  

درصورت نیاز آشکارا با آمریکا برخورد می کنیم

شمخانی خبر داد:

ضربه سنگین اطلاعاتی ایران 
به شبکه سایبری خارجی
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معـاون اول رییـس جمهـوری بر گفت وگـوی صادقانـه با ملت 
تاکیـد کـرد و گفت: معیشـت مردم، رونـق تولید و ایجاد اشـتغال 
مهـم تریـن اولویت هـای اقتصـادی دولت در سـال 98 هسـتند 
و مـردم بایـد احسـاس کنند که مسـئولین به دنبال حل مسـائل 
و مشـکلات معیشـتی جامعه هسـتند. به گـزارش پایـگاه اطلاع 
رسـانی معاون اول رییس جمهوری، »اسـحاق جهانگیـری« امروز- 

دوشـنبه- در جلسـه سـتاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی...

 نایب رییس مجلس معتقد است که صدها نفر امثال هادی رضوی 
در کشور وجود دارند و دلیل مخالفت برخی با FATF   شناخته شدن 
گردن کلفت هایی است که به راحتی در کشور پول جا به جا می کنند.
مسعود پزشکیان با بیان اینکه اگر در قالب یک سیستم و چارچوب، 
قوانین موجود کشور اجرایی می شد، بسیاری از مشکلات کنونی اتفاق 
نمی افتاد،گفت: اگر قوانین به درستی اجرا شود هیچ کس نمی تواند 

دزدی کند و یا اینکه منابع کشور جابه جا شود...

معاون اول رییس جمهور تاکید کرد

باید با مردم درباره مشکلات 
صادقانه گفتگو کرد

مسعود پزشکیان :

صدها نفر امثال هادی رضوی 
در کشور وجود دارند
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مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان گفت: این منطقه آماده استقبال از سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی برای استقرار صنایع خودروسازی است و در این زمینه ظرفیت های مطلوبی دارد. 
سید مهدی طباطبایی بیان کرد: این منطقه از سال های گذشته در زمینه استقرار شرکت های فعال 
در حوزه صنایع خودروسازی مطرح بوده است و واحدهای صنعتی در آن استقرار دارند که هم اکنون 
نیز در زمینه تولید لیفتراک، موتور سیکلت های برقی و در آینده نزدیک خودروهای برقی به فعالیت 
می پردازند.وی بیان کرد: هم اکنون یکی از شرکت های فعال در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان، 
انواع خودروهای دیزلی شرکت هیوندا را تولید می کند و اخیراً این شرکت قراردادی را با بانک رفاه 
منعقد کرده است که بر اساس آن، 100 دستگاه آمبولانس توسط این شرکت خودرو سازی تولید و 

در اختیار دانشگاه های علوم پزشکی کشور قرار می گیرد...

معاون امور عمرانی استاندار قم بر ضرورت اتخاذ تدابیر ترافیکی کوتاه مدت و اعمال نظارت جدی 
برای کاهش تصادفات بلوار آیت الله بروجردی تاکید کرد.محسن بهشتی در جلسه شورای ترافیک 
استان قم بیان کرد: طبق آمار، شرایط تصادفات منتج به تلفات در مسیر بلوار آیت الله بروجردی حد 
فاصل قم- پردیسان بسیار بالاست و اتخاذ تدابیر با تشدید اعمال قانون از اهمیت ویژه در راستای 
کاهش تلفات برخوردار است.او با اشاره به اقدامات صورت گرفته در راستای راه اندازی سامانه 
دوربین های کنترل سرعت افزود: استقرار پلیس در این محور در راستای بازدارندگی از سرعت 
ضروری است.معاون استاندار قم مشخص شدن وضعیت کاربری بلوار بروجردی را نیز خواستار شد 
و تصریح کرد: کارکارشناسی در این زمینه با در نظر گرفتن شرایط ترافیکی این معبر باید در دستور 

کار قرار بگیرد.بهشتی بیان کرد: انتظار این است که با راه اندازی محور جدید...

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان :

»سلفچگان« آماده استقرار 
صنایع خودروسازی است

معاون امور عمرانی استاندار قم  تاکید کرد

اتخاد تدابیر لازم برای کاهش 
تصادفات بلوار آیت الله بروجردی 
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از بین رفتن برجام به نفع 
منطقه و جهان نیست

	

درخت دیپلماسی ایران
 به بار نشست

امور	 وزیر	 سفر	 با	 که	 شرایطی	 در	 گذشته	 هفته	
خارجه	آلمان	و	نخست	و	وزیر	ژاپن،	ایران	تحریم	زده	
و	تحت	فشار	آمریکا	می	رفت	تا	به	مرکز	دیپلماسی	

منطقه	ای	تبدیل	شود	و	گشایشی	در	گره	کور	برجام	در	حال	احتضار	ایجاد	کند،	
حوادثی	مشکوک	در	دریای	عمان	رخ	داد	که	بار	دیگر	فضای	روابط	خارجی	ایران	
را	متشنج	کرد	و	بهانه	ای	به	دست	آمریکا	و	»	تیم	ب«	داد	تا	همچون	گذشته	
با	بهانه	های	واهی	و	مدارک	اثبات	نشده	بخواهند	تقصیر	این	حمله	جدید	به	

نفتکشها	را	به	گردن	ایران	بیندازند	و	پرونده	آن	را		به	شورای	امنیت	ببرند.
و	 کرد	 کار	 این	 به	 اقدام	 امارات	 و	 عربستان	 حمایتهای	 با	 آمریکا	 چند	 هر	
جلسه	ای	فوری	و	البته	پشت	درهای	بسته	در	شورای	امنیت	تشکیل	داد،	اما	
خوشبختانه	تلاشهای	دیپلماتیک	ماه	های	اخیر	ایران	سبب	شد	تا	به	جز	انگلیس،	
بقیه	اعضای	این	شورا	بر	خلاف	گذشته	دشمنی،	اتهام	زنی	و	سخت	گیری	به	
ایران	را	نخستین	راه	حل	موجود	تشخیص	ندهند	و	خواهان	بررسی	های	بیشتر	
برای	روشن	شدن	ابعاد	موضوع	شوند.	در	این	جلسه	شورای	امنیت،	بر	خلاف	
روال	سالهای	قبل	از	توافق	هسته	ای،	ایران	حامیانی	داشت	و	جلسه	مطابق	میل	
از	همان	 ایران	پیش	نرفت.	روسیه	که	 انگلیس	به	سمت	محکومیت	 آمریکا	و	
ساعات	نخست	حادثه	حمله	به	نفتکشها	تأکید	کرده	بود	نباید	بیدرنگ	انگشت	
اتهام	را	به	سوی	ایران	نشانه	رفت،	بعد	از	جلسه	نیز	بر	همین	موضع	پافشاری	
کرد،	آلمان	نیز	بعد	از	جلسه	شورای	امنیت	و	مشاهده	ویدئوی	آمریکا	که	ادعا	
می	کرد	»سپاه	پاسداران	ایران	به	طور	مستقیم	مسئول	این	حادثه	است«،	به	
صراحت	اعلام	کرد	شواهد	ارائه	شده	از	سوی	آمریکا	کافی	نیست.ایران	این	بار	
حتی	در	بین	کشورهای	حاشیه	خلیج	فارس	نیز	حامیانی	داشت؛	نماینده	دائم	
کویت	در	سازمان	ملل	متحد	گفت:	»به	دشواری	می	توان	با	اطمینان	گفت	قایقی	
که	در	فیلم	منتشر	شده	توسط	آمریکایی	ها	نشان	داده	می	شود	متعلق	به	سپاه	

پاسداران	ایران	است«.
نفس	چنین	اعلام	مواضعی	از	سوی	قدرتهای	جهانی	و	کشورهای	منطقه	و	در	
نهایت	بی	نتیجه	ماندن	جلسه	شورای	امنیت	نشان	می	دهد	که	باقی	ماندن	ایران	
در	برجام،	دیپلماسی	صبر	و	انتظار	و	ادامه	تعامل	و	رایزنی	با	قدرتهای	جهانی،	
سیاست	درستی	از	سوی	کشورمان	بوده	و	طرفهای	باقی	مانده	در	برجام	هر	چند	
تا	کنون	انتظارات	ایران	در	قالب	برجام	را	برآورده	نکرده	اند،	اما	حداقل	در	مواقع	
بحرانی	از		محکوم	شدن	ایران	در	مجامع	بین	المللی	جلوگیری	کرده	و	مانع	

صدور	قطع	نامه	های	جدید	ظالمانه	علیه	کشورمان	می	شوند.	
البته	از	دیدگاه	آمریکا	این	پایان	ماجرا	نیست،	مقامات	تندروی	دولت	آمریکا	
بعد	از	جلسه	شورای	امنیت	اعلام	کرده	اند	که	تلاش	می	کنند	با	مدارکی	که	در	
دست	دارند،	به	ائتلاف	سازی	جدید	علیه	ایران	بپردازند	و	کشورهای	مخالف	و	
مردد	را	نیز	به	سخت	گیری	بیشتر	و	لزوم	اقدام	مشترک	علیه	کشورمان	متقاعد	
کنند.	چنین	مسأله	ای	نشان	می	دهد	عرصه	مناسبات	و	روابط	خارجی	ایران	در	
ماه	های	آینده	همچنان	پر	تلاطم	خواهد	بود	و	نیاز	به	تدبیر	و	برنامه	ریزی	برای	

جلوگیری	از	بالا	گرفتن	بیشتر	تنشها	و	وقوع	جنگ	احتمالی	دارد.	
در	این	راستا	به	نظر	می	رسد	رییس	جمهور	کشورمان	با	سفر	به	قرقیزستان	و	
تاجیکستان،	شرکت	در	نشستهای	»شانگهای«	و	»کنفرانس	تعامل	و	اعتمادسازی	
در	آسیا	)سیکا(«	و	دیدار	با	مقامات	این	دو	کشور	و	نیز	رؤسای	جمهوری	چین	
و	روسیه،	دیپلماسی	منطقه	ای	و	تلاش	برای	یارگیری	و	ائتلاف	سازی	متقابل	را	
کلید	زده	است.	سازمان	همکاری	شانگهای،	سازمانی	میان	دولتی	است	که	برای	
همکاری	های	چندجانبه	امنیتی،	اقتصادی	و	فرهنگی	تشکیل	شده	و	جمهوری	

اسلامی	ایران	در	آن	عضو	ناظر	است.	
رییس	جمهور	کشورمان	از	یک	سو	با	تعامل	با	دو	عضو	اثر	گذار	این	سازمان	
و	البته	دارای	حق	وتو	در	شورای	امنیت؛	یعنی	چین	و	روسیه	خواستار	تداوم	
حمایت	سیاسی	و	اقتصادی	آنها	از	ایران	در	شرایط	کنونی	شد.	از	سوی	دیگر	وی	
تلاش	می	کند	با	حل	اختلافات	سیاسی	دیرینه	با	کشورهای	همسایه	همچون	
تاجکیستان،	دوستی	و	حمایت	این	کشورها	را	نیز	جلب	کرده	و	از	ثبات	و	امنیت	
مرزها	و	حتی	حمایتهای	آنها	از	کشورمان	در	دوران	تحریم	های	ظالمانه	مطمئن	

می	شود.	
چنین	رویکردی	نشان	می	دهد	هر	چند	با	تلاش	بی	وقفه	»تیم	ب«		بادهای	
ایران	 اسلامی	 اما	جمهوری	 است،	 در	حال	وزش	 با	شدت	 ایران	 علیه	 ناملایم	
همچنان	به	اثر	بخشی	تعاملات	چند	جانبه	منطقه	ای	و	بین	المللی	باور	دارد	و	
می	کوشد	در	این	وضعیت	پر	آشوب	و	طوفانی	سکان	دیپلماسی	را	رها	نکند	و	از	

این	مسیر	کشور	را	به	ساحل	امن	و	منطقه	خارج	از	بحران	برساند.	

سرمقـاله
سخنگوی سازمان انرژی اتمی  :

ظرفیت غنی سازی اورانیوم
 4 برابر افزایش خواهد یافت 

سخنگوی	سازمان	انرژی	اتمی	ایران	درباره	تازه	ترین	اقدامات	ایران	در	برنامه	ها	و	
تحولات	هسته	ای	گفت:	بر	اساس	تازه	ترین	تصمیم	اخیر	شورای	عالی	امنیت	ملی	
اقدامات	تازه	خود	را	آغاز	کرده	ایم.	بر	این	اساس	ظرفیت	غنی	سازی	اورانیوم	مان	تا	4	برابر	
افزایش	خواهد	یافت	و	تا	10	روز	آینده	از	سقف	300	کیلوگرم	فراتر	خواهد	رفت.	سقف	
تولید	آب	سنگین	نیز	از	130	تن	افزایش	خواهد	یافت.	همچنین	امروز	تحولات	تازه	ای	در	
نیروگاه	اراک	روی	خواهد	داد	که	در	راستای	تصمیم	تازه	شورای	عالی	امنیت	ملی	است.«
بهروز	کمالوندی،	دیروز	در	مجتمع	آب	سنگین	خنداب	اراک	در	جمع	خبرنگاران	
حاضر	شد	افزود:	»در	حال	حاضر	ما	خود	مصرف	کننده	محصولات	هسته	ای	خود	
هستیم.	از	جمله	آب	سنگین	که	به	زودی	مصارف	آن	در	پزشکی	افزایش	خواهد	یافت.	
این	می	تواند	خبر	خوبی	برای	مردم	ما	باشد.	برخی	از	موارد	مورد	استفاده	در	چارچوب	
تکنولوژی	های	تک	است	که	تنها	در	اختیار	یک	یا	دو	کشور	است	که	ما	جزء	آن	دسته	

از	کشورها	خواهیم	شد.«	
کمالوندی	همچنین	گفت:	»عبور	از	تولید	130	تن	آب	سنگین	به	بالا	برای	ما	هدف	
نیست.	ما	تعهدات	خود	را	داریم.	بر	اساس	برجام	ما	تعهد	به	فروش	نداریم	بلکه	باید	عرضه	
کنیم.	اگر	خریداری	برای	عرضه	ما	نبود	ما	می	توانیم	خودمان	آن	را	مصرف	کنیم.	بازارهای	
خوبی	را	برای	آب	سنگین	توانسته	ایم	در	طول	این	سال	ها	کسب	کنیم	و	تلاش	داریم	
این	بازارها	را	به	رغم	محدودیت	ها	حفظ	کنیم.	هر	گرم	از	آب	سنگین	ایران	حداقل	130	
دلار	ارزش	دارد.	اما	در	عین	حال	می	توانیم	آب	سنگین	را	برای	رفع	نیازهای	داخلی	نیز	
استفاده	کنیم.	اگر	در	دو	ماه	آینده	بازار	برای	فروش	نداشته	باشیم،	ذخایر	آب	سنگین	ما	
از	130	تن	فراتر	خواهد	رفت.	این	نقض	برجام	نیست،	بلکه	از	حالا	به	بعد	می	گوییم	به	
تعهد	خود	برای	حفظ	میزان	کمتر	از	130	تن	پایبند	نمی	مانیم	بلکه	آن	را	برای	مصارف	

داخلی	استفاده	می	کنیم.«
وی	سپس	گفت:	»درباره	تعهدات،	ما	منتظر	دستورات	مقامات	عالی	هستیم.	ما	
همچنان	منتظر	اروپایی	ها	مطابق	با	زمان	بندی	تامین	شده،	خواهیم	ماند.	اروپایی	ها	دو	
ماه	وقت	دارند.	در	این	فرصت	اگر	کاری	بخواهند	بکنند	می	توانند	انجام	دهند.	اروپایی	ها	

خوب	حرف	زده	اند	اما	منتظر	عمل	آنها	هستیم.«
کمالوندی	درباره	زمان	لازم	برای	اقدامات	تازه	ایران	گفت:	»اگر	در	دو	اقدام	اول	که	ما	
براشتیم	نیاز	به	زمان	داشتیم	الآن	برای	گام	های	بیشتر	دیگر	نیاز	به	صبر	و	زمان	نیست،	
یعنی	برای	افزایش	اورانیوم	به	بالای	3.67	درصد	یکی	دو	روز	بیشتر	زمان	نیاز	دارد.	همه	
اقدامات	ما	مطابق	با	بندهای	26	و	36	برجام	است	و	فراتر	از	آن	نیست.	در	صورتی	که	

اروپایی	ها	به	تعهدات	خود	عمل	کنند،	این	اقدامات	قابل	بازگشت	است.«
وی	تاکید	کرد،	ما	یک	سال	منتظر	اقدامات	اروپایی	ها	شدیم،	و	آن	را	صبر	استراتژیک	
نامیدیم،	اما	اگر	اروپایی	ها	در	این	مدت	اقدامی	انجام	ندهند،	دیگر	صبر	ما	تمام	خواهد	شد	
و	وارد	مراحل	بعد	خواهیم	شد	که	برای	آنها	برنامه	ریزی	کرده	ایم.	آنها	باید	زمان	را	غنیمت	
بشمرند،	اگر	آنها	از	این	فرصت	استفاده	نکنند،	ذخایر	اورانیوم	و	آب	سنگین	دائما	افزایش	
خواهد	یافت	و	این	کار	را	برای	آنها	سخت	تر	خواهد	کرد.	هر	چه	بیشتر	به	جلو	پیش	رویم	
کار	برای	آنها	سخت	خواهد	شد.کمالوندی	درباره	میزان	افزایش	غنی	سازی	اورانیوم	گفت:	
»ما	دو	سناریو	را	تعریف	کرده	ایم	که	هر	دو	نیاز	کشور	است،	یکی	برای	استفاده	در	رآکتور	
بوشهر	است	که	نیاز	به	غنی	سازی	5	درصد	دارد	و	دیگری	برای	تامین	نیاز	رآکتور	تهران	
است	که	نیاز	به	غنی	سازی	20	درصد	دارد.	این	بستگی	به	نیازی	است	که	برای	خود	
تعریف	کرده	ایم	و	بر	اساس	آن	تصمیم	می	گیریم.«وی	درباره	خروج	از	برجام	گفت:	»اگر	
ما	به	این	رویه	ادامه	دهیم،	یعنی	گام	به	گام	به	اقدامات	خود	ادامه	دهیم،	عملا	از	برجام	
خارج	خواهیم	شد.	الآن	فکر	می	کنیم	که	امریکایی	ها	خود	در	حال	حاضر	از	این	که	از	
یک	توافق	بین	المللی	خارج	شده	اند،	پشیمان	شده	اند.	به	اعتقاد	ما	اگر	ما	به	این	رویه	خود	
ادامه	دهیم،	امریکایی	ها	هم	بر	خروج	از	برجام	پافشاری	داشته	باشند	و	اروپایی	ها	هم	در	
این	حالت	انفعال	بمانند	و	نتوانند	کاری	از	پیش	ببرند	عملا	برجام	به	سمت	فروپاشی	برود.«

خبــر

محمد مهدی مظاهری

روحانی در دیدار سفیر جدید فرانسه ؛

فرصت اروپا برای جبران بسیار کوتاه است

سخنگوی سازمان انرژی اتمی  :

ظرفیت غنی سازی اورانیوم
 4 برابر افزایش خواهد یافت 

ایران خودرو و سایپا اعلام ورشکستگی كنند!  
2

سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران درباره تازه ترین 
اقدامات ایران در برنامه ها و تحولات هسته ای گفت: بر 
اساس تازه ترین تصمیم اخیر شورای عالی امنیت ملی 

اقدامات تازه خود را آغاز کرده ایم. بر این اساس ظرفیت 
غنی سازی اورانیوم مان تا 4 برابر افزایش خواهد یافت و 

تا 10 روز آینده از سقف 300 کیلوگرم فراتر خواهد رفت...

دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان از کشف "شبکه گسترده عملیات سایبری تهاجمی علیه ایران" خبر داد و گفت: 
بزودی مستندات ازطریق وزارت اطلاعات منتشر می شود. امیر دریابان علی شمخانی در خصوص اقدامات متقابل جمهوری 
اسلامی ایران در قبال اظهارات مشاور امنیت ملی آمریکا که هفته گذشته تأیید کرد آمریکا در حال انجام عملیات سایبری 
تهاجمی خارجی است تا به روسیه و دیگران نشان دهد که آنها بهای مداخله های خود در امور آمریکا را خواهند پرداخت 

گفت: اولاً حمله سایبری علیه کشورها روی دیگر حمله نظامی است ...

*  بزودی مستندات ازطریق وزارت اطلاعات منتشر می شود
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آنهایی که با ثروت 
به دنبال اعتبار هستند 

رواج فرهنگ ثروت اندوزی در جامعه باعث شده تا 
طبقه ای ظهور پیدا کند که همواره سعی دارد به واسطه 
سبک زندگی خاص، خود را از دیگران متمایز کند و برای 

خود اعتبار و جایگاه اجتماعی به ارمغان بیاورد. »طبقه مرفه، کاخ نشین، فرادست، مرفه 
بی درد و …« این واژه ها چه بخواهیم و چه نخواهیم در ادبیات ما وارد شده اند و در جامعه 
نمود عینی پیدا کرده اند؛ یعنی ما با طبقه ای مواجه شده ایم که تافته جدا بافته ای از 
بقیه جامعه هستند و هر روز نیز سعی دارند این فاصله را بیشتر کنند؛ فاصله ای که در 
نتیجه افزایش ثروت ناعادلانه ایجاد می شود و ثروت هم به آنها قدرت می دهد.بنابراین 
قدرت و ثروت به عنوان ۲ عامل ساختاری باعث می شود تا این طبقه برای خود نوعی 
»آقایی« دست و پا کند که نمود عینی آن در سبک زندگی آنها اتفاق می افتد تا آنجایی 
که سبک زندگی این طبقه به عنوان معیاری برای داشتن منزلت و سرمایه اجتماعی به 
شمار می رود؛ یعنی داشتن ثروت پایه متداول اعتبار و پایگاه سربلندی اجتماعی این افراد 
می شود. زیرا دارایی مالی معیاری برای ارجمندی از طرف عامه مردم قرار گرفته است. 
بنابراین ما هر روز به نسبتی بیشتر شاهد رواج این نوع سبک زندگی هستیم که »چشم و 
همچشمی و تظاهر« مهمترین ویژگی های آن است.البته نباید از نظر دور داشت که تمام 
ویژگی هایی که خاص این نوع سبک زندگی است را نمی توان به صورت قطعی مختص 
طبقه بالا و مرفه جامعه دانست، اما این نوع سبک زندگی نیازمند هزینه های زیادی 
است که تنها این طبقه از عهده آن برمی آید که بنابه گفته »تورستین وبلن« اقتصاددان 
و جامعه شناس این افراد می توانند از ۲ راه موقعیت مالی و پولی خود را نشان دهند و به 
نوعی »مصرف نمایشی« داشته باشند: یکی »اوقات فراغت تظاهری« که مختص شرایطی 
است که افراد یکدیگر را بهتر می شناسند و دیگری »مصرف تظاهری« که این شرایط 
مربوط به شهرهای بزرگ است که افراد شناخت کامل و دقیقی از همدیگر ندارند که 
متاسفانه ما شاهد هر ۲ نوع آن هستیم. نوعی از سبک زندگی که برندپوشی، عمل های 
زیبایی، مدارس لاکچری، عروسی های لاکچری و دیگر تفریح های نمایشی از جمله 
مهمترین ویژگی های آن است. برای نمونه خرید از برندهای مطرح دنیا یکی از الزام های 
اصلی آنها شده است به گونه ای که برندپوشی به عنوان یک فرهنگ در میان آنها جا باز 
کرده است یا اینکه انجام عمل های زیبایی که در این مورد بحث جنسیت نیز به میان 
می آید؛ یعنی زنان به عنوان یک قشر در این مورد پیشتاز مردان هستند. زنانی که به 
واسطه ثروتی که دارند میل به دیده شدن به واسطه زیبایی دارند. البته این زیبایی هم 
امری نسبی است؛ یعنی معیارهای زیبایی در مقطع های مختلف تغییر می کند و نمی 
توان برای آن معیارهای مشخصی در نظر گرفت. به همین دلیل ما می بینیم که در یک 
زمان خاص جراحی برای زیبایی بینی مُد می شود و در یک دوره دیگر جراحی گوش 
و لب و این دور همچنان ادامه پیدا می کند یا دور دور کردن با خودرو که این روزها به 
عنوان یکی از معدود تفریح های گران در ایران است که با خودروهای چندصد میلیونی و 
چند میلیاردی اتفاق می افتد و برای طبقه های دیگر نیز به اندازه دودی کردن شیشه های 
ماشینشان و نصب سیستم روی آنها خلاصه می شود. بنابراین گاهی شاهد آن هستیم 
که این نوع سبک زندگی در میان دیگران نیز به دلیل اینکه فکر می کنند اعتبار و جایگاه 
اجتماعی برای آنها به ارمغان می آورد، رواج پیدا می کند.با توجه به چنین شرایطی باید 
گفت که اینها معیارهایی برای رفتار انسان ها هستند که در نظام سرمایه داری تغییر پیدا 
کرده اند. در چنین نظامی شخص باید برای اینکه آرامش فکری داشته باشد باید مانند 
دیگران آنقدر ثروت به دست آورد که در طبقه خود رواج دارد و اگر ثروتی به مراتب 
بیشتر از دیگران داشته باشد برای او بسیار خشنود کننده است. بنابراین ما شاهد طبقه 
ای می شویم که ارزش های آن و ملاک های منزلت یابی اش در نسبت با شرایط تاریخی 
و فرهنگی که در آن زیست می کند تعریف می شود. چنین طبقه ای کار بدنی را پست 
و حقیر می شمارد و آن مختص به طبقه پایین دست جامعه می داند، هرچقدر سرمایه 
و ثروت بیشتری به دست آورد و این دستاورد بی زحمت تر باشد، دستاوردش ارزش 
بیشتری دارد. در نتیجه ثروت و سرمایه به خودی خود برای این طبقه دارای ارزش نیست 
بلکه باید به نمایش گذاشته شود تا منزلت را برای صاحبش به ارمغان بیاورد.مولد نبودن 
و مصرف بدون تولید از دیگر ویژگی های چنین طبقه ای است واز طریق مکانیسم های 
مختلف خود را بازتولید می کنند. بنابراین هر چه جلوتر می رویم طبقه متوسط کوچک 
و کوچک تر می شود زیرا نوعی بحران اقتصادی گریبان کل دنیا را گرفته است؛ بحرانی 

که پولدارها را پولدارتر می کند و طبقه متوسط را به سمت طبقه فقرا پرتاب می کند.

نایب رئیس فراکسیون امید مجلس:

گفت وگوی ملی به معنای 
ائتلاف گروه های سیاسی نیست

نایب رئیس فراکسیون امید مجلس با بیان اینکه گفت وگوی ملی به معنای ائتلاف 
گروه های سیاسی نیست، گفت: گفت وگوی ملی سطح تنش و تقابل را در کشور کاهش 

می دهد. 
عبدالکریم حسین زاده در واکنش به اظهارات محمدرضا باهنر درباره گفت وگوی ملی و 
تاکید بر نشست جریانات سیاسی با هدف کاهش تنش ها، گفت: اگر هدف تصاحب قدرت 
و ثروت است قطعا تنش و دعوای وجود دارد اما اگر هدف توسعه کشور، عمران و آبادانی 
است تنها می توان متفاوت نگاه کرد لذا به نظر نگاه ما باید به کشور نگاه بدون تنش باشد.

نماینده مردم نقده و اشنویه در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: در صورت وجود 
نگاه متفاوت به توسعه کشور، وجود روندهای توسعه ای متفاوت، جهان بینی متفاوت، 

برنامه های متفاوت و غیره در کشور بین جریان های سیاسی طبیعی است.
* اصولگرا و اصلاح طلب دیگر برای مردم اهمیتی ندارد

وی معتقد است: مردم در حال حاضر تفاوتی بین اصولگرایان و اصلاح طلبان قائل 
نیستند و نسبت به بی برنامگی همه اقشار و جریان ها اعتراض و انتقاد دارند، در واقع 
جریان های سیاسی باید با اندیشه های سیاسی متفاوت در کشور وجود داشته باشند 
با الگوی استراتژیک مدیریت برابر است.حسین زاده یادآور  همانطور که این اصل 
شد:گروه های سیاسی  بر اساس چشم انداز سیاسی و توسعه ای خود اهداف را مشخص 
می کنند و در راستای اهداف سیاست گذاری می کنند، گفت وگوی ملی باید انجام شود تا 
این سیاست ها و برنامه ها به هم نزدیک شود.این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی، 
تصریح کرد: مردم نقش خود را درست ایفا می کنند اما جریان های سیاسی نقش خود را 
به درستی ایفا نکردند، البته که ما معتقدیم جریان اصلاح طلب همخوانی بیشتری با مردم 

به جهت پایگاه های خود و همراهی با سیاست های منطقه ای و بین المللی کشور دارد.
* جریانات سیاسی باید نخست باب گفتگو با مردم را باز کنند

وی ادامه داد: جریانات سیاسی در وهله نخست باید باب گفت وگو با مردم را باز کنند و 
در گام دوم کنش های سیاسی را منوط به انتخابات نکنند و در تمام طول سال مذاکرات 
برقرار باشد، جریانات باید در راستای نفوذ سیاسی و اجتماعی گفتمان ملی را پرورش 
دهند. متاسفانه حوزه نفوذ جریانات گسترده نیست و از این رو از مردم هم فاصله گرفتند.

حسین زاده تاکید کرد: اگر هدف جریان های سیاسی ملی است که قطعا تنشی بین 
آنها وجود ندارد و تنها افکار و اظهارات متفاوت بین آنها است که با گفت وگوی ملی 

می توان تفاوت ها را کاهش و به مردم نزدیک تر شد.
* گفت وگوی ملی سطح تنش و تقابل را در کشور کاهش می دهد

وی با تاکید بر اینکه قائل به گفت وگوی ملی هستم، گفت: گفت وگوهای ملی در 
همه ابعاد باید بین جریانات سیاسی شکل بگیرد تا ضمن شفاف سازی، موجب نزدیکی 
جریانات سیاسی شود البته این گفت وگو به معنای ائتلاف گروه های سیاسی یا اصولگرایان 
و اصلاح طلبان نیست.نایب رئیس فراکسیون امید در مجلس شورای اسلامی، افزود: عدم 
گفت وگوی ملی موجب بروز سوء ظن جریانات سیاسی نسبت به یکدیگر  شده است، 
این در حالی است که گفت وگوی ملی سطح تنش و تقابل را کاهش می دهد.محمدرضا 
باهنر با اشاره به برگزاری جلسات هم اندیشی اصولگرایان و اصلاح طلبان، گفت: ما رقیبانی 
در کشور داریم و در انتخابات با آنها رقابت می کنیم اما اکنون می خواهیم بنشینیم و با 
یکدیگر صحبت کنیم ولو اینکه این صحبت ها سودی هم نداشته باشند. قرار به ائتلافی 

هم نیست بنابراین این گفت وگوها نه اسم »گفت وگوی ملی« دارد و نه »آشتی ملی«.
باهنر همچنین تاکید کرده است که اگر جریانات سیاسی بنشینند، حرف بزنند و 

جلسه داشته باشند، می توانند تنش ها را کم کنند

واکنش زنگنه به حاشیه سازی ها: 

متاسفانه با آقای روحانی 
هیچ مشکلی در این ۶ سال نداشتم 

 وزیر نفت درباره حاشیه سازی ایجاد تغییرات در وزارت نفت با بیان اینکه هیچ گاه 
عقب نشینی نمی کند، گفت: متاسفانه با آقای روحانی هیچ مشکل و چالشی در این ۶ 

سال نداشتم. 
بیژن زنگنه حواشی ایجاد شده مبنی بر احتمال برکناری اش از وزارت نفت به دلیل 
چالش با رئیس جمهوری را رد کرد و گفت: من هم این موضوع را شنیدم ولی متأسفانه 

با آقای روحانی هیچ مشکل و چالشی در این ۶ سال نداشتیم.
وی افزود: نمی دانم اینگونه خبرها را چه کسانی و چگونه به بعضی از دوستان نماینده 

در مجلس می دهند.
وزیر نفت تصریح کرد: من بارها خواهش کردم که دوستان نماینده، این منابع شأن را 
تغییر دهند. منابع آنها زیاد اشتباه انجام می دهند چرا که از ۲۶ یا ۲۷ یا ۳۰ نفری که در 

دولت هستند، یک نفر باید این موضوع را شنیده باشد و یا آن را تأیید کند.

مسعود پزشکیان :

صدها نفر امثال هادی رضوی 
در کشور وجود دارند

 نایب رییس مجلس معتقد است که صدها نفر امثال هادی رضوی در کشور وجود 
دارند و دلیل مخالفت برخی با FATF   شناخته شدن گردن کلفت هایی است که به 

راحتی در کشور پول جا به جا می کنند.
مسعود پزشکیان با بیان اینکه اگر در قالب یک سیستم و چارچوب، قوانین موجود 
کشور اجرایی می شد، بسیاری از مشکلات کنونی اتفاق نمی افتاد،گفت: اگر قوانین به 
درستی اجرا شود هیچ کس نمی تواند دزدی کند و یا اینکه منابع کشور جابه جا شود.

نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس شورای اسلامی، افزود: برخی مطرح می 
کنند که با اجرای FATF افراد متوجه می شوند که ما پول را چه کار کرده ایم و همه 
چیز شفاف می شود که در پاسخ به این افراد باید گفت که اصلا می توان این اطلاعات 
را به کارگروه ویژه اقدام مالی نداد، ولی حداقل خودمان متوجه شویم که پول در کشور 
چه می شود، البته دلیل مخالفت برخی افراد این بوده که برخی افراد گردن کلفت که به 
راحتی در کشور پول ها را جا به جا می کنند شناسایی می شوند.وی با بیان اینکه حتی 
اگر هادی رضوی محاکمه شود صدها نفر دیگر امثال این فرد در کشور وجود خواهند 
داشت، ادامه داد: یکی از موضوعات مهم این بوده که باید جلوی وقوع چنین فسادهایی 
را گرفت و نظارت ها را سامان و افزایش داد، مگر می توان چند نفر را دستگیر کرده و 
محاکمه کرد؟پزشکیان با بیان اینکه اگر یک میلیون تومان اضافه در این کشور جابه جا 
شود فرد خاطی باید پاسخگو باشد، تاکید کرد: عده ای پس از اختلاس های با رقم های 
بالا همانند 4 هزار میلیارد تومانی تازه مطرح می کنند که فرد خاطی را دستگیر کرده ایم، 
این سوال مطرح می شود که تاکنون کجا بوده اید که این فرد رقم به این بزرگی اختلاس 
کرده است، لذا باید در همان مرحله اول که پای فردی می لغزد حاکمیت مانع آن فرد 
می شد و تا زمانی که بستر برای این لغزش ها آماده است هر فردی ممکن است چنین 

لغزشی داشته باشد و محاکمه مشکلی را حل نمی کند. 
* برخورد با افراد مشکل را حل نمی کند، بلکه باید سیستم اصلاح شود 

وی افزود: برخورد با افراد مشکل را حل نمی کند، بلکه باید سیستم اصلاح شود تا 
افراد اصلاح شوند حتی اگر فردی دزد باشد و سیستم اصولی در کشور وجود داشته باشد 
فرد دیگر نمی تواند دزدی کند، اما اگر فردی انسان سالمی باشد و زمین لغزنده ای پیش 
روی وی وجود داشته باشد پایش لغزیده و زمین می خورد، بنابراین هنر این نیست که 
فردی زمین بخورد و سپس برای آن پرونده درست کنیم، بلکه هنر این است که اجازه 
ندهیم انسان ها بیفتند.وی تصریح کرد: سرمایه انسانی یک شبه ایجاد نمی شود و هر 
انسانی اگر زمین لغزنده باشد ممکن است لغزیده و زمین بخورد، بنابراین حاکمان، ناظران 

و سیاستگذاران باید مراقبت کنند تا افراد زمین نخورده و پاها نلغزد.

نماینده دادستان:

١٣ هزار میلیارد ریال تسهیلات
 بانک سرمایه برنگشته است

 نماینده دادستان در نهمین جلسه رسیدگی به اتهامات ۳۰نفر از مدیران و متهمان 
بانک سرمایه گفت: در زمان محمدرضا خانی، مدیرعامل اسبق بانک سرمایه ١۳ هزار 

میلیارد ریال تسهیلات داده شده اما ریالی برنگشته است. 
رسول قهرمانی روز دوشنبه در نهمین جلسه رسیدگی به اتهامات اعضای هیات 
مدیره سابق بانک سرمایه درباره روشن شدن نقش محمدرضا خانی، مدیرعامل اسبق 
این بانک، این مطلب را عنوان کرد.وی درباره معرفی آقای ریخته گران و ارتباط وی 
با اتهامات خانی، گفت: ریخته گران ۳٨ درصد از سهام بانک سرمایه را داشته و این 
بدین معنا است که نفوذ مدیریتی و اطلاعاتی در بانک داشته و بسیاری از سپرده ها و 
منابع بانکی را به سمت شرکت های خود هدایت کرده است.نماینده دادستان اضافه کرد: 
ریخته گران در شعبه سوم دادسرای امور اقتصادی ممنوع المعامله بوده و حق انعقاد هیچ 
قراردادی را نداشته است.قهرمانی درباره فعالیت های شرکت سایه گستر گفت: مصوباتی 
در تاریخ دوم و یازدهم اردیبهشت ماه ٩۵ از سوی هیأت مدیرعامل بانک سرمایه مصوب 
شد که مقرر گردید ۵۰ میلیارد تومان برای تاسیس هلدینگ به این شرکت داده شود 
همچنین ١۰۰ میلیارد تومان هم بابت افزایش سرمایه به این شرکت داده شود.وی اضافه 
کرد: هیچ گزارش توجیهی برای افزایش سرمایه از سوی شرکت سایه گستر ارائه نشده 
است، مچنین افزایش سرمایه باید بر اساس مصوبه مجمع شرکت باشد و در روزنامه 
رسمی نیز ثبت شود که هیچیک از این اقدامات صورت نگرفته است.نماینده دادستان 
گفت: در تاریخ یازدهم اردیبهشت ماه ٩۵ که مصوبه یادشده از سوی هیأت مدیره بانک 
سرمایه منعقد می شود، در همان روز ١۰۰ میلیارد تومان قرارداد با آقای ریخته گران 
انجام می شود.قهرمانی درباره اینکه منبع تأمین این پول کجا بوده است، افزود: این مبلغ 
از حساب بدهکاران داخلی بانک سرمایه برداشت شده است و منظور این است که از این 

حساب باید به طور موقت پول برداشت و به فوریت پر شود.

پژمانفر نماینده مردم مشهد: 

نباید اجازه داد با روحانیت برخورد نامناسب شود
نماینده مردم مشهد در مجلس شورای اسلامی با انتقاد از انتشار مطلبی در یکی از 
روزنامه های کشور گفت: در این روزنامه به یکی از ائمه های جمعه توهین شده است نباید 
اجازه داد با روحانیت و سادات در جامعه برخورد نامناسبی صورت گیرد.حجت الاسلام 
نصرالله پژمانفر در تذکر شفاهی گفت: به دلیل وجود رهبری بزرگوار که با مواضع الهی و 
انقلابی خود موجب سرافرازی ملت ایران شدند از خداوند تشکر می کنم، نه تنها سرافرازی 
ملت ایران بلکه سرافرازی جامعه بشریت. ایشان در مقابل جریان استکبار همیشه 
ایستادگی کردند، که ما این را ناشی از معنویت ایشان می دانیم امیدواریم ما به عنوان 
سرباز ایشان در این مسیر ثابت قدم بمانیم.وی افزود: اخیراً صفحه اول یکی از روزنامه ها، 
با بیان عنوانی و با قرار دادن عکسی به یکی از ائمه جمعه توهین کرد، ایشان عضو هیئت 
رئیسه مجلس خبرگان هستند که متأسفانه با ایشان برخورد نامناسبی شده است، وزیر 
ارشاد باید جلوی این گونه حرمت شکنی ها را بگیرد این کارهای زشت در جامعه ما 
صورت می گیرد کسی هم با این موارد برخورد نمی کند و حرمت ها زیر پا گذاشته می شود.

پژمانفر اظهار کرد: باید جلوی این حرمت شکنی ها گرفته شود و نباید گذاشت در جامعه 
با روحانیت، سادات و ائمه جمعه برخورد نامناسبی انجام شود.

وزیر راه و شهرسازی:

 عرضه مسکن را تسریع می کنیم 
 وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه عرضه مسکن را شتاب می بخشیم، گفت: تولید 
مسکن در سطح کشور را به صورت گسترده آغاز کرده ایم و به دنبال آن هستیم که همه 

مستاجرین را خانه دار کنیم. 
محمد اسلامی اظهار داشت: تاکنون دولت در بحث اجاره مداخله ای نداشته است 
و اگر هم بخواهد مداخله ای در این زمینه انجام بدهد مشخص نیست که چقدر بتواند 

اثر مثبت بگذارد.
وزیر راه و شهرسازی افزود: برای ما مهمترین اقدام این است که عرضه مسکن برای 
قشر متوسط و پایین را تشدید کرده، حرکتش را تقویت و در این زمینه با سرعت اقدام 

کنیم.
اسلامی بیان کرد: امیدواریم با جریان تولید مسکن که آغاز شده و ما به صورت 
گسترده آن را در سطح کشور گسترش می دهیم، عرضه شتاب بگیرد و مردم به جای 

اینکه مستاجر شوند بتوانند صاحب خانه شوند.
وی عنوان کرد: انتظار می رود کسانی که واحد مسکونی دارند انصاف به خرج بدهند 
و خودشان و مالشان را با قیمت ارز و نوسانات بازار مقایسه نکنند چرا که مهم این است 
که مال برکت داشته باشد و اجازه بدهند مستاجران با یک نرخ متعارف اجاره بهایشان را 
تمدید و تجدید کنند. وزیر راه و شهرسازی همچنین گفت: نکته مهمی که ما انجام می 
دهیم این است که بتوانیم اصلاحاتی را در قانون مالیات های مستقیم به کمک مجلس 
انجام دهیم و در مورد کسانی که صاحب یک خانه و بیشتر هستند متراژ را تغییر می 
دهیم. اگر این افراد چارچوب های متعارف را رعایت کنند بتوانند مالیات کمتری داده و 
یا معافیت مالیاتی داشته باشند و اگر هم رعایت نکردند، مالیات بیشتری از آنها اخذ شود.

 
طیبه سیاوشی  خبرداد

چراغ سبز مجلس 
به حضور زنان در ورزشگاه ها

نمایندگان مجلس مصوبه ای داشتند که به گفته طیبه سیاوشی، زنان را یک قدم به 
حضور در ورزشگاه ها نزدیک تر کرد.  در جریان بررسی لایحه اهداف، وظایف و اختیارات 
وزارت ورزش و جوانان در صحن علنی مجلس، نمایندگان با ١4٩ رأی موافق این 
وزارتخانه را موظف به مناسب سازی اماکن و فضاهای ورزشی جهت بهره برداری و حضور 
بانوان و خانواده ها کردند.طیبه سیاوشی شاه عنایتی  با اشاره به این مصوبه گفت: مجلس 
اجزا و بندهای متعددی را ذیل ماده 4 این لایحه به تصویب رساند که از جمله آنها مناسب 
سازی اماکن ورزشی جهت بهره برداری برای حضور زنان و خانواده ها در ورزشگاه ها بود.

نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی 
افزود: مد نظر این بود که بتوان فضاهای ورزشی متعدد در سطح کشور را به شکلی 
مناسب سازی کرد که زنان و خانواده ها بتوانند به راحتی هم از امکاناتی که در سطح 

ورزشگاه ها است، استفاده کنند و هم برای ورود و خروج آنها به ورزشگاه مشکلی نباشد.

اعضای شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان بر 
پرهیز از درگیری جریان اصلاح طلب با حاشیه هایی که 
می تواند همگرایی و وحدت آنها را تحت الشعاع قرار دهد، 

تاکید کردند. 
گذاری  سیاست  عالی  شورای  جلسه  دوازدهمین 

اصلاح طلبان با حضور اعضا برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شورای عالی سیاست گذاری 

اصلاح طلبان، در این جلسه گزارشی از تصمیمات مجلس 
و انتخابات هیأت رئیسه کمیسیون های خانه ملت و 

چگونگی نقش آفرینی فراکسیون امید ارائه شد.
اعضای این شورا با ابراز نگرانی از برخی برخوردهای 
خودسرانه با جلسات سخنرانی اصلاح طلبان از نهادهای 
ذی ربط خواستار تأمین امنیت این جلسات و بررسی 
همه  و  شدند  گرفته  صورت  برخوردهای  ریشه ای 

جریان های سیاسی را به عمل در چهارچوب قانون دعوت 
کردند.

در این جلسه همچنین اعضای شورای عالی سیاست 
از  از ١۰ سال  گذاری اصلاح طلبان به گذشت بیش 
حوادث سال ٨٨ اشاره و تاکید کردند: همچنان می توان 
با تدبیر، مناقشات باقی مانده از این حادثه را مدیریت و از 

وارد آمدن خسارات بیشتر به کشور جلوگیری کرد.

اعضای شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان:

پرهیز از حواشی برای حفظ همگرایی اصلاح طلبان ضروری است 

فرانسه  گفت:  جمهوری  رئیس 
همچنان فرصت دارد در کنار دیگر اعضای 
برجام و در فرصت بسیار کوتاهی که وجود 
دارد، نقش تاریخی خود را برای حفظ این 
توافق ایفا کند چرا که بی تردید از بین 
رفتن برجام به نفع ایران، فرانسه، منطقه 

و جهان نیست. 
حجت الاسلام و المسلمین »حسن 
روحانی« امروز - دوشنبه - هنگام دریافت 
استوارنامه »فیلیپ تی یبو« سفیر جدید 
فرانسه در تهران افزود: تهران و پاریس 
در سال های اخیر، افق روشنی را برای 
آینده روابط مشترک خود ترسیم کرده اند 
و بدین لحاظ تسریع در اجرای توافقات 
ضروری است.وی با بیان اینکه اراده ایران 
تقویت روابط صمیمی با فرانسه در همه 
عرصه ها و بویژه اقتصادی است، تاکید 
مانع  عاملی  هیچ  داد  اجازه  نباید  کرد: 
گسترش روابط و همکاری های مشترک 

تهران - پاریس شود.
* فرصت اروپا برای جبران بسیار 

کوتاه است 
 رئیس جمهوری با یادآوری صبر و 
خویشتنداری ایران در یک سال گذشته 
اروپا  اتحادیه  و  فرانسه  درخواست  به 
برای جبران اثرات و تبعات خروج آمریکا 
کنونی  شرایط  داشت:  اظهار  برجام،  از 
حساس است و فرانسه همچنان فرصت 
و در  برجام  اعضای  دیگر  کنار  دارد در 
فرصت بسیار کوتاهی که وجود دارد، نقش 
تاریخی خود را برای حفظ این توافق ایفا 
کند چرا که بی تردید از بین رفتن برجام، 
جهان  و  منطقه  فرانسه،  ایران،  نفع  به 
نیست.روحانی تصریح کرد: اراده تهران 
روابط صمیمی با پاریس، انجام تعهدات در 
مساله برجام و همکاری و مشارکت فعالانه 
برای ثبات و امنیت منطقه و بویژه ادامه 

مبارزه با تروریسم است.
وی همچنین تاکید کرد که برخی 
موضوعات از جمله واردات دارو و تجهیزات 
هواپیماهای  یدکی  قطعات  پزشکی، 
مسافربری، تجارت مواد غذایی یا قطعات 
و  نیازمندی ها  بر  که  کارخانه ها  برخی 
اشتغال مردم اثر می گذارند، فرای مساله 
برجام و حتی روابط دوجانبه هستند و 
ایجاد محدودیت و ممنوعیت در این قبیل 
کالاها از سوی آمریکا کاملًا غیرانسانی 
بوده و نشان از جنگ اقتصادی گسترده ای 
است که آمریکا علیه تک تک آحاد مردم 

ایران آغاز کرده است.
* فرانسه می کوشد برجام را حفظ 

کند

فیلیپ تی یبو سفیر جدید فرانسه در 
تهران نیز در این دیدار ضمن ابلاغ سلام 
دکتر  به  فرانسه  جمهوری  رئیس  گرم 
روحانی و تقدیم استوارنامه خود، اظهار 
داشت: فرانسه مصمم است روابط خود 
را با ایران در همه عرصه ها هرچه بیشتر 
توسعه دهد.وی با بیان اینکه دولت فرانسه 
از هیچ تلاشی برای توسعه همکاری های 
اقتصادی با تهران دریغ نم، کند افزود: 
تهران به تمام تعهداتش در برجام عمل 
کرده و فرانسه می کوشد این توافق را که 
از حمایت جامعه جهانی برخوردار است، 
حفظ کند.سفیر فرانسه در تهران تصریح 
در  تنش ها  افزایش  از  کشورش  کرد: 
منطقه نگران است و دولت پاریس برای 
رایزنی با ایران درباره ثبات و امنیت منطقه 

آمادگی دارد.
برجام   حفظ  در  چین  نقش   *

بسیار مهم است 
روز  همچنین   جمهوری  رئیس 
دوشنبه هنگام دریافت استوارنامه سفیر 
در  تسریع  بر  تهران  در  چین  جدید 
اجرای توافقات بین تهران - پکن تاکید 
از سرمایه گذاری و  ایران  کرد و گفت: 
مشارکت چین در طرح های توسعه در 
کشور استقبال می کند. حجت الاسلام 
والمسلین »حسن روحانی« با بیان اینکه 
جمهوری اسلامی ایران اهمیت ویژه ای 
قائل است،  با چین  برای توسعه روابط 
افزود: دو کشور درباره مسائل منطقه ای و 
بین المللی اشتراک نظر دارند و این روابط 

پیوسته و رو به توسعه است.
و  مدت  بلند  روابط  یادآوری  با  وی 
راهبردی ایران و چین، بر ضرورت تسریع 
در اجرای توافقات بین دو کشور تاکید 
کرد و اظهارداشت: همکاری های تهران 
- پکن محدود به هیچ حوزه ای نیست 
و جمهوری اسلامی ایران آمادگی دارد 
روابط دو کشور را در همه حوزه ها بیش 

از پیش توسعه دهد.
رئیس جمهوری با بیان اینکه "حفظ 
مهم  بسیار  کشور  دو  برای  استقلال" 
است، ادامه داد: یک جانبه گرایی مورد 
مخالفت هر دو کشور و مسیری نادرست و 
خطرناک برای منطقه و جامعه بین المللی 
سرمایه  بالای  حجم  به  است.روحانی 
گذاری و همکاری های بین ایران و چین 
در زمینه های مختلف بویژه انرژی، حمل و 
نقل، راه آهن و ایجاد شهرک های صنعتی 
اشاره و خاطرنشان کرد: در شرایط کنونی، 
دوکشور  بین  توافقات  تر  سهل  اجرای 

اهمیت اساسی دارد.
وی همچنین، ایجاد پروژه "کمر بند  
راه" را احیای جاده تاریخی ابریشم عنوان 
و تاکید کرد: از مشارکت بیشتر چین در 
توسعه بنادر جنوبی و حمل و نقل در 
ایران استقبال می کنیم.رئیس جمهوری 
گفت: جمهوری اسلامی ایران از توسعه 
زیر ساخت ها برای ادامه روابط راهبردی 
و پایدار با چین استقبال می کند.روحانی 
با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی ایران، 
علاقمند به حفظ برجام است، گفت: نقش 
چین در این باره بسیار مهم است و پکن 
می تواند کمک شایان توجهی برای اجرای 
تعهدات طرفین برجام کند.وی با بیان 
اینکه همکاری دو کشور در حفظ ثبات 
منطقه اهمیت اساسی دارد، گفت: ایران 
و چین در کنار هم می توانند برای مبارزه 
کامل و ریشه کنی تروریسم در منطقه و 

آسیا همکاری کنند.
* روابط تهران - ورشو دیرینه و 

تاریخی است 
هنگام  همچنین  جمهور   رئیس 
دریافت استوار نامه سفیر جدید لهستان 
در تهران  گفت : در سال های گذشته 
نیز روابط دو کشور همواره خوب و رو به 
پیشرفت بوده و امیدواریم شاهد تحرک 

بیشتری در روابط باشیم

را  لهستان  و  ایران  ،روابط  روحانی 
دیرینه و تاریخی خواند و تصریح کرد: 
در مقاطع بسیار حساس تاریخی، ایران 
همواره علاقه خود را به مردم لهستان 
نشان داده است، دو ملت در طول قرن ها 
اند  نزدیک و صمیمانه ای داشته  روابط 
این روابط در همه  و علاقمند هستیم 

زمینه ها توسعه یابد.
وی با بیان اینکه امروز دو کشور مصمم 
تقویت  را  خود  دوستانه  روابط  هستند 
کنند، افزود: اراده ما تداوم روابط خوب 
در همه زمینه ها با کشور دوست لهستان 
است.رئیس جمهور با اشاره به اینکه دو 
کشور ظرفیت های بسیار خوبی در روابط 
ابراز  اقتصادی، علمی و فرهنگی دارند، 
سفیر  فعالیت  دوره  در  کرد  امیدواری 
جدید لهستان در تهران فرصتی ایجاد 
شود که بخش های خصوصی و شرکت ها 

بتوانند روابط گسترده تری برقرار کنند.
برای گسترش  تهران  آمادگی   *

همکاری با دوشنبه 
 روحانی همچنین  هنگام دریافت 
استوارنامه سفیر جدید تاجیکستان در 
تهران با تاکید بر اشتراکات تاریخی، زبان 
مشترک، فرهنگی، زبانی و مذهبی دو 
ملت ایران و تاجیکستان، تصریح کرد: 
روابط دو کشور ریشه در فرهنگ و ادبیات 
تاریخی دو ملت دارد و باید از این فرصت 
فوق العاده برای توسعه و ارتقای روابط در 

همه زمینه ها استفاده کرد.
امروز هنگام دریافت  رئیس جمهور 
استوارنامه سفیر جدید تاجیکستان در 
تهران با اشاره به اینکه ایران و تاجیکستان 
علاقه  و  دوستی  متمادی  قرون  برای 
ویژه ای به یکدیگر داشته اند، افزود: روابط 
دو کشور باید در راستای منافع دو ملت 
تعمیق یابد و باید از فرهنگ مشترک 
بین دو ملت به عنوان پایه ای برای توسعه 

روابط بهره برد.
تهران  اینکه  بیان  با  جمهور  رئیس 
آمادگی دارد در همه زمینه ها با دوشنبه 
همکاری کند، گفت: جمهوری اسلامی 
ایران از همکاری با دولت تاجیکستان در 
همه عرصه های اقتصادی، فرهنگی و بین 
المللی استقبال می کند و این روابط را به 

نفع دو ملت و منطقه می داند.
وی با اشاره به اهمیت بندر چابهار برای 
توسعه منطقه و از جمله کشور های آسیای 
مرکزی، تاکید کرد: با توسعه کریدور های 
ارتباطی و بویژه حمل و نقل ریلی، زمینه 
نیز  اقتصادی  گسترده تر  روابط  توسعه 

افزایش خواهد یافت.

روحانی در دیدار سفیر جدید فرانسه ؛

از بین رفتن برجام به نفع منطقه و جهان نیست
اخبــار یادداشت

اخبــار

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: در صورت نیاز به صورت آشکار در منطقه با 
دشمنان از جمله آمریکا برخورد می کنیم. 

سردار سرلشکر »محمد باقری« روز دوشنبه در مراسم تجلیل از برترین های آموزش 
نیروهای مسلح در دانشگاه تربیت پاسدار امام حسین )ع( اظهارداشت: جمهوری اسلامی 
ایران امروز با دشمنان بد عهد، بد اخلاقی و فریبکاری همچون آمریکا رو به رو است که از 
یک سو فشار را بر جمهوری اسلامی ایران افزایش می دهد و از سوی دیگر دم از مذاکره 
می زند.وی تاکید کرد: نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران هوشمندانه، دقیق و مستمر 
تمام حرکات دشمنان خود را زیر نظر دارند و رصد می کنند و در صورت نیاز به صورت 
آشکار، پرقدرت و با شدت با دشمنان ملت و منافع ملی برخورد و در منطقه ای بسیار 
وسیع دفاع خواهند کرد.رئیس ستاد کل نیروهای مسلح افزود: هیچ ملاحظه ای را در قالب 
پنهان کاری و فریبکاری نخواهیم داشت زیرا چنین ملاحظه ای را کشوری در دستور کار 
خود قرار می دهد که ضعف قدرت و توانمندی داشته باشد اما امروز به لطف خداوند، ایران 
اسلامی در اوج قدرت و دشمنانش در نهایت ذلت هستند.سرلشکر باقری با بیان اینکه 
ما امروز با راهبرد خطرناکی از سوی دشمن مبنی بر فشار فزاینده و شعار مذاکره روبه رو 
هستیم، افزود: رژیم بعث عراق نیز در دوران دفاع مقدس شهرهای ما را بمباران شیمیایی 
و موشک باران می کرد و همزمان شعار صلح نیز سر می داد؛ جمهوری اسلامی ایران 
امروز با یک صدام جدیدی به نام ترامپ روبه رو است که با روش های پیچیده جنگ 
اقتصادی و جنگ روانی بر هیچ کشوری چنین فشاری وارد نکرده است.وی با یادآوری 
اینکه این فشار ها با هدف قرار دادن ایران بین ۲ گزینه جنگ و مذاکره هستند، گفت: 
جمهوری اسلامی ایران گزینه مقاومت و دفاع انقلابی و فعال را انتخاب کرده و محکم پای 
آن ایستاده است.رئیس ستاد کل نیروهای مسلح ادامه داد: آمریکا و اذنابش فرافکنی هایی 
مرتبط با حوادث اخیر در خلیج فارس )انفجار در بندر فجیره امارات و انفجار در ۲ نفتکش 

در دریای عمان( را مبنای اتهام به ایران قرار داده اند، آنها باید به این واقعیت آشنا باشند 
که جمهوری اسلامی ایران چنانچه اراده ای مبنی بر جلوگیری از صدور نفت از خلج 
فارس را داشته باشد به دلیل قدرتمندی کشور و نیروهای مسلح، آن اراده را به طور کامل 
محقق و به طور علنی و آشکار اعلام خواهد کرد و همچون آمریکا تروریست فریبکار و نا 
امن کننده جهان و اذناب منطقه ای و بین المللی آن فریبکاری و پنهانکاری نخواهد کرد.

* تا زمانی که نفت ایران صادر شود، نفت دیگران هم صادر خواهد شد
 سردار سرلشکر پاسدار »محمد باقری« همچنین در حاشیه مراسم تجلیل از برترین 
های آموزش نیروهای مسلح در دانشگاه تربیت پاسدار امام حسین )ع( در جمع خبرنگاران 
اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران حامی و حافظ امنیت تنگه هرمز و خلیج فارس 
است و ما بارها اعلام کرده ایم که امنیت تنگه هرمز و خلیج فارس همانند امنیت داخلی 
کشور است.وی با تاکید بر اینکه نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران با تسلط که بر 
خلیج فارس و تنگه هرمز دارند، امنیت آن را برقرار می کنند، گفت: ماه گذشته مواردی 
در جنوب دریای عمان اتفاق افتاد که مشکوک بود؛ آمریکا رژیم صهیونیستی و تعداد 
کمی از همراهان مرتجع آنها در منطقه، این اتفاقات را به جمهوری اسلامی نسبت دادند.

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح تصریح کرد: تا زمانی که کسی برای تنگه هرمز 
مشکل ایجاد نکند ما امنیت آن را حفظ می کنیم و تا زمانی که نفت جمهوری اسلامی 

ایران صادر شود نفت دیگران نیز با امنیت صادر خواهد شد.
سرلشکر باقری تصریح کرد: ما توانایی این را داریم که اگر بخواهیم تنگه هرمز را 

مسدود کنیم و اقدام ما به شکلی خواهد بود که قطره ای نفت خارج نخواهد شد.
وی افزود: اینکه چنین اتفاقی افتاده و ما مسئولیت آن را نمی پذیریم نشان می دهد 
که توطئه مشکوک دشمنان است؛ ما اگر نیت و قصد انسداد تنگه را داشته باشیم با 

صلابت این کار را انجام خواهیم داد.

سرلشکر باقری:  

درصورت نیاز آشکارا با آمریکا برخورد می کنیم

مهدی احمدی

رئیس قوه قضاییه یکی از وظایف دستگاه قضایی و 
نیروی انتظامی را برخورد با ناهنجاری های اجتماعی و 
مفاسد به ویژه در فضای مجازی برشمرد و گفت: وظیفه 
شرعی و قانونی همه ما این است که با سوءاستفاده 
و  قانون  به  متجاسرین  مجازی،  فضای  از  کنندگان 
مرتکبان جرایم سازمان یافته که این عرصه را جولانگاه 
و حیاط خلوت خود برای قانون شکنی و تعرض به حریم 
برخورد  دانند،  امنیت اخلاقی مردم می  و  خصوصی 

جدی کنیم .
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی روز دوشنبه در 
جلسه مسئولان عالی قضایی با اعلام این مطلب گفت: 
یکی از مهمترین مطالبات امروز مردم از دولت، نیروی 
با  برخورد  از  است  عبارت  و دستگاه قضایی  انتظامی 
ناهنجاری های اجتماعی و مفاسد بویژه در فضای مجازی 
و نباید اجازه دهیم که افرادی با تحریک توسط دشمن و 
سازمان دادن اقدامات مجرمانه، فضای مجازی را که می 
تواند وسیله ای برای رفع نیازهای مردم، ارتقای سطح 
آگاهی و آسان تر شدن زندگی شهروندان باشد، به اغراض 

مجرمانه خود آلوده کنند.
وی افزود: بر همین اساس، انتظار مردم از نیروهای 
میدانی اعم از نیروی انتظامی و نیروهای امنیتی این 
است که با دستورات قضایی، فضای مجازی را به دقت 
رصد کنند و با برخورد به موقع و قانونی با شرارت ها و 
ناهنجاریها از این فضا صیانت کنند. در کنار آن، دولت و 
دستگاه های مربوطه نیز باید بسترهای استفاده صحیح 
از فضای مجازی و همچنین فرهنگسازی لازم را در این 

عرصه انجام دهند.

* پاسخ رهبر انقلاب به نخست وزیر ژاپن باعث 
بالندگی و افتخار است

رئیس دستگاه قضا با اشاره به دیدار اخیر شینزو آبه 
نخست وزیر ژاپن با رهبر معظم انقلاب اسلامی و پاسخ 
مقام معظم رهبری به میانجیگری آبه برای رساندن پیام 
دونالد ترامپ رئیس جمهوری ایالات متحده آمریکا گفت: 
پاسخ مقتدرانه و عزتمندانه مقام معظم رهبری )حفظه 
الله تعالی( به نخست وزیر ژاپن، ترکیبی از خردمندی 
دیپلماتیک و رفتار انقلابی بود و بیانات ایشان، همان پاسخ 
صریح ملت بزرگ ایران بود که باعث بالندگی و افتخار 

است.
وی افزود: نه تنها ملت ایران بلکه همه ملت های آزاده، 
به این نوع موضع گیری که در آن عقلانیت و دیپلماسی 
انقلابی وجود دارد، مباهات می کنند و این امر علاوه بر 
خرسندی و افتخار، برای همه کارگزاران کشور، بسیار 
مسئولیت آور است تا با کار و تلاش بیشتر، در جهت 
رفع مشکلات و باز کردن گره از زندگی مردم گام بردارند.

مصمم به رسیدگی سریع و دقیق به پرونده های 
مفاسد اقتصادی هستیم

رئیسی در ادامه با اشاره به مطالبه مردم از دولت و 
دستگاههای امنیتی و قضایی برای برخورد جدی با مفاسد 
اقتصادی تاکید کرد: مفاسد اقتصادی، چه کم باشد و چه 
زیاد، امروز به هیچ عنوان از سوی جامعه تحمل نمی شود 
و ما هم مصمم هستیم که ضمن رسیدگی دقیق و سریع 
به پرونده ها و موضوعاتی که امروز دغدغه مردم هستند، 
اطلاع رسانی مطلوب را در خصوص این پرونده ها انجام 
دهیم تا علاوه بر اجرای قانون و مجازات مجرمان، موجبات 

امنیت خاطر شهروندان بیش از پیش فراهم شود.
وی با اشاره به بازدید سرزده خود از مرکز ارتباطات 
مردمی قوه قضاییه، ضمن قدردانی از تلاش های مسئولان 
و مشاوران فعال در این مرکز، خاطرنشان کرد: ما معتقد به 
توسعه ارائه خدمات مشاوره حقوقی به شهروندان هستیم. 
زیرا قطعاً این قبیل مشاوره ها به کاهش ورودی پرونده ها 
به دستگاه قضایی کمک زیادی می کند. بر همین مبنا 
برنامه هایی برای توسعه کمی و کیفی خدمات مشاوره ای 
در دستور کار داریم و در این عرصه از نیروهای کارآزموده 
حقوقی و همچنین ابزار مجازی و حقیقی برای دریافت 
این مشاوره ها استفاده خواهیم کرد. البته معتقدیم اگر 
انجام این قبیل امور به مردم واگذار شود، نتایج بهتری 

خواهد داشت.
رئیسی گفت: با بررسی مشکلاتی که مردم بابت آنها 
از خدمات مشاوره ای استفاده می کنند، دو موضوع قابل 
استنتاج و بهره برداری است. یکی مصادیقی است که مردم 
مطرح می کنند و باید برای حل این مشکلات، پیگیری 
های لازم صورت گیرد. باور همه مسئولان، قضات و 
کارکنان دستگاه قضایی باید این باشد که هیچکس از سر 
بیکاری و بی جهت به دستگاه قضایی مراجعه نمی کند 
و قطعاً مشکلی داشته که به عدلیه پناه آورده است. نکته 
دیگر، بررسی این مصادیق است که کثرت برخی از آنها 
نشان می دهد یک سری موضوعات و مشکلات بنیادین 
وجود دارد و باید این مشکلات را از طریق مجلس، دولت 
و خود دستگاه قضایی برطرف کرد تا علاوه بر کاهش 
ورودی پرونده ها به دستگاه قضایی، اعتماد و رضایتمندی 

مردم عزیز افزایش یابد.

رئیس قوه قضاییه مطرح کرد

برخورد قانونی با سوء استفاده کنندگان از فضای مجازی 
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بررسیسلامتریهباابزارپزشکیبهاندازه
یکتارمو

 محققان یک ابزار پزشکی ابداع کرده اند که قطر آن ۰.۲ میلی متر و به اندازه موی 
انسان است. این ابزار مجهز به حسگرهای مختلف است و می تواند میزان آسیب به بافت 

ریه را بررسی کند.
دانشمندان یک ابزار تشخیص پزشکی با قطر موی انسان ابداع کرده اند که در سنجش 

آسیب عمیق به بافت ریه کمک می کند.
دانشمندان امیدوارند این ابزار جدید بتواند به نقاطی از ریه دسترسی یابد که روشهای 

کنونی قادر به بررسی و نظارت دقیق آن نیستند.
این ابزار پزشکی شامل یک فیبر نوری با قطر ۰.۲ میلیمتر است که ۱۹ حسگر دارد و 
می تواند نشانگرهای مختلف را در بافت ریه مانند اسیدی بودن یا سطح اکسیژن بررسی 
کند. به گفته محققان این فناوری را می توان در بخش های مختلف بدن نیز به کار گرفت 

زیرا انعطاف پذیر است و می توان حسگرهای بیشتری را به آن افزود.
مایکل تنر یکی از محققان دانشگاه هریوت-وات و دانشگاه ادینبورگ می گوید: این 
تحقیق مثال مهمی از ترکیب روش های مختلف برای برطرف کردن چالش های خدمات 
پزشکی است. چنانچه این روش های جدید در کلینیک استفاده شوند، چشم انداز 
بهتری از ساختار بیماری ها برای پزشکان فراهم می کنند. هدف ما اکنون گسترش تعداد 

حسگرها در این ابزار است تا اطلاعات بیشتری جمع آوری شود.

تمامآشپزخانهدریکنمایشگر!
 نمایشگر هوشمند شرکت "جنرال الکتریک")GE( به اندازه ای پیشرفته است که با ورود 

به هر آشپزخانه ای آن را دگرگون می کند.
شرکت "جنرال الکتریک" یک نمایشگر لمسی هوشمند تولید کرده که ۲۷ اینچ بوده و 

در رنگ های سفید و سیاه ضد زنگ و سفید و سیاه مات تولید شده است.
دو دوربین در قسمت جلویی این نمایشگر وجود دارد که می تواند از افراد حاضر در 

آشپزخانه تصویربرداری و فیلمبرداری کند.
کاربر این محصول می تواند در حین آشپزی به تماشای فیلم هم بپردازد.

این هاب آشپزخانه ای روی "هود" نصب می شود و ۳ چراغ "ال ای دی") LED( به 
هنگام پخت وپز روشن می شود و زمانی که حرارت زیادی به نمایشگر وارد شود، یک فن به 

طور اتوماتیک روشن می شود تا نمایشگر را خنک کند.
به طور دقیق تر می توان گفت این هاب خانگی یک نمایشگر هوشمند نیست که کمبود 
ارتباط با کاربر از طریق صدا در آن مشاهده می شود. این دستگاه روی سیستم عامل 

اندروید اورئو که ورژن 8.۱.۰ آن عرضه شده کار می کند.
شاید شما اغلب نمایشگرهای هوشمند را ببینید و با خود بگویید فرق آن با تبلت 
چیست؟ ولی می توان گفت یک هاب آشپزخانه ای محصولی بین نمایشگر هوشمند و 
تبلت است. نمایشگری که با صدا کنترل می شود. از آنجا که این هاب با دستیار گوگل 
و برنامه های گوگل کار می کند، می تواند به دستورات "هی گوگل" )Hey, Google( هم 
پاسخ دهد. علاوه بر این، این دستگاه با هاب مرکزی "U Plus Connect" هم کنترل 
می شود. بنابراین با استفاده از آن می توان وسایل خانه را به کنترل خود درآورد. به عنوان 
مثال، ماشین ظرفشویی را روشن کرد، بخش خشک کن ماشین لباسشویی را متوقف 

کرده و یا مدت زمان آن را طولانی تر کرد و یا اینکه فر را قبل از استفاده گرم کرد.
از ویژگی های منحصر به فرد این محصول می توان گفت که با استفاده از "گوگل پلی" در 

آن می توان اپلیکیشن های اندروید را روی آن نصب کرد.
این هاب اطلاعات را به نحوی نشان می دهد که کاربر می تواند آن اطلاعات را روی 

گوشی هوشمند و یا تبلت خود نیز مشاهده کند.
هاب مذکور با "دستیار گوگل" و برنامه های گوگل کار می کند و هزار و ۲۰۰ دلار قیمت 

دارد.

یک شرکت دانش بنیان با تولید تخت های بیمارستانی هوشمند، خدمات بهداشتی 
و درمانی خاصی را به بیمار ارائه می کند و بخشی از صنعت پزشکی و بیمارستانی 

کشور را با این محصول دانش بنیان تأمین کرده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، 
احمد مختاری مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان گفت: فعالیت هایمان را با تحقیق 
و پژوهش در مورد مشکلات و خلاء های موجود در زمینه های مهندسی پزشکی و 
صنعت آغاز کردیم و با تلاشی ۱۰ ساله، خدماتمان را در این حوزه و با ارائه سامانه 

هوشمند خدمات بیمارستانی ارائه می کنیم.
وی، پروژه سیستم هوشمند خدماتی و درمانی بیماران را یکی از دستاوردهای این 
واحد دانش بنیان عنوان می کند و می گوید: این پروژه با هدف تأمین نیاز بیماران در 

دوره نقاهت و درمان ارائه شد.
وی بیان کرد: سیستم هوشمند یا IPS مجموعه ای است که به بیمار، خدمات 
درمانی و بهداشتی را به صورت هوشمند به بیمار ارائه می کند. این کار با ۱۳ سال 
پژوهش دانشگاهی و به کمک تعدادی از اعضای هیأت علمی دانشگاهی به نتیجه 
رسید. این سامانه در قالب تخت بیمارستانی پیشرفته شناخته می شود، خدمات 
مختلف مثل استحمام، سرویس بهداشتی، ماساژ ایستادن و طب فیزیکی را به 
بیمار ارائه می کند. مختاری با بیان این که سامانه هوشمند بیمارستانی، به مبتلایان 
محصول  این  ویژگی  گفت:  می کند  کمک  بستر  زخم  و  عضلانی  گرفتگی های 
دانش بنیان وجود سامانه ای هوشمند و جامع برای گردآوری اطلاعات بیمار است. 
از طریق این سامانه، اطلاعات حیاتی بیمار گردآوری و در سرور نگهداری می شود. به 
ازای هر بیمار فهرست جامع تغییرات فیزیکی و سابقه وی ثبت و نگهداری می شود. 
این اطلاعات در قالب مختصات بیمار، می تواند به حل مشکلات بیمار و کمک به 
توسعه درمان کمک کند. به گفته وی، مهم ترین ویژگی این محصول قابل رقابت بودن 
مزیت های آن با نمونه های تولیدی برترین شرکت های اروپایی و امریکایی است. این 
سامانه نیاز یک پرستار به ازای هر تخت بیمار را تا یک پرستار به ازای ۳۰ تخت کاهش 
می دهد. وی با اشاره به اینکه بازار داخلی و اروپایی دارای ظرفیت بسیار خوبی برای 
این محصول دانش بنیان است، گفت: اغلب نمونه های بی کیفیت و با ویژگی های 
کم توسط دلالان به بازار عرضه می شود که رونق فروش محصولات ایران ساخت را با 
مشکلات جدی مواجه می کند. بازارهای اروپایی تشنه این محصول هستند و حضور 
آن در بازارهای اروپایی، می تواند ارزآوری را به همراه داشته باشد. حمایت از این نوع 
محصول می تواند ضمن کمک به رونق اشتغال، یک خدمت مطلوب را به کمک 

محصولی با کیفیت به بیمار ارائه دهد.

تولیدتختهایبیمارستانیهوشمنددرکشور

و  طراحی  به  موفق  الزهرا  دانشگاه  فیزیک  استاد 
ساخت دستگاه منحصر به فرد لیزر دی اکسید کربن در 

آزمایشگاه های این دانشگاه شد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دانشگاه الزهرا، 
عزیز الله شفیع خانی استاد فیزیک، عضو هیئت علمی 
و پژوهشگر آزمایشگاه کربن دانشکده فیزیک دانشگاه 
الزهرا پس از نزدیک به ۶ سال پژوهش و تلاش موفق به 
ساخت دستگاه لیزر دی اکسید کربن پرتکرار ۲۰۰ واتی 

شد.
لیزر که در بخش های مختلف صنایع  این دستگاه 
گوناگون از جمله برش، حکاکی و همچنین مخابرات 
کاربرد دارد، قوی ترین دستگاه لیزر دی اکسید کربن در 

ایران است.

دکتر شفیع خانی که این دستگاه را به سفارش سازمان 
صنایع نوین طراحی کرده، معتقد است: هرچند این 
دستگاه با قدرت ۲۰۰ وات، قوی ترین در ایران به حساب 
می آید اما با توجه به تجربه موفق و شناخت مشکلات و 
ایرادات مختلف در تولید آن، برای ساخت دستگاهی با 

قدرت بیشتر نظیر ۴۰۰ وات هم آماده هستیم.
فیزیک  اول  آموختگان نسل  از دانش  شفیع خانی 
از  و  شریف  صنعتی  دانشگاه  آموخته  دانش  ایران، 
پژوهشگران سرآمد فیزیک در ایران است که سالهاست 
مشغول به تدریس فیزیک به دانشجویان دانشگاه الزهرا 
بوده و آنها را در انجام تحقیقات، تألیف پایان نامه و مقاله 

راهنمایی و هدایت می کند.
وی علاوه بر دانشگاه در پژوهشکده فیزیک پژوهشگاه 

دانش های بنیادین نیز به عنوان پژوهشگر فعالیت دارد.
علاوه بر این دستاورد، دستاوردهای دیگری از دکتر 
نمایش  به  پژوهشی  نمایشگاه های  در  خانی  شفیع 
درآمده است که می توان به دستگاه خالص ساز هوا بر 
مبنای نانو ذرات و کاشی و سرامیک های ساختمانی 
در   ۱۳۹۷ سال  در  که  کرد  اشاره  شونده  تمیز  خود 
نوزدهمین نمایشگاه دستاوردهای پژوهشی و فن بازار 
در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران، عرضه 

شد.
با توجه به آثار علمی ملی و بین المللی دکتر شفیع 
خانی، نام وی در زمره پژوهشگران جهانی فیزیک قرار 
دانشگاه  پژوهشگر منتخب  دارد. وی در سال ۱۳۹۷ 
الزهرا و دارای بیشترین مقالات مشترک بین المللی بود.

طراحیوساختقویتریندستگاهلیزردیاکسیدکربندرکشور

علمیوسلامت

روغن دنبه فشارخون را بالا می برد؟

روغندنبهبرایبدنمفیداستیامضر؟

یک متخصص تغذیه گفت:» اصولا روغن هایی که از حیوانات تهیه می شود اعم از دنبه، 
پیه گاو و یا روغن کرمانشاهی منبع کلسترول بیشتری هستند تا روغن های گیاهی که به 
صورت هیدروژنه تولید نمی شوند. روغن های گیاهی فاقد کلسترول هستند و برای بدن 

نیز مفید هستند.«
دکتر ضیاءالدین مظهری  اظهارداشت :» طب ما به دو دسته طب قدیم یا سنتی و طب 
مدرن تقسیم می شود که مسائلی که در طب سنتی درباره دنبه گفته می شود بسیار جالب 
است ولی اشاره شده روغن حیوانی و یا روغن دنبه برای افرادی که تحرک بیشتری دارند 
و فعالیت بدنی بالایی دارند مفید است و حتی افرادی که از این روغن استفاده کرده اند 
در ۱۰۰ سالگی توامندی بالایی داشته اند چون طبع آن گرم است و اصولا بدن با مواد 
غذایی ای که طبع گرم دارد سازگاری بیشتری دارد.« این متخصص تغذیه افزود:» با توجه 
به تغییرات اکولوژیکی و تغییر سبک زندگی و آپارتمان نشینی و کاهش فعالیت های بدنی 
و اتوماتیک شدن تمامی کارهایی که در گذشته با نیروی بدنی انجام می گرفت در نتیجه 
آن یافته های دوران گذشته با توصیه های طب مدرن منافات دارد و تاکید بر این است که 
استفاده از منابع روغن های حیوانی می تواند زمینه ساز گسترش بیشتر بیماری های قلبی 
و عروقی و سایر بیماری های مرتبط با استفاده زیاد از روغن های حیوانی شود « وی افزود:» 
مصرف روغن دنبه در حد معقول و کم مشکلی ایجاد نمی کند ولی چون این نوع روغن، 
غذا را خوش طعم می کند افراد به همین دلیل در مصرف غذاها زیاده روی می کنند. روغن 
ها از دو جهت برای بدن ضرر دارند اول اینکه با مصرف روغن ها برای هر گرم روغن مصرفی 
۹ کیلو کالری دریافت می کنیم، دوم اینکه روغن یک عامل اشتهاآور، خوش طعم کننده و 
لذت بخش بوده ولی بطور کلی اگر فراتر از نیاز مصرف شوند عوارضی را به وجود می آورند.« 
دکتر مظهری درباره میزان مصرف روغن دنبه گفت:» نمی توان یک برنامه یکسانی را برای 
همه تجویز کرد. برای اینکه مقدار مصرف آن با سن و جنس و وضعیت فیزیولوژیکی و نوع 
کار و فعالیت بدنی فرد در ارتباط است. اصولا بیشترین انرژی روزانه بدن باید از منابع غذایی 
گیاهی تامین شود به طوری که تقریبا بین ۵۰ تا ۶۰ درصد از انرژی بدن باید از نان و غلات 
و فرآورده های غلات تامین گردد و به طور متوسط باید ۱۵ درصد از انرژی بدن نیز از منابع 
پروتئینی حیوانی و گیاهی تامین شود که یک دوم تا یک سوم آن حیوانی و دو سوم آن باید 
از منابع پروتئین های گیاهی باشد.« وی افزود:» بین ۲۵ تا ۳۰ درصد کل انرژی روزانه بدن 
باید از روغن های مختلفی تشکیل شود که شامل روغن های اشباع شده جامد به میزان ۷ 
درصد )روغن های جامد مثل روغن هایی که در هوای اتاق جامد هستند ( معمولا این نوع 
روغن ها ، روغن حیوانی و یا روغن های گیاهی هیدروژنه شده حاوی ترکیبات ترانس می 
باشند. و تا ۱۰درصد از انرژی بدن هم باید از روغن های مایع حاوی اسیدهای چرب اشباع 
نشده چند پیوند دوگانه) مثل روغن ذرت ، سویا،گردو،کتان( که خانواده امگا۳ در آنها 
وجود دارد تامین شود مابقی روغن ها بین ۱۰ تا ۱۵ درصد از روغن های مایعی که دارای 
اسیدهای اشباع نشده ای با یک پیوند مضاعف هستند استفاده شود از جمله این روغن ها، 
روغن زیتون،کانولا، روغن بادام زمینی رو غن اغلب مغزها و... که می توانند اسیدهای چرب 
ضروری را به بدن برسانند.« وی گفت:» هرچه ما مواد غذایی پر روغنی بخوریم از چند 
جهت باعث افزایش فشارخون در بدن می شود. اول اینکه روغن ها باعث افزایش کلسترول 
تام شده که شامل LDL ، HDL، در افراد می شود که البته کلسترول HDL جزو کلسترول 
 LDL های خوب برای بدن محسوب می شود که در جریان خون، هر مولکول آن ۴ مولکول
که کلسترول بد خون است را از مسیر جریان خون جمع آوری کرده و تحویل کبد می دهد و 
اگر افراد در غذاهای روزمره خود از منابع گیاهی حاوی فیبرهای محلول و نامحلول استفاده 
نمایند این کلسترول دیگر برای تولید مجدد اسیدهای صفراوی تحویل کبد داده نمی شود 
بلکه از طریق مدفوع دفع می شود و سطح کلسترول تام کاهش می یابد.« این متخصص 
تغذیه گفت:» مسئله این است که اگر بشقاب غذای روزانه مان را تقسیم بندی کنیم باید 
نصف بشقاب را اختصاص به منابع غذایی تهیه شده از سبزیجات اختصاص دهیم که برای 
سلامت بدن مفیدتر است تا اینکه به سمت منابع گوشت قرمز و غذاهای پرچرب بخصوص 
فست فودها برویم که از هرجهت دشمن سلامتی بدن و زمینه ساز فشارخون بالا هستند. 
« وی افزود:» فست فودها از جمله سوسیس و کالباس، ناگت مرغ و بال مرغ، هم به دلیل 
اینکه حاوی نیترات و نیتریت هستند و هم به دلیل چربی های اشباع شده ترانسی که در 
پروسه حرارت در آنها ایجاد می شود برای سلامتی فرد مضر هستند گرچه مصرف آنها لذت 
آنی در فرد ایجاد می کند اما مصرف کنندگان این نوع غذاها در نهایت به حسرت دایمی 
دچار خواهند شد و سلامتی جسم خود را در این راه قربانی خواهند کرد.« وی با تاکید بر 
اینکه برای جلوگیری از بالا رفتن فشارخون باید در مصرف روغن ها و چربی ها زیاده روی 
نشود، گفت:» معمولا روغن های مایعی که دارای اسیدهای چرب تک پیوندی هستند 
می توانند کمک کننده باشند و برای تامین نیازهای بدن مفیدتر می باشند و روغن هایی 
که چند پیوند مضاعف دارند التهابات را در بدن کاهش داده و به توانمندی فکر و اندیشه ما 
کمک نمایند.« این متخصص تغذیه درباره روی آوردن مردم به مصرف روغن های حیوانی، 
گفت:» در سال های اخیر اطلاع رسانی های بسیاری به مردم درباره کاهش مصرف روغن 
پالم به دلیل مضرات آن داده شده است و مردم در این زمینه هشیار شده اند اما این مسئله 
هنوز به صورت کامل در میان مردم جا نیفتاده است و باید مصرف مواد غذایی حاوی پالم 
از جمله ماست های پرچرب و بستنی های پرچرب و هر ماده غذایی پرچرب را کاهش یا 
حذف کنند.« وی با تاکید بر اهمیت دست کشیدن از غذا قبلا از سیر شدن، گفت:» در 
آموزه هایی که به ما گفته اند باید قبل ازسیر شدن از سر سفره بلند شد منطبق با آخرین 
یافته های علمی است. چراکه زمان آغاز غذا خوردن تا پایان آن در طول زمان ۲۵ تا ۳۰ 
دقیقه باید باشد تا مرکز کنترل گرسنگی و سیری اعلام سیری کنند. ولی متاسفانه به علت 
سرعت در غذا خوردن در کوتاه زمانی غذا جویده و بلعیده می شود که هنوز فرمان سیری 
حاصل نشده و از اینرو افرادی که با سرعت زیادی غذا می خورند به پرخوری دچار شده و 
بعد از تمام شدن غذا احساس سنگینی کرده تنفسشان عمق نداشته و نفس نفس می زنند 
و بعد از غذا خوردن دچار رخوت و خواب آلودگی می شوند.« وی افزود:» هرچه غذا آهسته 
تر میل شود نه تنها از پرخوری جلوگیری می کند بلکه آغشتگی غذا با بزاق دهان می تواند 
از ریفلاکس معده جلوگیری کند و هضم غذا را راحت تر کند، معمولا افرادی که تند غذا 
می خورند دچار نفخ معده می شوند.« وی در پایان گفت:» در درجه اول برای جلوگیری از 
فشارخون بالا باید مسئله افزایش وزن و چاقی را در نظر گرفت که مادر تمامی بیماری ها 
از جمله بیماری پرفشاری خون است. ما نمی گوییم همه چاق ها فشارخون بالا دارند ولی 

تمام افرادی که دارای فشارخون بالا هستند چاق هستند.«

ازفوایدسلامتتوتفرنگی
یک پیمانه توت فرنگی می تواند ۱۰۰ درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه برای 
ویتامین C را تامین کند. این ماده مغذی می تواند به تقویت سیستم ایمنی بدن انسان 
کمک کند. توت فرنگی یکی از میوه های محبوب تابستانی است که افزون بر عطر و طعم 
فوق العاده، فواید سلامت جالب توجهی را نیز برای انسان ارائه می کند. یک پیمانه توت 
فرنگی ۴۶ کالری، یک پیمانه توت فرنگی خرد شده ۵۳ کالری و یک پیمانه پوره توت فرنگی 

تنها ۷۴ کالری دارد.
*ویتامین های موجود در توت فرنگی

یک پیمانه توت فرنگی می تواند ۱۰۰ درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه برای 
ویتامین C را تامین کند. این ماده مغذی می تواند به تقویت سیستم ایمنی بدن انسان 
کمک کند. افزون بر نقش آن به عنوان یک آنتی اکسیدان ضد بیماری و ضد پیری، ویتامین 
C می تواند به ساخت کلاژن و حفظ سلامت پوست کمک کند. توت فرنگی سرشار از 
ترکیبات آنتی اکسیدانی و ضد التهاب دیگر نیز است. بر همین اساس، توت ها، از جمله 
توت فرنگی، با تقویت سلامت مغز پیوند خورده اند. در یک مطالعه، زنان مسنی که حداقل 
یک تا دو وعده توت فرنگی )هر وعده شامل هشت عدد توت فرنگی( در هفته مصرف می 

کردند، افت کمتر در عملکرد شناختی خود را تجربه کردند.
*توت فرنگی برای چه چیزی خوب است؟

مصرف توت فرنگی در پایان یک وعده غذایی نشان داده است که به تنظیم سطوح قند 
خون و انسولین کمک می کند. این شرایط به پایداری انرژی روانی و جسمانی منتج می 
شود و همچنین ممکن است خطر بیماری دیابت نوع ۲، چاقی و بیماری قلبی را کاهش 
دهد. ترکیبات گیاهی مفید به نام فلاونوئیدها در توت فرنگی با کاهش خطر افزایش وزن 
مرتبط با افزایش سن پیوند خورده اند. این اثر ممکن است به واسطه توانایی فلاونوئیدها در 

افزایش جذب گلوکز در ماهیچه، و/یا کاهش جذب گلوکز در بافت چربی باشد.
*توت فرنگی با التهاب مبارزه می کند

در افراد مبتلا به استئوآرتریت )آرتروز(، توت فرنگی نشان داده است که به کاهش درد و 
نشانگرهای التهاب و استرس اکسیداتیو - عدم تعادل بین تولید رادیکال های آزاد آسیب 

رسان به سلول ها و توانایی بدن برای مقابله با آثار مضر آنها - کمک می کند.
*توت فرنگی دوستدار قلب است

توت فرنگی به واسطه کاهش التهاب، تقویت سطوح کلسترول خوب )HDL(، محافظت 
در برابر اکسیداسیون کلسترول بد )LDL( که می تواند موجب سخت شدن رگ های خونی 

شود و بهبود گردش خون به محافظت از قلب کمک می کند.
*افزودن توت فرنگی به رژیم غذایی

شما می توانید میوه تازه توت فرنگی را مصرف کرده یا از آنها در تهیه اسموتی و سالاد 
استفاده کنید. مصرف توت فرنگی به همراه جو دوسر نیز فواید سلامت جالب توجهی را 
ارائه می کند. توت فرنگی گزینه ای عالی برای دسرها و نوشیدنی ها است. سس ساده توت 
فرنگی می تواند به همراه هر چیزی از جو دوسر تا پنکیک و نان تست کره بادام استفاده 
شود. توت فرنگی به همراه شکلات تلخ آب شده و مغزدانه ها نیز یک خوراکی خوشمزه 

و مقوی است.

دندان های شما یکی از اولین چیزهایی هستند که سنتان را نشان می دهند. هر روز 
مسواک بزنید و نخ دندان بکشید و حتماً برای چکاپ های منظم به دندان پزشک مراجعه 

کنید.
آیا عادت های روزمره شما باعث می شوند که سریع تر پیر شوید؟ این ۱۷ عادت را 
بررسی کنید، اما نگران نباشید، با کمی تغییر در سبک زندگی تان می توانید به راحتی 

با آن ها مقابله کنید.
*کم اهمیت تلقی کردن استرس با تصور اینکه خودبه خود برطرف می شود

تحقیقات جدید نشان داده افسردگی نه تنها ناراحت کننده است بلکه با کوچک کردن 
مغز، زودتر پیرتان می کند. سلامت روح و روانتان را هم به اندازه ی سلامت جسمتان 
جدی بگیرید و اگر تجربه ی علائم افسردگی تان بیش از ده هفته طول کشید به یک 
یا CBT کمکتان می کند زودتر به  متخصص مراجعه کنید. رفتاردرمانی شناختی 

احساس بهتری دست پیدا کنید.
*مدت زیادی به صفحه نمایش ها خیره می شوید

دیدن فیلم و سریال با تلویزیون و یا چک کردن مدام شبکه های اجتماعی در تلفن 
همراه باعث می شود که شما به طور دائم در معرض نورهای صفحه نمایش باشید. این 
نورها به پوست شما نفوذ کرده و در بعضی موارد باعث ایجاد آسیب توسط رادیکال های 

آزاد می شود. کتاب خواندن یک جایگزین خوب برای این مورد است.
*اغلب آن قدر عجله دارید که ضدآفتاب نزده از خانه بیرون می روید

فرقی نمی کند قرار است به ساحل بروید یا خرید یا به هر دلیل دیگری تمام روز را در 
فضای باز باشید، به هر حال باید هر روز ضدآفتاب بزنید. خورشید، بزرگ ترین فاکتور در 
پیر شدن پوست است، بنابراین اگر دوست ندارید پیش از موعد دچار چین و چروک 

شوید حتماً هر روز صبح از یک کرم ضد آفتاب با SPF حداقل ۳۰ استفاده کنید.
در ضمن برای مالیدن محصولات پوستی بهتر است آن ها را از سمت چانه به سمت 
پیشانی رو به بالا بمالید، ماساژ کرم ها و محصولات آرایشی به سمت پایین باعث کشیده 

شدن پوست به سمت پایین و پیری آن می شود.
*آخر هفته ها یکی دو نخ سیگار می کشید

فکر می کنید چون فقط گهگاه در میان جمع و مهمانی ها سیگار می کشید از عوارض 
آن ایمن هستید؟ خیر! این طور نیست. تنباکو حاوی بیش از ۳8۰۰ ماده ی شیمیایی 

است که می تواند به بافت پوستتان آسیب بزند و شما را از درون و بیرون پیر کند. ضمناً 
سیگار کشیدن، آنزیم هایی تولید می کند که انعطاف پذیری پوست را از بین برده و چین 
و چروک روی پوست ایجاد می کنند. عادت شما به سیگار کشیدن )هرچند که هر روز 
نباشد( حتی می تواند موهایتان را هم پیش از موعد سفید کند. در اینجا لازم به توضیح 

است که فقط سیگار نیست که پیرتان می کند، .
*اغلب دعوت دوستان به مهمانی ها و دورهمی ها را رد می کنید

دوستان فقط برای تبریک روز تولد یا همراهی شما تا فرودگاه نیستند؛ دوستی قدرت 
عجیبی در جوان نگه داشتن شما هم دارد. مطالعات نشان داده اند افرادی که شبکه ی 
اجتماعی قوی از دوستانی صمیمی و شاد دارند، هم زندگی باکیفیت تری دارند و هم 
بیشتر عمر می کنند. حداقل ماهی یک بار با دوستانتان دیدار کنید و سعی کنید هیچ 

دورهمی دوستانه ای را از دست ندهید.
*لیست کارهای ضروری تان از لیست خریدتان طولانی تر است!

در دنیای شلوغ و شتاب زده ی ما طبیعی است که هر روز با مسئولیت ها و ضرب 
العجل های زیادی روبرو باشیم اما اگر قرار باشد مدام از کاری به کار دیگر و از مشغله ای 
به مشغله ی دیگر بپردازید و در کار غرق شوید خیلی زود پیر خواهید شد. هورمون 
استرس سبب انقباض رگ های خونی می شود و استرس مزمن، ریسک بیماری قلبی، 
فشارخون بالا و سکته مغزی را بالا می برد. استرس حتی می تواند مشکلات روحی و 

روانی ایجاد کند.
*هر روز چند فنجان قهوه می نوشید

نوشیدن قهوه بخشی جدانشدنی از زندگی روزمره ی خیلی از افراد است اما این عادت 
شما می تواند پیرتان کند. قهوه سبب پایین آمدن هورمون دهیدرواپی آندروسترون 
)DHEA( می شود. این هورمون ظاهرتان را جوان نگه می دارد و از التهاب کم می کند. 
سطح این هورمون به طور طبیعی با افزایش سن افت می کند و قهوه می تواند این پروسه 

را سرعت بدهد. روزی یک تا نهایتاً دو فنجان قهوه کافی است.
*روی روبالشی بی کیفیت می خوابید

هر شب پوست حساس و زیبای صورتتان را هشت ساعت روی بالش می گذارید. پس 
اگر روبالشی شما از هر چیزی غیر از ابریشم یا ساتن باشد دچار چین و چروک های 
یا جنس های  و  از جنس کتان و نخ  زودهنگام پوست خواهید شد. روبالشی هایی 

نامرغوب اجازه نمی دهند پوست شما به راحتی حرکت کند و فرم و شکل طبیعی خود 
را از دست خواهد داد.

علاوه بر این، خوابیدن فقط روی یک سمت صورت هم باعث ایجاد خطوط و پیر شدن 
پوستتان می شود. سعی کنید بیشتر پشت به زمین )طاقباز( بخوابید.

*جلوی کامپیوترتان قوز می کنید
حتماً می دانید که افراد پیر و سالمند چه وضعیت بدنی پیدا می کنند و پشتشان قوز 
می شود. امروزه خیلی از افراد در سنین جوانی دچار این قوز می شوند؛ زیرا تمام مدت 
مقابل لپ تاپ و روی گوشی شان قوز کرده اند و این وضعیت بدنی نادرست نه تنها سبب 
ایجاد انحنا در ستون فقرات شده و فرم بدنشان را تغییر می دهد، بلکه باعث فشار در 
ناحیه ی گردن و چین و چروک نیز می شود. در واقع این عادت می تواند ساختار ستون 
فقرات را ضعیف کرده و آرتروز ایجاد کند که یک بیماری شایع در میان افراد سالمند 

است.
*هله هوله می خورید

هیچ کس نمی گوید هله هوله برای سلامتی خوب است؛ اما با این وجود بیشتر افراد به 
طور مرتب هله هوله و غذاهای فرآوری شده می خورند شاید به این دلیل که نمی دانند 
این خوردنی ها سریع تر از آنچه تصورش را بکنند پیرشان می کند. داشتن رژیم غذایی 
سرشار از میوه ها و سبزی های فیبردار و غلات کامل مانند رژیم مدیترانه ای کمکتان 
می کند بهتر بخوابید و در برابر استرس مصون بمانید، و حتماً می دانید که هر دوی این 

عوامل تا چه اندازه در داشتن ظاهری جوان و شاداب نقش دارند.
*با نی می نوشید

نی های پلاستیکی نه تنها برای محیط زیست بد هستند بلکه برای خود شما هم 
مضرند چون باعث می شوند پیرتر به نظر برسید. استفاده از لب ها برای نوشیدن با 
نی می تواند باعث چین و چروک اطراف لب ها شود؛ چیزی شبیه زمانی که سیگار 
روی لب ها قرار می گیرد. راه حل بسیار ساده است: استفاده از نی را فراموش کنید و 

نوشیدنی تان را مستقیماً از لیوان بنوشید.
*عینک آفتابی نمی زنید

عینک آفتابی صرفاً برای کامل کردن تیپتان نیست، چون از چشم هایتان مراقبت 
می کند. استفاده از عینک آفتابی نه تنها مانع ایجاد چروک های ریز اطراف چشم ها 
می شود )حتی در روزهای ابری( بلکه از چشم هایتان در برابر سرطان و آب مروارید نیز 

محافظت کرده و مراقب بینایی تان است.
*تحرک ندارید

متأسفانه به اندازه ی کافی ورزش نکردن یکی از سریع ترین راه های پیر کردن جسم و 
روحتان است. با خودتان توافق کنید که تحت هر شرایطی تحرک بدنی داشته باشید و 

حداقل سه بار در هفته ورزش کنید.
*مراقب دندان هایتان نیستید

دندان های شما یکی از اولین چیزهایی هستند که سنتان را نشان می دهند. هر روز 
مسواک بزنید و نخ دندان بکشید و حتماً برای چکاپ های منظم به دندان پزشک مراجعه 

کنید.
*فقط محصولات بدون چربی می خورید

داشتن رژیم غذایی کم چربی شاید کمکتان کند وزن کم کنید )شاید هم نه!(؛ اما یکی 
از اتفاق هایی که قطعاً روی می دهد تسریع پروسه ی پیری تان است. اسیدهای چرب 
امگا ۳ که در مغزها و ماهی های چرب وجود دارند برای حفظ سلامت و جوانی پوست 

و سلامت قلب ضروری اند.
*زیاد آرایش می کنید

خیلی از خانم ها آرایش می کنند تا جوان تر به نظر برسند؛ اما آرایشِ زیاد اثر معکوس 
دارد. آرایش غلیظ و سنگین، حفره های پوست را مسدود می کند و چربی طبیعی آن را 
از بین می برد که هر دو سبب پیری زودهنگام پوست خواهند شد. این را هم خوب است 
بدانید که آرایش های بر پایه ی پودر بیشتر از آرایش های بر پایه ی کرم، چین و چروک ها 

را نشان می دهند.
*هیچ سرگرمی و تفریحی ندارید

نقاشی کشیدن، شعر سرودن، مطالعه و خیلی کارهای دیگر سرگرمی هایی هستند 
که می توانند خلاقتان کنند. محققان دریافته اند افرادی که به یک سرگرمی عادت دارند 
کمتر مجبور می شوند به پزشک مراجعه کنند و نگاه شادتر و مثبت تری به زندگی دارند. 

شادی و مثبت اندیشی بی چون و چرا شما را جوان نگه می دارد.

کار روزمره که پیری زودرس می آورد

بااینعادتهازودترپیرمیشوید

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره ۱۳۹8۶۰۳۳۱۰۰۹۰۰۰۲۱۷ مورخ ۹8/۲/۱۴ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 

واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج – ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای مهدی وهابی فرزند نیازعلی  به شماره شناسنامه ۱۱۲۷ به صورت شش دانگ یک قطعه زمین 
با بنای احداثی به مساحت ۱۲۱/۲۲  مترمربع مفروز از پلاک ۱۲۹۱ فرعی از ۱۵۲ اصلی واقع در حیدراباد خریداری از مالک رسمی آقای / علی اصغر ذوالفقاری  به طور قولنامه ای 
که مالکیت نامبرده در صفحه ۶۵ دفتر ۱۵۱ محرز گردیده است  لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . 
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آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۳۹8۶۰۳۳۱۰۰۹۰۰۰۲۲۲ مورخ ۹8/۲/۱۴ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک کرج – ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای اکبر اسلامی پیرسلطان فرزند قهرمان به شماره شناسنامه – کد ملی به شماره ۱۷۱۰۱۲۳۵۵۹ به 
صورت اعیان شش دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۶۱/۵۴ مترمربع مفروز و مجزا شده از شش دانگ اعیان پلاک ۱۳۶ فرعی از ۱۶۲ اصلی واقع در کرج خریداری 
از مالک رسمی آقای / علی جان خلیلی ولی کندی به طور قولنامه ای که مالکیت نامبرده در جریان ثبت می باشد محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .
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اجتماعی

یکی از مسایلی که می تواند دستیابی به توسعه را 
برای یک کشور به تعویق بیاندازد، از دست دادن و عدم 
توانایی جامعه در نگهداری از نیروهای انسانی ای است 

که آنان را خلق کرده و بار آورده است. 
یکی از مسائل مهمی که کشورهای در حال توسعه 
وجود دارد و بعضاً نسبت به آن بی توجهی و اهمال 
از کشور و  صورت می گیرد، خروج تحصیل کردگان 
مهاجرت آنان به کشورهای توسعه یافته است. مسأله ای 
که به معنای از دست دادن آدم هایی است که دولت و 
جامعه برای رشد و بلوغ آان زحمت کشیده و حالا که 
زمان به بار نشستن و بهره برداری جامعه از آنان است، 
و  توانایی ها  از  به معنای محرومیت جامعه  آنان  خلأ 

آموخته هایشان است.
لزوم بررسی علل و دلایل خروج این نیروهای انسانی 
از طرفی و پیامدهای از دست دادن آنان برای جامعه از 
سوی دیگر از جمله مسائلی است که نیاز به بررسی و 

مداقه آن به شدت احساس می شود.
*چراتحصیلکردگانمیروند؟

»مجید فولادیان« جامعه شناس و استادیار دانشگاه 
فردوسی مشهد در تشریح ابعاد انگیزه های مهاجرتی 
تحصیل کردگان ایرانی به خارج از کشور در گفت وگو با 
ایرنا بیان داشت: ما در این مساله چیزی به اسم عوامل 
فردی نداریم چراکه حتی برای ارضای جاه طلبی فردی 
یا به نوعی تلاش در راستای پیشرفت فردی هم، اگر 
در کشور خودمان امکان بروز و ظهورش فراهم باشد، 

اساساً این مفهوم هم رنگ می بازد.
»عواملی بسیار گسترده در حوزه های مختلف و از 
پدیده ای  تا  می گذارند  اثر  متفاوت  نهادهایی  طریق 
نام مهاجرت و مهاجرت نخبگان در کشور شکل  به 
ساختاری  آن  از  عمده ای  درصد  البته  که  می گیرد 
است؛ نهاد آموزش در کشور ما کاری که به طور کلی 
انجام می دهد این است که در تربیت آدم ها مبانی ای 
را به آنها آموزش و یاد می دهد که به درد حل مسائل 
خود کشور نمی خورد؛ در نتیجه نهاد آموزش و آموزش 
عالی ما اساساً نهادی است که صرفاً مسائل انتزاعی را 
می آموزد نه مسائی عینی که منجر به یک پدیده یا حل 

مسأله ای در جامعه شود«.
وی افزود: یعنی این آموزش معطوف به جامعه و حل 
مسائل کشور در کشور نیست و یک نهاد انتزاعی است. 
برای  توانا  آدم های  تولید  ما عملًا در حال  نتیجه  در 
کشورهای دیگر هستیم. آدم ها بسیاری از مسائل را 
می خوانند و یاد می گیرند در حالی که این جامعه جای 
به کار گیری آن مبانی نیست. و آن چیزهایی که در این 
کشور قابلیت کاربست دارند اساساً به افراد آموزش داده 

نشده اند.
ناتوانی های  بر  تاکید  ضمن  ادامه  در  فولادیان 
ساختاری در کشور تصریح کرد: آیا در حوزه اقتصاد 
فارغ  که  کسانی  که  دارد  وجود  توانایی  این  اساساً 
التحصیلان ما هستند جذب کار شوند یا بتوانند وارد 

مشاغل تخصصی شوند؟
»غیر از اینکه توانمند هستند یا نیستند )که خود 
این مساله هم به حوزه آموزش بازمی گردد( نرخ رشد 
اقتصادی منفی ۴ که ما داریم، نشان گر این است که 
در کشور رکود عمیقی حاکم است و این فضا از طرفی و 
تورمی که وجود دارد از طرف دیگر، فضای ناکارآمدی را 
خلق می کنند که تورم باعث احساس ناامنی در آدم ها 

می شود و رکود هم باعث از بین رفتن انگیزه ها«.
این هیأت علمی و استاد دانشگاه گفت: دانشجویان 
من به طور گسترده ای سوالشان این است که این کار 
را هم بکنیم بعدش چه می شود؟ و آیا اصلًا احتمالش 
هست که بتوانیم در رشته و تخصصمان کار کنیم؟ 

در  شدت  به  آن،  به  امید  و  آینده  به  مثبت  نگاه  این 
بین جوانان ما کم است و این کمبود امید به آینده در 
و غریب  به طرزی عجیب  اخیر هم  نظرسنجی های 
کاهش یافته است )چیزی که تا به حال در این حد 
سابقه نداشته( و یک دلیل عمده آن این فضایی است 

که بر حوزه اقتصاد حاکم است.
»در نتیجه در حوزه اقتصاد، چه تورم و چه رکود، باعث 
شکل گیری انگیزه برای رفتن می شود؛ چرا که فرد 
به دنبال جامعه ای می رود که آنجا حداقل تورم نباشد 
و یک فضای تثبیت شده باشد، شغل داشته باشد و 
درآمدی پایدار؛ درآمدی که بتواند آینده شأن را تا حدی 

به طور مشخص تأمین کند«.
معنای  در  سیاست  حوزه  در  کرد:  تاکید  فولادیان 
کلی هم می بینید که مردم نگاهی حاکی از گشایش 
نسبت به آینده ندارد و امیدی هم از این باب ندارند که 
وضعشان در آینده بهتر شود. این خیلی مساله مهمی 
است. شما نگاه کنید در سال ۹۲ و در نظرسنجی هایی 
که ما خودمان انجام داده بودیم، مردم بشدت امیدوار 
گشایش  زندگیشان  در  آینده  سال های  در  که  بودند 
نشان  ما  اخیر  نظرسنجی  اما  شد.  خواهد  حاصل 
از مردم هیچ  می دهد که متأسفانه قسمت اعظمی 
امیدی به گشایش ندارند و این امید در آنها از بین رفته 
است، همین دلیل باعث می شود که انگیزه ها برای 

رفتن و خروج از کشور افزایش پیدا کند .
که  است  مهم  سیاسی  حوزه  در  دیگر  سمت  »از 
وضعیت نگاه هویتی مردم به چه صورت است. در دوره 
گذشته، جریان به این شکل بود که مردم بسیار به هویت 
ملی اهمیت می دادند و این مساله برایشان جایگاه 
مهمی داشت و هویت ملی را موضوعی افتخاربخش 
می دانستند؛ یعنی نسبت به ایرانی بودن خود احساس 
غرور و افتخار داشتند؛ اما نتایج نظرسنجی های جدید 
نشان می دهد که هویت در ایرانِ امروز نسبت به گذشته 
به  نسبت  ایرانی  هویت  چراکه  است؛  شده  متحول 
گذشته افتخار بخش نیست و اهمیت سابق را ندارد 
و مردم یک هویت جهان وطنی پیدا کرده اند؛ یعنی 
هویت عام )و هم هویت های خرد( تقویت شده است. 
بنابراین مردم ما هویت ملی را که انسجام بخش بوده 
و آدم ها را داخل نگه می داشته و در ایران بودنشان را 

اهمیت می بخشیده است، متأسفانه از دست داده اند 
و این مساله رو به کاهش رفته است و این هم یک عامل 

دیگر است که بر این خروج اثرگذار بوده است.
*دانشیکهکاربردینیست

این استاد دانشگاه در پاسخ به این سوال که منظور از 
رشته ها و مباحثی که افراد را برای خارج از ایران تربیت 
پزشکی  رشته های  داشت:  بیان  می کنند، چیست، 
در کشور ما موفق هستند، چرا که قسمت اعظمی 
یعنی  دارند؛  کار  طرح  حالت  پزشکی  رشته های  از 
آدم هایی که دارند در این رشته درس می خوانند، از 
سال سوم وارد بیمارستان می شوند و با بیمار درگیرند؛ 
بیماری ها را می شناسند و یاد می گیرند که با بیمار و 
بیماری ها چطور رفتار کنند و الی آخر.. در نتیجه این 
رشته تقریباً جزو رشته های موفق در ایران بوده است 
آن هم به دلیل شیوه استراتژی ارائه این رشته و درس 
دادن آن در کشور؛ اما در رشته های فنی و اجتماعی و 
سایر رشته ها خیلی کمتر شاهد این هستید که آدم ها 
درگیر با مسائل بصورت واقعی در جامعه شأن شوند. 
این مساله در آموزش و پرورش ما بسیار مشهود است 
چه در حوزه ریاضی و چه حوزه های اجتماعی، بیشتر 
مسائل به جای جلوه های روزمره و کاربردی مان حالتی 

تئوریکی و نظری دارند.
را  نیروهایمان  چقدر  فنی  رشته های  در  ما  »مثلا 
می فرستیم در کارخانه ها تا بروند و در آنجا کار کنند؟ 
و مثلًا با مسائل روز این مشاغل درگیر شوند. در رشته 
عمران چقدر واقعاً افراد بر سر پروژه ها می روند؟ میزان 
طرح کار و میزان واحدهای عملی ای که در مبانی 
ما وجود دارد خیلی کم است و بیشتر واحدهای ما از 
تا واحدهای عملی.  جنس واحدهای تئوریک است 
بنابراین شما شاهد این هستید که آدم ها با مسائل 
و  نیستند  آشنا  خیلی  اجتماعی  و  صنعت  و  جامعه 
فاصله ای با آن دارند؛ این فاصله فاصله ای است که 
آدم ها را دچار مشکل می سازد؛ یعنی آنها را توانمند 

نمی کند که دانش را برای حل مسائل به کار بگیرند«.
»در نتیجه علمی که آدم ها دارند به درد حل مسائل 
جامعه خودمان نمی خورد؛ جنبه تئوریک دارد و خیلی 
پیچیده تر است و در نتیجه و با این شیوه آدم ها را برای 

آن طرف تربیت می کنیم«.

مدیرعاملجامعههتلدارانجزیرهقشم:

ضریب اشغال هتل های قشم کمتر از 20 درصد است

بندرعباس-پرویزی
مدیرعامل جامعه هتل داران جزیره قشم از هزینه های بالای سفر به این جزیره به عنوان 
عمده ترین مشکل جامعه هتل داران نام برد و گفت: در حال حاضر ضریب اشغال هتل های 
قشم کمتر از ۲0 درصد است. عبدالباسط رضوانی در نشست خبری اظهار داشت: کمبود 
مسافر در شش ماهه اول سال باعث تعلیق و تعطیلی برخی از مسافرخانه های اقامتی 
شده است. وی افزود: بیش از سه هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری توسط هتل داران 
قشم انجام شده است که در این شرایط اقتصادی، نه تنها بازخورد سرمایه را ندارند بلکه 
به نوعی هتل داری به حداقل های خود رسیده است. مدیرعامل جامعه هتل داران جزیره 
قشم تصریح کرد: سعی کرده ایم با تعداد هتل های فعال در سطح جزیره قشم پاسخگوی 
تمام اقشار و مسافران کشور باشیم. رضوانی با بیان اینکه کار ما پذیرایی و میزبانی است، 
خاطرنشان کرد: میزبانی زمانی تحقق می یابد که مسافری وجود داشته باشد. وی با بیان 
اینکه اکنون با کمبود مسافر مواجه هستیم، تاکید کرد: باید برای جذب بیشتر مسافران به 
جزیره قشم تدابیری اندیشیده شود. مدیرعامل جامعه هتل داران قشم تاکید کرد: جزیره 
قشم مسیر گردشگری نیست بلکه مقصد گردشکری است. رضوانی گفت: جنگل های 
حرا یکی از منحصر به فردترین جاهای دیدنی و گردشگری در جزیره قشم بوده و می توان 
با استفاده از این پتانسیل های فراوان، رونق بهتری در جزیره قشم ایجاد کرد. وی اظهار 
داشت: با تبلیغات می توانیم گردشگران زیادی را به این جزیره بیاوریم که نقش خبرنگاران 
و اصحاب رسانه در این زمینه تاثیرگذار است. مدیرعامل جامعه هتل داران قشم به بیان 
مشکلات در این حوزه پرداخت و افزود: نرخ بلیط بالای هواپیما و هزینه های بالای سفر  
باعث می شود که مسافران به این جزیره سفر نکنند یا طول دوره سفر آنها در کوتاه ترین 
مدت به اتمام برسد. رضوانی بیان کرد: هم اکنون بسیاری از هتل ها با 60 درصد تخفیف 
پذیرای مهمانان هستند. مدیرعامل جامعه هتل داران جزیره قشم با بیان اینکه از مسؤولان 
در این شهرستان انتظار می رود  برای پویایی صنعت  گردشگری  فکری کنند، اظهار 
داشت: سازمان منطقه آزاد قشم ایرلاین اختصاصی ندارد، ایرلاین قشم ایر مختص این 
جزیره نیست و زمینه سفر گردشگر به جزیره قشم با هزینه های بالایی روبرو بوده است 
. رضوانی گفت: هشتاد مرکز اقامتی اعم از هتل ها، مهمان سراها و خانه های مسافر در 
جزیره قشم وجود دارد. وی در پاسخ به سوال خبرنگار خبرگزای فارس مبنی بر فعالیت 
شخصی خانه های مسافر در سطح جزیره ابراز داشت: خانه های شخصی مسافر در طول 
سال فعالیت دارند و افزایش چند برابری آنها باعث ایجاد ناهنجاری های اجتماعی شده 
که امیدواریم با این پدیده کارشناسی تر برخورد شود. مدیرعامل جامعه هتل داران قشم به 
صراحت گفت: سوییت ها و خانه های شخصی  یک نوع معضل  اجتماعی در کل کشور 
است. رضوانی در پاسخ به پرسش دیگر خبرنگار ما در خصوص گسترش آماری هتل ها 
چنین اظهار داشت: متأسفانه هزینه های زیادی بابت پروانه ساخت، خریداری زمین، 
انشعابات آب و برق و همچنین مالیات های سالیانه از هتل داران دریافت می شود و همه 
اینها باعث شده است که جامعه هتلداری در این شهرستان رونق آن چنانی  نداشته باشد. 
وی با بیان اینکه جامعه هتل دارن قشم به عنوان یک بازو در کنار سازمان میراث فرهنگی 
بوده است، خاطرنشان کرد: هم اکنون  تعامل خوبی را با این سازمان داریم. این مقام 
مسؤول در پایان از همکاری  جامعه هتل داران با بخش های دیگر سخن گفت و افزود: 
بخش اقامتی توانسته با ارگان های برگزار کننده برنامه ها و همایش ها ارتباط خوبی برقرار 

کند و در سطح شهرستان همکاری های لازم را به عمل آورد.

برایمدیریتوکاهشمصرفدرهرمزگان؛

شرکت توزیع برق برای مشترکان خانگی 
تشویق و تنبیه در نظر گرفت

مدیرعامل شرکت توزیع برق هرمزگان گفت: با توجه به بالا رفتن دمای هوا و افزایش 
مصرف برق این شرکت از ابتدای خرداد برای مشترکان خانگی رویکردهای تشویقی و 

تنبیهی اجرا کرده است.
محمد ذاکری در جمع خبرنگاران افزود: در این رویکرد مشترکانی که بیش از الگوی 
تعیین شده )۳ هزار کیلووات ساعت در ماه( مصرف داشته باشند بهای برق آنها ۱6 
درصد بیش از تعرفه محاسبه خواهد شد. وی ادامه داد: مشترکانی هم که کمتر از الگو 
مصرف داشته باشند، به ازای هر ۱0 درصد صرفه جویی، بهای برق آنها ۲0 درصد کمتر 
از تعرفه محاسبه می شود. این مسئول ادامه داد: متوسط مصرف مشترکان خانگی 
یکهزار کیلووات ساعت در ماه است و ۵ هزار و ۸00 مشترک خانگی )از مجموع ۵60 هزار 
مشترک( نیز پرمصرف هستند که در صورت کم نکردن میزان مصرف، مشمول افزایش 
محاسبه ۱6 درصدی خواهند بود. مدیرعامل شرکت توزیع برق هرمزگان ادامه داد: 
افزایش ۴تا 6درجه ای دمای هوا در هفته گذشته، موجب افزایش ناگهانی مصرف برق 
به میزان ۲00 مگاوات شد که جهش بار شبکه برق می تواند موجب آسیب به تاسیسات 
برق و لوازم خانگی شود. به گفته ذاکری میزان مصرف برق مشترکان خانگی در هرمزگان 
نسبت به سال گذشته چهار درصد افزایش یافته است که لازم است مردم برای جلوگیری 
از اِعمال خاموشی، به توصیه های شرکت توزیع برای کاهش مصرف عمل کنند. وی 
استفاده نکردن همزمان از وسایل برقی پرمصرف در ساعت های اوج بار )۱۳ تا ۱۷(، 
قرار دادن وسایل سرمایشی زیر سایه و سرویس به موقع آنها، به همراه توجه به برچسب 
انرژی هنگام خرید لوازم برقی و استفاده از پنجره های دو جداره را مهمترین راهکارهای 
کاهش مصرف برق در خانه ها دانست. ذاکری تصریح کرد: در حال حاضر برنامه ای برای 
خاموشی نداریم و امیدواریم ناچار به استفاده از این راهکار نباشیم اما در صورت لزوم، 
آمادگی فنی برای آن وجود دارد. مدیرعامل شرکت توزیع برق هرمزگان خاطرنشان شد: 
صرفه جویی در مصرف برق تنها شامل مشترکان خانگی نیست و مشترکان اداری نیز با 
توجه به راه اندازی مرکز پایش مستمر مصرف، به صورت آنلاین )برخط( رصد می شوند. 
وی اضافه کرد: بر اساس این پایش مصرف ۴۵ مشترک که بیشتر آنها اداری هستند، پس 
از پایان ساعت کار بیش از حد مجاز بود که برق آنها در ساعت های اوج مصرف قطع شد و 

۳۱ مشترک نیز در این زمینه اخطار گرفتند تا مصرف خود را کاهش دهند.
 

مدیرحقوقیشهرداریبندرعباسخبرداد

جلوگیری از ضرر و زیان 30 میلیارد تومانی  
مدیر حقوقی شهرداری بندرعباس از صدور رای در پرونده موسوم به»بلوار طالقانی« و 

جلوگیری از ضرر و زیان ۳0 میلیارد تومانی به نفع شهرداری خبر داد.
محمد بدرقه در این ارتباط اظهار کرد: شخصی در سال ۹۳ با شکایت قضایی از 
شهرداری بندرعباس، درخواست صدور حکم محکومیت برای دریافت قیمت روز زمین 

بابت احداث بخشی از بلوار طالقانی را داشته است.
وی با اشاره به اینکه پرونده مورد نظر به صورت جدی در دستور کار واحد حقوقی 
شهرداری بندرعباس قرار گرفت، افزود: دادگاه حقوقی بندرعباس مسئولیت رسیدگی 
به این مسئله را عهده دار شد و پس از دفاعیات اولیه شهرداری، پرونده به کارشناسی 
ارجاع داده شد. مدیر حقوقی شهرداری بندرعباس خاطرنشان کرد: با توجه به ارزش 
ریالی ملک مورد ادعا که حدود ۳0 میلیارد تومان بوده و انجام دفاعیات لازم دفاعیات لازم 
توسط کارشناسان مدیریت حقوقی و ارایه مدارک و مستندات در شعبه بدوی، بطلان 
دعوا به نفع شهرداری بندرعباس اعلام شد. بدرقه تصریح کرد: با این وجود، خواهان 
پرونده درخواست تجدیدنظرخواهی را داشت، که پرونده مربوطه به یکی از شعب دادگاه 
تجدید نظر ارجاع یافت و این دادگاه رای دادگاه بدوی تایید شد. این مقام مسئول در 
انتها عنوان کرد: در نهایت، طی هفته های اخیر رای قطعی این پرونده به نفع شهرداری 

بندرعباس صادر شده و از ضرر و زیان ۳0 میلیارد تومانی آن جلوگیری شده است.
 

رئیسسازمانمدیریتآرامستانشهرداریبندرعباسخبرداد:

راه اندازی واحد خدمات مراسم در سازمان 
آرامستان شهرداری بندرعباس

رئیس سازمان مدیریت آرامستان شهرداری بندرعباس از راه اندازی واحد خدمات 
مراسم در این سازمان خبر داد .

علی بهمن نژاد با اعلام این خبر، اظهار کرد: هدف از تشکیل این واحد ارائه خدمات 
به خانواده های متوفیان در محل آرامستان است. وی افزود: این اقدام مشکل تامین 
اقلام مورد نیاز، با توجه به بعد مسافت جهت برگزاری انجام مراسمات دفن و چهلم را 
مرتفع می کند. رئیس سازمان مدیریت آرامستان شهرداری بندرعباس خاطرنشان کرد: 
وظیفه این واحد اجرای امور مربوط به نصب سنگ قبر، ساخت و نصب آلاچیق و تامین 
سایبان برای انجام مراسمات و تامین اقلامی مانند صندلی، سیستم صوت و... است. 
بهمن نژاد از ارایه خدمات قابل توجه با راه اندازی این واحد خبر داد و تصریح کرد: با 
توجه به گرمای شهرستان بندرعباس، تامین و اختصاص سیستم تهویه هوا جهت انجام 
مراسمات مختلف نیز یکی دیگر از خدمات این واحد جدید است. این مقام مسئول 
گفت: این خدمات هم اکنون در سازمان مدیریت آرامستان شهرداری بندرعباس قابل 
ارایه است. وی ادامه داد: شهروندان می توانند با مراجعه به سازمان واقع در بندرعباس 

کیلومتر هشت جاده بندرعباس-میناب از امکانات واحد خدمات بهره گیری کنند .
بهمن نژاد در انتها عنوان کرد: اجرای نصب و تعمیر سنگ قبور، نصب آلاچیق و کاشت 
درختچه توسط اشخاص ثالث ممنوع بوده و شهروندان می توانند جهت انجام این امور، 

با هماهنگی واحد اجرایی این سازمان اقدام کنند .

بررسی انگیزه های مهاجرتی تحصیل کردگان ایرانی 

پتانسیل هایی که می سوزانیم
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مدیرعاملمنطقهویژهاقتصادیسلفچگان:
»سلفچگان« آماده استقرار صنایع خودروسازی است

مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان گفت: این منطقه آماده استقبال از سرمایه 
گذاران داخلی و خارجی برای استقرار صنایع خودروسازی است و در این زمینه ظرفیت 

های مطلوبی دارد. 
از سال های گذشته در زمینه استقرار  سید مهدی طباطبایی بیان کرد: این منطقه 
شرکت های فعال در حوزه صنایع خودروسازی مطرح بوده است و واحدهای صنعتی در آن 
استقرار دارند که هم اکنون نیز در زمینه تولید لیفتراک، موتور سیکلت های برقی و در آینده 
نزدیک خودروهای برقی به فعالیت می پردازند. وی بیان کرد: هم اکنون یکی از شرکت های 
فعال در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان، انواع خودروهای دیزلی شرکت هیوندا را تولید 
می کند و اخیراً این شرکت قراردادی را با بانک رفاه منعقد کرده است که بر اساس آن، ۱00 
دستگاه آمبولانس توسط این شرکت خودرو سازی تولید و در اختیار دانشگاه های علوم 
پزشکی کشور قرار می گیرد که تاکنون ۱0 دستگاه از این آمبولانس ها تحویل داده شده 
است. مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم همچنین با اشاره به تمایل شرکت های 
مشهور خودروسازی برای سرمایه گذاری در این منطقه، تاکید کرد: شرکت »فیات« زمینی 
برای استقرار واحد تولیدی در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان خریداری کرده است. وی 
ادامه داد: این شرکت سوله ای نیز در این منطقه اجاره و در حال وارد کردن تجهیزات 
خودروسازی بوده و به زودی سواری فیات در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان تولید خواهد 
شد. طباطبایی در خصوص مزایای سرمایه گذاری در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان 
گفت: این منطقه دارای مجوز عام است و همه نوع فعالیت اعم از تولیدی و تجاری در آن 
مجاز محسوب می شود، از این رو همه نوع فعالیت تولیدی، تجاری و خدماتی در منطقه ویژه 
اقتصادی سلفچگان جریان دارد. وی ادامه داد: بر اساس قانون ایجاد مناطق ویژه اقتصادی 
کشور، محدوده محصور مناطق ویژه خارج از مرزهای گمرکی تلقی می شود و به همین علت 
ورود تجهیزات و امکانات تولید به این نقاط نیازی به تعرفه گمرکی ندارد. وی همچنین هفت 
سال معافیت مالیاتی را از دیگر امتیازهای مهم سرمایه گذاری در منطقه ویژه اقتصادی 
این منطقه  در  متقاضیان سرمایه گذاری  به طور معمول  افزود:  و  سلفچگان ذکر کرد 
نخست طرح خود را ارائه داده و پس از تأیید اولیه، آن به دبیرخانه شورای عالی مناطق ویژه 
اقتصادی ارسال می گردد که در نهایت طرح مورد نظر به هر میزان که ارزش افزوده ایجاد 
کند، از پرداخت تعرفه گمرکی نیز معاف می شود. منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان در ۵0 
کیلومتری قم در زمینی به مساحت ۲ هزار هکتار در سال ۱۳۷6 به تصویب هیأت وزیران 
رسید. این منطقه به عنوان مهمترین و نزدیک ترین منطقه ویژه اقتصادی به مرکز سیاسی – 
اقتصادی کشور، واقع در مسیر جاده ابریشم، راه آهن سراسری و بزرگراه های اصلی شمال 
– جنوب و شرق – غرب ایران بوده و جهت برقراری ارتباط با اروپا، کشورهای آسیای میانه و 
خلیج فارس به منظور تولید، صادرات و ترانزیت کالا، موقعیتی ممتاز داشته و قادر است 
نقش تعیین کننده ای در اقتصاد کلان منطقه و کشور ایفا نماید. بیش از ۱۲0 واحد صنعتی 
و تجاری در این منطقه مشغول فعالیت می باشند که این رقم نمایان گر فعالیت ۸۷ درصد 
واحدهای دارای پروانه بهره برداری منطقه است.  بخش سلفچگان یکی از بخش های پنج 

گانه استان قم است که در فاصله ۴0 کیلومتری شهر قم قرار دارد.
 

مدیردفترمدیریتمصرفشرکتتوزیعنیرویبرققم:

واحدهای صنعتی قم با کاهش مصرف برق 
پاداش دریافت می کنند

مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق قم گفت: با توجه به اینکه اوج مصرف 
برق بین ساعت های ۱۲ تا ۱۷ می باشد، واحدهای صنعتی صرفه جو در این بازه های 

زمانی پاداش دریافت می کنند. 
داود سلیمانیان با بیان اینکه عقد تفاهم نامه با واحدهای صنعتی از ۲0 خردادماه آغاز 
شده است، افزود: بر اساس این تفاهم نامه، اگر صاحبان صنایع برق واحدهای خود را 
روزانه ۲ ساعت بین ساعت های ۱۲ تا ۱6 و ۱۳ تا ۱۷ خاموش و یا از دیزل ژنراتورهای 
برق استفاده نمایند، پاداشی در قالب قبوض برق دریافت خواهند نمود. وی اضافه کرد: 
اگر مشترکان دیماندی )انشعاب های بیش از ۳0 کیلووات( برق مصرفی خود را از دیزل 
ژنراتورها تأمین نمایند، از پاداش شرکت توزیع برق بهره مند می شوند. وی ادامه داد: به 
ازای هر کیلووات ساعات انرژی تولیدی از دیزل ژانراتورها مبلغ چهار هزار و ۵00 ریال به 
مشترکان تعلق خواهد گرفت که نسبت به سال گذشته ۵0 درصد افزایش قیمت خرید 
داشته است. سلیمانیان با اشاره به اینکه سهمیه گازوئیل با نرخ دولتی برای استفاده 
کنندگان از دیزل ژنراتورها تعلق می گیرد، خاطرنشان کرد: تاکنون ۱۲۵ مشترک دیماندی 
در استان برای تأمین سوخت با نرخ دولتی به شرکت پخش فرآورده های نفتی معرفی 
شده اند. وی همچنین گفت: با توجه به اینکه برق واحدهایی که در شهرک های صنعتی 
یا محور کاشان مستقر هستند، در صورت اعمال خاموشی های احتمالی فقط از ساعت 
۱۳ تا ۱۵ قطع خواهد شد، به واحدهای صنعتی پیشنهاد می کنیم بازه زمانی مشارکت 
در کاهش مصرف برق را بین ساعت ۱۳ تا ۱۷ انتخاب نمایند. وی گفت: اگر همکاری 
واحدهای صنعتی هر روز ادامه داشته باشد، به جز پاداش روزانه ای که برای این واحدها 
در نظر گرفته شده است، پاداش هایی که در قبوض برق اعمال می شود نیز ۴0 درصد 
افزایش خواهد یافت. به گفته مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق قم، 
تاکنون صاحبان ۵۳0 واحد صنعتی برای انعقاد قرارداد با این شرکت مراجعه نموده اند. 
وی خاطرنشان کرد: سال گذشته بیش از ۵0 میلیارد ریال تشویقی در قبوض مشترکان 
اداری، کشاورزی و صنعتی اعمال شد که با توجه به حجم انعقاد تفاهم نامه ها، پیش بینی 
می شود این مبلغ در سال جاری تا حدود ۸0 میلیارد ریال افزایش یابد. وی افزود: پارسال 
پاداش ها در آذرماه اعمال شد و امسال سعی می شود بخشی از آن به صورت علی الحساب 
در مردادماه اعمال شود. در حال حاضر حدود ۵60 هزار مشترک برق در قم فعال است و 
۱۲.۵۵ درصد برق قم در بخش کشاورزی، ۲۸.۸۸ درصد در بخش صنعت، ۳6.۵۵ درصد 
در بخش خانگی، ۱0.۴ درصد در بخش عمومی، ۹.۷۸ درصد سایر مصارف و ۱.۸۳ در 
بخش روشنایی معابر مصرف می شود. ۲ هزار و ۳00 واحد صنعتی کوچک، متوسط و 
بزرگ در قم وجود دارد که از این تعداد حدود ۹0 درصد مربوط به صنایع کوچک و متوسط 

است؛ همچنین بیش از ۵۳ هزار تن در واحدهای صنعتی استان فعالیت می کنند.

رئیسادارهنگهداریراههایادارهکلراهداریوحملونقلجادهایقمخبرداد

بهره برداری از طرح بهسازی
 محور سلفچگان - ساوه 

 رئیس اداره نگهداری راه های اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم گفت: طرح 
بهسازی ۱0 کیلومتر از محور ترانزیتی سلفچگان - ساوه با هزینه ای بالغ بر ۴0 میلیارد ریال 
اجرا شد و به بهره برداری رسید.  محمدرضا زیدآبادی روز دوشنبه در گفت و گویی افزود: 
طول این طرح ۱0 کیلومتر و عرض متوسط آن هشت متر می باشد و هزینه اجرای آن از 
محل اعتبارات سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای تأمین شده است. وی اضافه کرد: 
طرح بهسازی محور سلفچگان-ساوه با هدف ارتقای سطح ایمنی و تسهیل ترافیک در 
یکی از مهم ترین محورهای ترانریتی کشور در مدت 6 ماه انجام شد. وی ادامه داد: با توجه 
به اینکه محور سلفچگان – ساوه از جاده های ترانزیتی و ترافیک غالب در آن خودروهای 
کامیون، تریلی و دیگر وسائط نقلیه حمل بار می باشد، اجرای طرح بدون انسداد ترافیکی 
و مطابق آیین نامه ایمنی صورت گرفت. زیدآبادی اجرای طرح بهسازی این محور را 
شامل درزگیری، لکه گیری و روکش آسفالت عنوان و خاطرنشان کرد: به دلیل آمد و شد 
خودروهای نیمه سنگین و عبور بارهای ترافیکی از محور سلفچگان – ساوه، اجرای طرح 

بهسازی با رعایت حداکثر استانداردهای موجود عملیاتی شد.

مدیرستاداقامهنمازقم:

۶0 مسجد در قم نیاز به تعمیر و تکمیل دارند
مدیر ستاد اقامه نماز قم گفت: حدود 60 مسجد در قم نیاز به تعمیر و تکمیل دارند که 

امیدواریم به همت خیران، این امر محقق شود. 
محمد خامه یار در دومین جلسه خیران و مسئولان مساجد فعال و پویا از کمک های 
خیران در امر مسجدسازی قدردانی و خاطرنشان کرد: سال گذشته خیران حدود ۹ میلیارد 

تومان در قم برای خرید زمین، ساخت و بازسازی مساجد کمک مالی کردند.
وی در ادامه گفت: باید همه ظرفیت مساجد در جذب جوانان مورد توجه جدی قرار 

بگیرد، مساجد ظرفیت های قابل توجهی دارند اما از این ظرفیت استفاده نمی شود.
وی خاطرنشان کرد: باید آسیب هایی را که به مساجد لطمه می زنند شناخت و از آن 
اجتناب کرد. دبیر مجمع خیرین مسجدساز استان قم گفت: مساجد نقش محوری در 

پویایی جامعه دارند و این نقش بی بدیل را باید مورد توجه قرار داد و از آن نباید غافل شد.
به مساجد  به آسیب حادثه سیل در نخستین روزهای سال جاری  با اشاره  خامه یار 
استان های سیل زده گفت: برای بازسازی مساجد استان های سیل زده لرستان، خوزستان 
و گلستان باید تلاش کنیم و انسان های مؤمن و نیک اندیش همت مضاعفی داشته باشند.

در استان قم یک هزار و ۲00 مسجد برای اقامه نماز جماعت وجود دارد.
 

معاونبهبودتولیداتگیاهیسازمانجهادکشاورزیقم:

مزارع گل محمدی در قم توسعه می یابد
 معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: توسعه مزارع گل 
محمدی در بخش های مختلف استان بر اساس راهبرد تغییر الگوی کشت بود و پیش بینی 

های لازم برای موفقیت این طرح اندیشیده شده است. 
محمد علی سلامی بیان داشت: برای اجرای مؤثر راهبرد تغییر الگوی کشت در قم به 
دنبال استفاده از گیاهان مناسب شرایط آب و هوایی استان هستیم و در همین رابطه، گل 
محمدی از جمله گیاهانی است که می تواند در برابر تنش های محیطی از خود مقاومت 
خوبی نشان دهد. وی با اشاره به اینکه کشت گیاه گل محمدی مورد استقبال کشاورزان 
قمی قرار گرفته است، ادامه داد: توسعه کشت این محصول به دلیل داشتن مزیت های 

اقتصادی در کنار بازدهی مطلوب در سطح مزارع استان ادامه می یابد.

سیدمحمدرضابهشتیپور

استان قم به دلایل گوناگون از جمله قرار گرفتن در چهارراه مواصلاتی کشور، در 
دهه های گذشته میزبان بسیاری از صنایع آلاینده بوده و بررسی راهکارهای برون رفت 
از این بحران در جهت تأمین سلامت مردم و حفظ محیط زیست ضرورتی اجتناب ناپذیر 

است. 
آلودگی های محیط زیستی در کلانشهرهای کشورمان در سال های گذشته به دلیل 
افزایش منابع متعدد آلاینده از جمله گسترش واحدهای صنعتی و معدنی، عقب 
افتادگی تکنولوژی تولید در کارخانه ها، چندین برابر شدن تعداد خودروها، افزایش 
صعودی روزهای گرد و غبار به دلیل خشکسالی مستمر، افزایش چشمگیر پسماندهای 
شهری، کشاورزی و صنعتی و دیگر عوامل روند رو به رشد بسیار نگران کننده ای داشته 
است. بر اساس تحقیقات نهادهای علمی و پژوهشی و سازمان های بین المللی، 
آلودگی های محیط زیستی در آب، خاک و هوا در بروز انواع بیماری های جسمی و 
روانی و در مواردی بیماری های صعب العلاج مانند سرطان نقش کاملًا مؤثری داشته 
و تمامی اندام ها و دستگاه های داخلی و خارجی بدن را به طور مستقیم تحت تأثیر 
قرار می دهد. به طور کلی پنج مورد بیماری های قلبی و عروقی، حوادث، سرطان ها، 
بیماری های حین تولد و بیماری های ریوی به عنوان عامل بروز ۹0 درصد از مرگ و میرها 
در کشورمان شناخته شده است و بر همین اساس، می توانیم علت بسیاری از مرگ و 
میرها در ایران حتی حوادثی همچون سیل و زلزله را ناشی از تخریب و آلودگی های 
زیست محیطی بدانیم. یکی از دلایل عمده آلودگی محیط زیست در استان قم، توسعه 
روزافزون واحدهای صنعتی در این خطه است که عمدتاً با تکنولوژی پایین و آلایندگی 
بسیار در پیرامون شهر قم، شهرک ها و نواحی صنعتی و حتی به صورت غیرمجاز و 
مخفیانه شکل گرفته اند، از جمله واحدهای ذوب فلزات و هیدروکربنی و واحدهای 

سنتی پخت آجر، گچ و آهک و سنگ کوبی ها.
البته شاید تعداد واحدهای صنعتی آلاینده در قم از استان هایی همچون اصفهان، 
خوزستان و آذربایجان شرقی و غربی کمتر باشد، اما به نسبت وسعت جغرافیایی 
و نزدیکی به مرکز استان، قم یکی از بدترین وضعیت ها در استقرار واحدهای آلاینده 

صنعتی و معدنی را در کشور دارد که باید مورد توجه جدی مسؤولان قرار بگیرد.
از دیگر معضلات جدی در استقرار واحدهای صنعتی در استان قم، تعدد واحدهای 
آلاینده ای است که شاید هر کدام به تنهایی حداقل استانداردهای زیست محیطی را 
رعایت کرده باشند، اما عدم توجه به ظرفیت و توان زیستی در استان قم، باعث تجمع 
واحدهای آلاینده ای شده است که می تواند آسیب های جدی به محیط زیست و 

سلامت مردم وارد آورده و شاخص های زیست محیطی را به شدت کاهش دهد.
دلایل شکل گیری واحدهای آلاینده صنعتی در قم؛ از موقعیت جغرافیایی تا عوامل 
فرهنگی برای بررسی دلایل استقرار و شکل گیری واحدهای آلاینده صنعتی در قم، باید 
عوامل بسیار اقتصادی و فرهنگی را مورد توجه قرار دهیم، اما قطعاً یکی از مهمترین این 
عوامل موقعیت جغرافیایی استان در چهارراه مواصلاتی کشور است، فرصت بی نظیری 
که متأسفانه نه تنها از آن به خوبی استفاده نکرده ایم، بلکه امروز به عنوان یک تهدید در 

حوزه های گوناگون خودنمایی می کند.
قرار گرفتن استان قم در مرکز ترددها و تبادلات کشور، باعث شده تا واحدهای خرد و 

کوچک صنعتی به ویژه صنایع بازیافت ضایعات فلزی و نفتی از جمله واحدهای ذوب 
سرب، تمایل جدی به حضور در این استان را داشته باشند که متأسفانه فعالیت این 
واحدهای صنعتی که به کمترین سرمایه گذاری، تکنولوژی و نیروی انسانی نیاز دارند، 

آلودگی شدید محیط زیست را به دنبال دارد.
از دیگر واحدهای آلاینده صنعتی در قم، واحدهای پخت آجر، گچ و آهک، سنگ 
کوبی ها، کارخانه های سیمان و کوره های تولید ذغال است که به دلیل وجود معادن 
املاح تبخیری در استان، در چند دهه گذشته به صورت گسترده پیرامون شهر قم 
شکل گرفته اند و در حال حاضر به عنوان یکی از معضلات جدی در بحث آلودگی 
هوای شهر قم مطرح می شوند. استقرار واحدهای آلاینده صنعتی پیرامون شهر قم 
در سالهای گذشته، به دلیل افزایش چشمگیر وسعت شهر قم، در حال حاضر معضل 
زیست محیطی دیگری با عنوان حاشیه نشینی صنعتی را در استان ایجاد کرده است 
که ضمن ایجاد آلودگی های گوناگون، ساختار و منظر شهر قم را به شدت بهم ریخته و 
البته این واحدهای صنعتی را نیز تحت فشارهای مضاعف قانونی و اجتماعی قرار داده 
است. مشکلات فرهنگی و مدیریتی و معضل بی برنامگی و نداشتن نقشه راه مشخص، 
از جمله نکات کلیدی و پنهان در موضوع استقرار واحدهای آلاینده صنعتی در استان 
قم است که متأسفانه ریشه در گذشته داشته و می توانیم رد پای آن را در عدم شکل 
گیری صنایع بزرگ با فناوری های نوین از سوی سرمایه گذاران داخلی و خارجی در این 
خطه به خوبی مشاهده کنیم، همان چیزی که به شکل گیری صنایع خرد و کوچک 
در استان قم کمک کرده و با توجه به ارزش افزوده مناسب، به سمت و سوی صنایع 

بازیافتی سوق پیدا کرده است.
راهکارهای مقابله با توسعه واحدهای آلاینده صنعتی با نگاهی به تولید و اشتغالزایی

در زمان حاضر با توجه به چالش ها و معضلات متعدد زیست محیطی در استان قم، 
چاره اندیشی برای کاهش و جلوگیری از توسعه روزافزون واحدهای آلاینده صنعتی 
ضرورتی اجتناب ناپذیر است و باید با استفاده از تمامی ظرفیت ها و نظرات کارشناسی، 
راهکارهای دقیق علمی، الزام آور و آینده نگر در مقاطع زمانی کوتاه مدت و بلندمدت 
اتخاذ شود تا ضمن رعایت مؤلفه ها و شاخص های زیست محیطی، بتوانیم به سطح 
مطلوبی از تولید و اشتغالزایی دست پیدا کنیم، البته حمایت مدیران ارشد استان از این 
راهبردها و راهکارهای علمی و اجرایی در جهت تحقق توسعه پایدار امری بدیهی است.
توجه جدی به ممنوعیت احداث و استقرار واحدهای آلاینده صنعتی در استان به ویژه 
در حریم کلانشهر قم، ساماندهی و فعالیت واحدهای آلاینده صنعتی در شهرک های 
باشند،  شده  جانمایی  خوبی  به  محیطی  زیست  ضوابط  اساس  بر  که  تخصصی 
شناسایی و جلوگیری از فعالیت واحدهای صنعتی و معدنی غیرمجاز و نوسازی خطوط 
تولید و بهره مندی از فناوری های نوین، از جمله راهکارهای مقابله با شکل گیری و 

توسعه واحدهای آلاینده صنعتی در استان قم است.
همچنین در جهت حفظ و حراست از محیط زیست و تأمین سلامت عمومی جامعه، 
استفاده گسترده از سیستم های کنترل آلودگی، تعهد و قاطعیت در اجرای قوانین و 
ضوابط محیط زیستی، وجود قوانین و مجازات های بازدارنده و مشوق های مالیاتی و 
اقتصادی و از همه مهمتر توجه جدی به توانمندی و ظرفیت های عظیم بخش های 
فرهنگی و خدماتی در استان قم به ویژه در حوزه گردشگری برای جایگزین کردن 

اقتصاد پاک به جای واحدهای آلاینده صنعتی و معدنی، بسیار حائز اهمیت است.

تأمینسلامتمردموحفظمحیطزیستضرورتیاجتنابناپذیراست

راهکارهای برون رفت از بحران صنایع آلاینده در قم
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اقتصادی

نایب رئیس اتاق اصناف ایران خبر داد:

جزئیاتتخفیفمالیاتیاصناف
نایب رئیس اتاق اصناف با اشاره به جزئیات توافقات مالیاتی اصناف با سازمان 
تومان  تا ٢.٥میلیون   ١ آنها  قطعی  مالیات  که  صنوفی  گفت:تمام  مالیاتی  امور 

است،هیچگونه افزایشی در پرداخت مالیات خود ندارند.
مجتبی صفایی  دیروز در نشست خبری خود با خبرنگاران از توافقات اتاق اصناف 
ایران با سازمان امور مالیاتی خبر داد و گفت: آن دسته از صنوفی که مالیات قطعی 
آنها ١ تا ٢.٥ میلیون تومان است، هیچگونه افزایشی در نرخ مالیات ندارند؛ تعداد این 
گروه بیش از ٥٤٢ مؤدی مالیاتی است که ٣٦ درصد کلمؤدیان مالیاتی صنفی کشور 

را تشکیل می دهد.
وی افزود: آن دسته از واحدهای صنفی که میزان مالیات آنها ٢.٥ تا ٥ میلیون تومان 
است باید اظهارنامه ارائه داده و آن گروهی که مالیات قطعی آنها از ٥ تا ١٠ میلیون 

تومان است با ٩ درصد افزایش مواجه هستند.
به گفته صفایی، آن دسته از صنوفی که مالیات قطعی آنها بیش از ۱۰ میلیون تومان 
است، ١٥ درصد افزایش مالیات خواهند داشت که تعداد آنها ١.٥ درصد مؤدیان 
صنفی است. البته همه مؤدیان باید تا ٣١ خرداد نسبت به پرداخت و تعیین تکلیف 
پرونده های مالیاتی خود اقدام نمایند. صفایی در بخش دیگری از سخنان خود در 
خصوص پرداخت تسهیلات بلاعوض به واحدهای صنفی آسیب دیده از سیل گفت: 
هنوز هیچ وام بلاعوضی به واحدهای سیل زده پرداخت نشده است. اما وام کم بهره 

مصوب شده است و پرداخت می شود.
صفایی در پاسخ به پرسش خبرنگار مهر مبنی بر تصمیم گیری سران سه قوه در 
خصوص حذف دلار ۴۲۰۰ تومانی گفت: پرداخت ارز ۴۲۰۰ تومانی به کالاهای 
اساسی از سوی دولت بر اساس ضرورت صورت گرفت و البته راهی بجز آن نیز در 
مقطع وجود نداشت؛ قرار بود این ارز برای تأمین کالاهای اساسی کشور استفاده شود 
ولی در اجرا دچار مشکل شد. وی اظهارداشت: این دلارها به درستی توزیع نشد و 
واردکنندگان و توزیع کنندگان از آن سو استفاده کردند و این در شرایطی است که یکی 
از خواسته های فعالان بخش خصوصی ثبات در نرخ ارز است. اگرچه همه متغیرهای 

مرتبط با تثبیت نرخ ارز همواره در دسترس نیستند اما ثبات نسبی باید حاکم شود.
به گفته صفایی، مجموعه فعالان اقتصادی کشور خواهان این هستند که ثبات در 
بازار ارز حاکم شود و در این صورت است که در بخش صنفی نیز می توان بازرسی های 
مؤثری را انجام داد. چرا که هم اکنون به دلیل عدم وجود ثبات در بازار ارز، بسیاری از 
کالاها با مشکل در فروش مواجه هستند چرا که فروشنده قیمت را به درستی نمی داند 
و خریدار نیز حتی نمی تواند پیش خرید یک روزه داشته باشد. بنابراین تا زمانی که 
ثبات برقرار نشود، نمی توان انتظار تشدید نظارت ها و بازرسی های مؤثر را داشت. 

اگرچه مجموعه اصناف کاملًا بر روی بازرسی ها متمرکز است.

نماینده شورای اقتصادی سران قوا خبر داد

حذفارز۴۲۰۰تومانیاینهفته
تعیینتکلیفمیشود

 نماینده شورای اقتصادی سران قوا خبر داد: ستاد اقتصادی سران سه قوه به منظور 
تعیین تکلیف حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی روز پنجشنبه تشکیل جلسه می دهد.

مکان  در  که  صادرات  توسعه  راهبردی  شورای  جلسه  ششمین  در  باقری  امیر 
نمایشگاه بین المللی تهران برگزار شد، گفت: مباحث مطرح شده در خصوص تغییرات 
سیاست های ارزی کشور را به دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی سه قوه انتقال 

داده ام و دو سناریوی ارزی برای کشور تدوین شده است.
به گفته وی دو سناریو برای جلسه روز پنجشنبه آینده مطرح شده است که در جلسه 

ستاد اقتصادی دولت با نظر رئیس جمهوری یکی از این سناریوها انتخاب می شود.
اول  داد: در سناریوی  توضیح  پیشنهادی  درباره دو سناریوی  مقام مسئول  این 
پیشنهاد شده ارز ۴۲۰۰ تومانی همچنان باقی بماند، اما به تعداد محدودی از کالاها 
تعلق گیرد. یعنی بجز ۴ قلم کالای حذف شده از لیست کالاهای مشمول ارز دولتی، 

اقلام دیگری هم از این لیست خارج شود.
*احتمال تدوام سیاست ارز ۴۲۰۰ تومانی

آمده  پیشنهاد  این  ادامه داد: همچنین در  قوا  اقتصادی سران  نماینده شورای 
که حدود ۵۰ درصد از ارز پتروشیمی و صادرات در سامانه نیما عرضه شود و بقیه 

صادرکنندگان بتوانند ارزشان را در فرایند واردات در برابر صادرات به کشور بازگردانند.
باقری خاطرنشان کرد: در این سناریو قرار است نرخ ارز نیما نیز به صورت آرام به 

سمت نرخ واردات در برابر صادرات حرکت کند.
این مقام مسئول درباره سناریوی دوم تصریح کرد: در این سناریو عملًا یک بازار ارزی 

بیشتر نخواهیم داشت و ارز ۴۲۰۰ تومانی حذف خواهد شد.
باقری معتقد است سناریوی اول به خواسته های رئیس جمهوری نزدیک تر بوده و 

احتمال اجرای آن بیشتر است.
نماینده شورای اقتصادی سران قوا خاطر نشان کرد: سناریوی اول طبق وضعیت 
موجود و حرکت به سمت کمتر شدن سهم ارز نیمایی و سناریوی دوم حذف کامل ارز 

دولتی ۴۲۰۰ تومانی است.

عضو اتاق تعاون ایران:

اولویتبانکهاپرداختوامبهخصولتیهاو
دولتیهاست

عضو اتاق تعاون ایران گفت: اقتصاد ما بانک محور است و بانک نیز ترجیح می دهد 
با شرکت های دولتی و خصولتی کار کند تا اقتصادهای مردمی؛ زیرا عملا بانک ها با 
نزول کار می کنند و برای یک واحدی که نزول می دهد بهترین مشتری آن است که 
کمترین آسیب را از التهابات و تنش های اقتصادی ببیند که این واحدها نیز دولتی یا 

خصولتی است.
ارسلان قاسمی در خصوص وضعیت تعاونی ها در سال گذشته و اثرگذاری تحریم ها 
بر روی آنها گفت: تعاون یکی از سه بخش اقتصادی کشور است که از لحاظ  مالکیت، 
خصوصی محسوب می شوند، وقتی اقتصاد بیمار می شود هیچ فرقی بین دولت و 

تعاونی وجود ندارد و همه از تبعات آن آسیب می بینند.
قاسمی ادامه داد: این تنش ها و عوارض منفی اقتصادی برای شرکت های دولتی 
و خصولتی مهم نیست چون سر شیر نفت در جیب آنهاست و هیچ اتفاقی برای آنها 
رخ نمی دهد اما این وسط اقتصاد مردمی بیشترین آسیب را می بیند شما اگر به 
دادگاه های مفاسد اقتصادی که این روزها تبدیل به خبرهای دست اول رسانه ها شده 
است نگاه کنید می بینید که هیچ کدام از این فسادها از طرف بخش خصوصی و یا 

تعاونی نبوده است. بلکه مبدا تمام آنها از بخش های دولتی و یا خصولتی بوده است.
وی ادامه داد:  از طرف دیگر اقتصاد ما یک اقتصاد بانک محور است و بانک نیز 
ترجیح می دهد با شرکت های دولتی و خصولتی کار کند تا اقتصادهای مردمی زیرا 
عملا بانک ها با نزول کار می کنند و برای یک واحدی که نزول می دهد بهترین مشتری 
آن است که کمترین آسیب را از التهابات و تنش های اقتصادی ببیند که این واحدها 

نیز دولتی یا خصولتی است.
قاسمی در خصوص مصرف گوشت قرمز و تغییر ذائقه مردم به سمت گوشت سفید 
گفت: اگر امروز قیمت گوشت قرمز کاهش پیدا کرده و یا التهابات آن کم شده به خاطر 
تامین بازار نیست بلکه مردم دیگر سمت این کالا نمی روند و میزان مصرف گوشت قرمز 
کاهش پیدا کرده است. دولت ارز ۴۲۰۰ تومانی را به یک سری واردکنندگان خاص داد 
که تبدیل به رانت شد و کسی گوشت با این قیمت را ندید پس ما در جامعه شاهد یک 

فرهنگ سازی اجباری بودیم و مردم مجبور شدند که به سمت گوشت سفید بروند.

کارشناس بازار سرمایه:

شاخصبورستامهرماهصعودیاست
یک کارشناس بازار سرمایه گفت: پیش بینی بازار مثبت به نظر می رسد و شاخص تا 

مهر ماه با رشد همراه خواهد بود.
مصطفی صفاری  درخصوص دلیل اقبال بازار سرمایه به سمت گروه پتروشیمی ها 
که  است  آن  نشان دهنده  پتروشیمی  گزارش عملکرد شرکت های  انتشار  گفت: 
صادرات آنها در ۶ ماه نخست سال گذشته با ارز ۴,۲۰۰ تومان بود اما اکنون این اقدام 
با ارز ۱۱ هزار تومان انجام می شود که این موضوع بی تأثیر در رشد بازار سرمایه نبوده 
است. وی ادامه داد: متأسفانه در بورس گزارش های شرکت ها برای یک سال گذشته 
است که ۶ ماه از سال گذشته صادرات این کالاها با ارز ۴,۲۰۰ تومان، ۶ ماه دوم سال 
با ارز ۸ هزار تومان انجام شد و اکنون فروش محصولات شرکت های پتروشیمی با ارز 
۱۱ هزار تومان صورت می گیرد که این اتفاق زمینه افزایش سود شرکت ها را فراهم کرد.
صفاری معتقد است، روند معاملات پتروشیمی ها تا مهر ماه به همین صورت است و 

با تغییر چندانی همراه نخواهد بود.
این این امر ناشی از تجدید ارزیابی معافیت از مالیات راه اندازی بازار متشکل ارزی 

است که زمینه شفافیت قیمت ارز در بازار را فراهم می کند.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه با تصویب سیاست های تشویقی شاخص 
بورس بیش از این با افزایش همراه می شود، افزود: طبق روال سال های گذشته 

همیشه ماه خرداد و تیر بهترین زمان برای رشد بازار سرمایه بوده است.

دکتر راغفر ،یک  صاحب نظر اقتصاد ایران گفت:  باید توجه 
کرد، گزارش هایی که یارانه های مردم را هدف گرفته چگونه در 
خدمت منحرف کردن افکار سیاستگزاران از چپاولی است که از 

منابع ملّی صورت می گیرد.
: سال  اظهارداشت  اقتصاد  و  دین  در موسسه  راغفر  دکتر 
گذشته ما ۴۴ میلیارد دلار صادرات غیرنفتی داشتیم که یک 
چهارم آن برگشته است. در تیر و مرداد ماه ۲۵۰ هزار تن کاغذ 
و خمیر کاغذ صادر کردیم. ما فریاد زدیم و اعلام کردیم که 
جلوی این کثافت کاری و غارت منابع مردم را بگیرید. امروز 
در کشور می بینیم که چه اتفاقی بر سر کاغذ افتاده است. 
صادرات  اجازه ی  کسانی  چه  هستند؟  کسانی  چه  برندگان 
می دهند؟ کسانی که در مجلس و دولت نشسته اند این مجوزها 
را می دهند. از ۴۴ میلیارد، ۱۱ میلیارد برگشته است. بقیه را 
گذاشته اند تا با قیمت های بالاتر دلار وارد کنند. چه کسانی 
گزارش ها را می نویسند؟ چه هدف هایی را دنبال می کنند؟ 
۱۱ میلیاردی که وارد کردند با قیمت های سیزده هزار و پانزده 
هزار تومان فروختند. با دلار چهار هزار تومانی و نهادهای رایگان 
گرفتند و صادر کردند بعد با دلار سیزده هزار تومان فروختند. 

این آمار وحشتناک است.
وی افزود: سال گذشته ۱۰ میلیارد دلار یارانه ی سوخت حمل 
و نقل کالاهای صادراتی دادیم. شن و ماسه صادر می کنیم برای 
اینکه به دلیل یارانه ی انرژی که برای صادرات می دهیم مقرون 
به صرفه است که حتی شن و ماسه صادر کنیم. در حالی که 
هزینه های استهلاک و زیر ساخت ها به عهده ی دولت است. 
هنوز ارزی که بابت استهلاک خودروها و کالاهایی که صادر 
می کنند محاسبه نکردیم. گزارش های رسمی نئولیبرال برای 
فریب افکار عمومی و مسئولین کشور این موضوع را نادیده 
میلیارد  نمی کند که شما ۱۰  اعتراض  می گیرند. هیچکس 
دلار فقط یارانه ی سوخت حمل کالا می گیرید که بخش قابل 
توجه ای از آن مربوط به حمل فولاد، آهن و کالاهای معدنی 
است. در سال 9۶ چهل و هفت میلیون تن کالا در کشور جابجا 
شد که سی و چهار میلیون تن مربوط به حمل و نقل فولاد، آهن 
و سنگ آهن است. در اینجا یارانه ی انرژی مهم نیست؟ اما 
کارگری که باید هزینه ی گرمای زندگی خود را با سختی تأمین 
کند یارانه اش را هدف قرار می دهند. اگر رانت سوخت به حمل 
و نقل کالایی پرداخت نشود سنگ آهن نمی تواند صادر شود. 
سنگ آهنی که تا ۲۰ سال دیگر تمام می شود. کشوری که 
منابع گسترده ی سنگ آهن داشته باشد نداریم. هیچکس برای 
این مسائل فکر نمی کند. اگر سواد ندارید شرف داشته باشید.

دکتر راغفر گفت: در اقتصاد تک محصولی ما که کاملًا به 
بودجه ها  کسری  رفع  برای  نفت  الوصول  سهل  درآمدهای 
وابسته هستیم، نسخه ای که برای افزایش قیمت ارز می پیچند 
منافع رانتی بزرگی را رقم می زند. در اینجا دور تسلسلی بوده 
که در طی سی سال تکرار شده است. افزایش نرخ ارز منجر به 
افزایش نرخ تورم می شود. در شمال شهر خودرویی با قیمت 3۲ 
میلیارد تومان برای فروش گذاشته اند! آیا امکان دارد در شمال 
یک کسی سوار خودرو 3۲ میلیارد تومانی شود و در جنوب شهر 
با چند کیلومتر فاصله یک کسی بچه اش را یک میلیون تومان 

بفروشد! این جامعه امکان بقاء ندارد.
*نقش سلطه نئولیبرالیزم بر اقتصاد ایران

وی گفت: وقتی نرخ ارز بالا می رود چند روز بعد مردم متوجه 
می شود چهل درصد از قدرت خریدشان از بین رفته است. در 
عین حال مالیات از اقشار ضعیف و طبقه ی متوسط عمدتاً 
اخذ شود. در رابطه  ی بین چرخه های فلاکت در اقتصاد ایران 
نشان دادیم که چگونه افزایش مخارج و هزینه های دولت 
و افزایش بهای کالاها و خدمات دولتی را موجب می شود. 
نرخ ارز و مالیات ها را داریم که منجر به افزایش هزینه های 
یکی  می شود.  مردم  فعالیت های  و  کار  و  کسب  معیشت، 
از مسائلی که آقایان در گزارش ها توصیه کردند در یکی از 
گزارش ها یشان آمده که یارانه های انرژی را حذف کنیم و پول 
آن را به مردم دهیم. این پر بلاهت ترین سیاستی هست که 
می توانند اقدام کنند. ۴۲۵۰۰ میلیارد تومان یارانه ای که به 
هفتاد و شش میلیون نفر پرداخت می شود. وزیر اقتصاد دولت 
یازدهم در آخرین روزهایی که در حال رفتن بود گفت زمانی که 
آخر ماه می شود ماتم می گیریم که این مبلغ را چگونه تأمین 
کنیم. نئولیبرال ها از یکسو می گویند آن را کم کنیم و از سوی 
دیگر می گویند یارانه را زیاد کنیم و آن را روی ارقام سیصد 
هزار تومان بیاوریم. این افراد به منتقدین خودشان برچسب 
پوپولیسم می زنند. اتفاقی که در این سه دهه افتاده اینکه 
تورمی،  رکود  تشدید  اقتصاد کلان موجب  بی ثبات سازی 
رانت نرخ ارز، مالیات نامرئی تورمی، کمبود و گرانی و مایحتاج 
عمومی، انقباض اقتصاد، کاهش شدید فعالیت اقتصادی، 
تورم بالا، تقویت خام فروشی و فروش ثروت های ملّی، حراج 
منابع و دارایی های ملّی شده است. این سلطه نئولیبرالیزم بر 

اقتصاد ایران است.

تولید،  رونق  ایران  اقتصاد  کلیدی  چالش  سه  گفت:  وی 
کنترل تورم، تأمین مالی دولت است که مشکلات بسیار جدّی 
را به دنبال داشته است. در دو دهه ی اخیر پنج حوزه ی اصلی 
درآمدهای کلان و توزیع رانت در کشور واحد های صنعتی و 
معدنی متکی به رانت منابع، سوداگری و سفته بازی در زمین 
و ساختمان، بازرگانی وارداتی، دلالی و سفته بازی، فعالیت های 
مالی و سود سپرده های بانکی، سوداگری سفته بازی ارزی و 
رانت افزایش نرخ ارز بودند. بخش قابل توجه ای از این ها مالیات 

نمی دهند.
*راه نجات اقتصاد ایران 

وی گفت: فعالیت نامولّدی مانند سوداگری سوخت موتور 
بالا  ایران  اقتصاد  نجات  راه  هستند.  جامعه  در  فساد  خلق 
بردن هزینه های فعالیت های نامولّد و پایین آوردن هزینه های 
فعالیت های مولّد است. این ها آمار درآمدهای رانت ناشی از 
رانت ارز نامولّدها در سال 97 ایران بوده است. فقط صد هزار 
میلیارد تومان بخش مابه تفاوت بهاء منابع خام و انرژی صنایع 
را  این ها  ما  است.  بوده  در سال 97  رانتی  معدنی  صنعتی، 
شمارده ایم که چه درآمدهایی را حاصل کردند. مالیاتی که از 

این ها گرفتند ۱.۴ درصد بوده که رقمی مسخره است.
وی گفت: فقط رانت منابعی که بدست آوردند نیست بلکه 
در ایران چند نوع رانت داریم. علاوه بر رانت منابع نفت و گاز، 
معدنی و انرژی رانت تبدیل منابع هم داریم. آقایان پتروشیمی 
پولی می گیرند برای اینکه گاز را تبدیل و صادر کنند. از سوی 
دیگر رانت زمین، سرمایه، نفوذ، ائتلاف غالب را داریم. امروزه 
ائتلاف غالب بین مسئولین تراز نوین کشور با همدیگر رانت 
ائتلافی را درست کردند که از همه ی رانت ها بهره مند هستند. 
بنابراین امید به اینکه اتفاقی در اینجا بیفتد وجود ندارد. در 
کار(  )نیروی  مولّد  کار  ارزش  شدن  کاسته  با  شرایط  همین 
پایین ترین سطح  نیروی کار از تولید ناخالص داخلی در سطح 
جهان داریم که یکی از پیامدهای چیرگی رانت بر اقتصاد ایران 
و ارزش زدایی از نیروی کار، بی انگیزگی نیروی کار و مهاجرت 

گسترده ی استعدادها و نخبگان است.
دیگری  گزارش  در  را  مورد  هفده  گذشته  سال  گفت:  وی 
نوشتیم و اسم آن ها بردیم از جمله پالایشگاه نفت اصفهان، 
نفت بندرعباس، نفت تهران و... . در اینجا هفده بنگاه رانتی 
تومان سود خالص  خصولتی سال گذشته ۶۸۰۰۰ میلیارد 
عملیاتی دارند. امروز دولت دست گدایی دراز می کند برای 
اینکه از صندوق ارزی پول بگیرد که به معنای چاپ پول و تورم 
است و هزینه ی آن را باید مردم پرداخت کنند. از گزارش های 
منتشر شده هیچ ذکری از رانت خوارهای بزرگ کشور نمی شود. 
نظام مالیاتی فاسدی ما در خدمت آقایانی هست که مالیات 

نمی دهند.
وی گفت: گرچه مشکلات اقتصادی ایران، مشکلات تاریخی 
هستند اما ایدئولوژی نئولیبرالیزم که بعد از جنگ تحمیلی 
بر کشور حاکم شد به دلیل اینکه برندگان آن اصحاب قدرت 
و ثروت حاکم بودند با گذشت زمان تقویت شد و امروزه  عملًا 
همه ی حوزه های اساسی تصمیم گیری کشور در برگرفته است. 
بسیار  پول های  که  خودشان  وابسته ی  رسانه های  طریق  از 
بزرگی برای گروه های برنده را سبب شده اند، شستشوی افکار 
عمومی را به نام طرفداری از بازار آزاد دنبال می کنند و با راه 
انداختن مشاجرات حیدری نعمتی کوشیدند افکار عمومی را 

از مشکلات اصلی منحرف کنند.
این صاحب نظر اقتصاد ایران سال ۱397 را اوج نتایج سه 

دهه حاکمیت نئولیبرالیزم بر اقتصاد ایران دانست و گفت: 
بلکه  نیست  اقتصادی  لیبرالیزم  تکامل  و  ادامه  نئولیبرالیزم 
پروژه ای برای کنترل جهان است. امروزه سیاست های نئولیبرال 
در نیویورک، لندن و سایر کشورهای صنعتی و بلکه در بسیاری 
از کشورهای بسیار فقیر آفریقایی برای عقب نگاه داشته شدن 
کشورهایی مانند کشورهای شاخ آفریقا جریان دارد. آدم هایی 
که برخوردار هستند الگو و سبک زندگی مشابه آنچه ملاحظه 
فرمودید را دنبال می کنند که نابرابری های فاحش رقم می زند.

وی گفت: نئولیبرالیزم مجموعه ای از سیاست های اقتصادی 
است که اقتصادهای ملّی را در اقتصاد جهانی ادغام می کند 
کالایی  و  زندگی  شئون  همه ی  بر  بازار  سلطه ی  می بلعد.  و 
تعقیب  و  اجتماعی  فردی،  حیات  پدیده های  همه ی  شدن 
اقتصاد مالی بر اقتصاد حقیقی، دولت در تسخیر صاحبان 
سرمایه تجاری مالی برجسته ترین وجوه نئولیبرالیزم هستند. 
نئولیبرالیزم با ماشین پر قدرت مهندسی افکار عمومی که از 
درآمدهای غارت شده از منابع عمومی و مردم تغذیه شده علیه 
منافع خود مردم کوشیده با ارائه ی گزاره های غلط و دستکاری 
قربانیان  عنوان  به  مردم  عموم  و  مسئولین  فکری  نظام  در 
تسخیر  به  را  اساسی  تصمیم گیری های  نظام  فکری،  نظام 
بنگاه های شبه دولتی و شبه خصوصی درآورد. مادامی که این 
سیاست ها حاکم هستند نیازی به توطئه ی خارجی و حمله ی 
امریکا نیست. عناصرشان در نظام تصمیم گیری های اساسی 

خدمتگزاران اربابان خودشان هستند.
وی گفت: سال گذشته با تورم وحشتناکی که کشور با آن 
مواجه بود تأکید صریح بر این بود که نباید دستمزدها بالا برود. 
به چه دلیل؟ برای کاهش تورم ناشی از افزایش دستمزدها و 
کاهش هزینه های حقوق و دستمزد دولت.  و کاهش یارانه های 
غذا و سایر کالاها و نیز بهداشت آموزش؛ مافیای دارو و سلامت 

در کشور در دوره ی دولت یازدهم به اوج خود رسیده است.
دکتر راغفر گفت: گفته می شود هدف از کاهش ارزش پول 
ملّی ارزان تر کردن صادرات و رقابتی تر شدن و کاهش واردات 
است. علی رغم اینکه بارها و بارها این اقدامات در کشور صورت 
گرفته و هیچ یک از اهدافی که در ایران تعریف شده تحقق پیدا 
نکرده است. اقدامات تعدیلی شامل تشویق صادرات از طریق 
مشوّق ها و تنوع بخشی به صادرات، کوچک کردن خدمات 
کشوری و کوچک کردن کشور، آزاد سازی اقتصادی و حذف 
مقررات و مقررات زدایی از فعالیت ها از جمله حذف سهمیه 
بندی ها، تعرفه ها و یارانه های پنهانی، حذف محدودیت های 
انتقال سودهای بنگاه های خارجی به خارج از کشور، همه ی 

این موارد تصویب شده است.
وی اقدام دیگر تعدیلی را خصوصی سازی دانست و گفت: 
در ایران خصوصی به معنای چپاول اموال عمومی و توزیع آن 
به رفقا، قوم و خویشان و نزدیکان اصحاب قدرت است. دولت 
فخیمه در تابستان گذشته مبالغ هنگفتی تخریب مالیاتی برای 
کسانی که درآمدهای ارزی را سرمایه گذاری کنند را پدید آورد  
چه حقه بازی هست و چگونه به اسم سرمایه گذاری شرکت های 
می شوند  معاف  مالیات  پرداخت  از  بعد  و  می سازند  صوری 
همه ی بنگاه های مافیایی بزرگ از معافیت های مالیاتی صدها 
میلیارد تومان بهره گرفتند ولی از کارمند و معلم تا ریال آخر 

مالیات را اخذ می کنند.
*نئولیبرال ها از بحران ها بهترین استفاده را می کنند

دکتر راغفر گفت: زمانی که بحران سال ۱397 پیش آمد و 
همه ی کشورها دچار مشکل شدند این اتهام را مطرح کردند 

که دولت مداخله کرده و رفیق بازی و سیاست های نامناسب 
وجود دارد و فساد در این کشورها عامل بروز بحران بوده است. 
امروز  می کنند.  را  استفاده  بهترین  بحران ها  از  نئولیبرال ها 
به  با کمک مجلس  دولت  که سال گذشته  ارزی  شوک های 
کشور وارد کرد کار را به جایی رسانده که اگر دلار ده هزار تومان 
شود مردم ذوق زده می شوند. شوک وارد می کنند تا بدترین 
تصمیماتی که مردم در شرایط عادی حاضر نیستند بپذیرند، 
را قبول کنند. سال گذشته اگر اعلام می کردند دلار هشت 
هزار تومان می شود برای عده ای غیر قابل باور بود. امروزه اگر 
اعلام کنند دلار هشت هزار تومان شده مردم از فرط خوشحالی 
مجدداً به همین دولت رأی می دهند. این ثمره ی شوک است. 
کاری که شوک می کند این است که آدم ها را از موقعیت طبیعی 
خارج می کند. آدمی که دچار شوک می شود احساس اضطراب 
و نگرانی می کند و با سردرگمی مواجه است. در آن موقع هر 
کسی به او راه حلی را پیشنهاد کند ولو اینکه در شرایط عادی 
پذیرش آن غیر قابل توجیه باشد، می پذیرد. این چیزی است 

که هدف شوک ارزی بوده و هست.
وی گفت: در طی سی سال گذشته هر زمان که اقتصاد ما در 
اثر این سیاست ها با بحران روبرو بوده بانک و صندوق  بین المللی 
پول اطلاعیه دادند که اقتصاد ایران در مسیر سالم و صحیحی 
در حال حرکت است. حمایت از افراد در سیستم تصمیم گیری 
ایران را دنبال می کنند و  هر زمان این افراد هر گزارشی دادند 
در  بحرانی حاصل شده است. حتی  زمانی هست که  برای 
دوره ی احمدی نژاد خانم رئیس IMF حرف های بسیار مسخره 
و مضحکی زد از جمله اینکه باید الگوی یارانه ها در دولت یازدهم 

جهانی کنیم. وقاحت به حد اعلی است.
استاد اقتصاد دانشگاه الزاهرا گفت: ما یک نوع همسویی 
و همدلی بین سیاستگزارها در مجلس و دولت با مافیاهای 
قدرت و ثروت چه در بخش های خصولتی )شبه دولتی( و چه 
شاهد  بازرگانی(  )اتاق های  خصوصی ها  شبه  بخش های  در 
هستیم. یک ائتلاف گسترده و شبکه ای از ارتباطات وجود دارد 
که روی آن ها ده ها نشریه را شکل دادند. زمانی که نشریه های 
 ،BBC داخلی کم می آورند نشریه ها و رسانه های خارجی مانند
از  و رسانه های دیگر سلطنت طلب خارج  اینترنشنال  ایران 
کشور به به کمک نئولیبرال ها می آیند و برای آن ها سوگواری 

می کنند که چرا از تصمیم گیری ها کنار گذاشته شدند.
وی گفت: مالی سازی اقتصاد هم تأثیرات مشابهی داشته که 
آسیب های خیلی جدّی بر تلاش و کار دارد. تمام طول سیصد 
و  کار  دنیا دعوا سر سلطه ی  در  اقتصادی  ساله ی مطالعات 
سرمایه بود. سرمایه داری از سلطه ی سرمایه حمایت می کند 
افکار  بنابراین می توانند  دارند  و سرمایه  پول  و چون قدرت، 
عمومی را با خود همسو کنند. همه ی ما تحت تأثیر گزاره های 

غلط هستیم در حالی که همزمان یک قاعده اقتصادی است.
و  کم  منابع  که  جایی  می گوید  اقتصاد  علم  گفت:  راغفر 
مصارف و تقاضا زیاد هست باید سهمیه بندی کنید. اما امروز 
سهمیه بندی مانند جن و بسم الله است. به همه ی کسانی که 
از انقلاب و ارزش ها حرف زدند فحش دادند و محکوم کردند. 
که  دارند  برنده هایی  این ها  کردند.  تمسخر  را  انقلابی گری 
ملاحظه کردید چه کسانی هستند و چه نسبتی با ارزش هایی 

که رسانه ها ملّی ترویج می کنند، دارند. هیچ نسبتی ندارند.
ایران زمانی که  وی گفت: سی سال است که دولت ها در 
ابزار  اصلی ترین  می کنند  اعمال  را  نئولیبرالی  سیاست های 
تأمین کسری بودجه را افزایش قیمت ارز یا کاهش پول ملّی 
قرار داده اند. این درست مانند مالیات هست که در جیب مردم 
به صورت  از جیب مردم  مالیات  پول درآورید.  و  دست کنید 
اندازهای  پس  استهلاک های  و  پول  خرید  قدرت  تضعیف 
آن ها رخ می دهد؛ طوری که طرف قادر نیست با پولی که در 
بانک دارد چیزی خریداری کند. بررسی های ما نشان می دهد 
در چهل سال گذشته اقتصادهایی که صادرات محور هستند 
مانند چین، کره جنوبی، ژاپن و آلمان افزایش نرخ ارز رابطه 
مستقیمی با افزایش صادرات نداشته است. از قضا در برخی از 
این کشورها تثبیت نرخ ارز موجب افزایش صادرات شده است. 
به دلیل اینکه چشم انداز روشنی را در مقابل تولید کننده قرار 
می دهد و می داند چگونه می تواند هزینه های آن را تأمین کند. 
بسیاری از این کشورها وارد کننده ی نهادهای تولیدی هستند. 
بنابراین اینکه بتوانند هزینه ها را برنامه ریزی کنند مسئله ی 
بسیار مهمی هست که تثبیت قیمت ارز می تواند این چشم 
انداز را به آن ها دهد. وی گفت: در ایران علی رغم اینکه قیمت 
ارز ۴۰۰ درصد افزایش پیدا کرد، در سال 9۶ صادرات شش 
درصد کاهش پیدا کرده است. گزاره هایی که اعلام می کنند 
قیمت ارز را بالا ببرید صادرات افزایش پیدا می کند توصیه های 
نئولیبرالی هست که در دهه ی هفتاد در کشورهای دیکتاتوری 
و نظامی گری آمریکای لاتین اعمال شد و دوره ای در ترکیه عملًا 
اعلام می کردند با دستکاری در قیمت ارز می توانید فرصت های 

صادراتی فراهم کنید.

دکتر راغفر در موسسه دین و اقتصاد تشریح کرد

مسیرهای رانت خواری تحت پوشش تولید در ایران ؟!

تخمین زده می شود که طی یک سال و نیم گذشته با توجه به 
جهش قیمت ها در بخش مسکن و ساختمان، ارزش املاک و اموال 

غیرمنقول بانک ها ۲.۸ برابر شده باشد.
به گزارش ایسنا، بر اساس آخرین برآوردها، ارزش اموال و املاک 
غیرمنقول بانک ها به 7۰ تا ۱۰۰ هزار میلیارد تومان رسیده که 
با  است.  یافته  افزایش  برابر   ۲.۸ حدود   ۱39۴ سال  به  نسبت 
این که آمار دقیقی از ارزش اموال مازاد بانک ها وجود ندارد، طبق 
گزارش بانک مرکزی و وزارت اقتصاد در سال ۱39۵ میزان دارایی 

بانک ها از محل املاک و اموال به ۲۵ هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان 
رسید و عملکرد فروش اموال مازاد بانک ها در سال های ۱39۵ و 
۱39۶نشان داد ۱۱ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان از این اموال فروخته 
شده است؛ هرچند به دلایلی هنوز میزان دقیق این دارایی مشخص 

نیست.
تولید  موانع  رفع  قانون  و ۱7  مواد ۱۶  مطابق  سال ۱39۴  از 
رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور بانک ها مکلف شدند نسبت 
کنند.  اقدام  سال  سه  ظرف  خود  مازاد  دارایی های  واگذاری  به 
با این که دوره سه ساله اجرای قانون به پایان رسیده اما به گفته 
نمایندگان مجلس، هنوز این هدف به طور کامل محقق نشده 
است. البته بانک ها طی چهار سال گذشته فروش املاک مازاد 
را در دستور کار خود قرار داده و برای این منظور مزایده هایی نیز 
نمایندگان  و  اقتصادی  کارشناسان  این حال  با  برگزار می کنند. 
مجلس همواره نقدهایی را به بنگاه داری بانک ها وارد می دانند. 
در شرایطی که مهم ترین وظیفه بانک ها ایجاد شرایط مناسب برای 
فعالان اقتصادی از طریق ارائه تسهیلات عنوان می شود، بانک ها 
در سال های اخیر همواره تلاش کردند برای غلبه بر تورم عمومی به 
خرید دارایی های ثابت روی بیاورند. اعتقاد بسیاری از اقتصاددانان 

و فعالان اقتصادی این است که سیاست های پولی و مالی کشور 
باید اصلاح شود. یکی از زیرمجموعه های آن سیاست های بانکی، 
دهم  مجلس  عمر  از  سال  حدود 3.۵  است.  بورس  و  بانکداری 
می گذرد و با وجود گرایش های مختلف سیاسی نمایندگان، آنها 
به اتفاق نظرشان این بود که اصلاح سیاست های پولی و مالی باید 
بیفتد. به گفته محمد قاسمی، قائم مقام مرکز پژوهش های مجلس 
در مورد میزان کل اموال مازاد بانک ها به صورت رسمی اطلاعاتی 
در اختیار بانک مرکزی وجود ندارد. او بیان کرده است: شرایط 
حاکم در اقتصاد ایران و بازار مسکن موجب شده امکان واگذاری 
وجود نداشته باشد؛ بخشی از ماشین آلات و اموال کارخانه ها برای 
تسویه بدهی های افراد به بانک ها واگذار شده که در عمل خریداری 
برای آنها وجود ندارد. با این حال ارزش اموال مازاد بانک ها با توجه 
به جهش قیمت ملک در سال گذشته افزایش یافته و بر اساس 
اعلام معاون امور بانک و بیمه وزیر اقتصاد، هم اکنون بانک ها 7۰ 
تا ۱۰۰ هزار میلیارد تومان اموال مازاد در اختیار دارند. قانون گذار 
)سهام  مازاد  دارایی های  نشدن  واگذار  برای  را  مجازات هایی 
شرکت های تابعه غیر بانکی و اموال مازاد( تعیین کرده است. بر 
اساس قانون، اگر واگذاری های اموال مازاد بانک ها انجام نشود، 

علاوه بر جریمه مالیاتی با نرخ ۲۸ درصد، با مدیرعامل بانک و هیأت 
مدیره مورد برخورد انتظامی و قانونی می شود. اسفند ماه ۱397 
معاونت امور بانکی، بیمه و شرکت های دولتی وزارت امور اقتصادی 
و دارایی با ارائه آماری از واگذاری ها تاکید کرد: دی ماه سال ۱39۶ 
کمیته ویژه پیگیری واگذاری دارایی های مازاد بانک های دولتی و 
خصوصی شده در این وزارتخانه تشکیل شده که مطابق برنامه زمان 
بندی شده به طور مستمر روند واگذاری ها را رصد می کند. بنابراین 
اطلاعیه، میزان فروش دارایی های مازاد در بانک های یاد شده از 
ابتدای اجرای قانون )اردیبهشت ماه ۱39۴( تا دی ماه ۱39۶ بالغ 
بر ۱۰ هزار میلیارد تومان و از دی ماه ۱39۶ تا کنون نیز حدود ۱۰ 
هزار میلیارد تومان بوده است. معاون امور بانک و بیمه وزارت اقتصاد 
در  خریدار  نبود  همچون  عدیده ای  مشکلات  است  کرد:  تاکید 
شرایط کنونی اقتصاد کشور با وجود برگزاری چندین نوبت مزایده، 
رکود بخش املاک و مستغلات، ساختار مالی نامناسب برخی از 
شرکت ها، مشکلات کارگری و ملاحظات مقام های محلی، نداشتن 
مقررات  نبود  دارایی ها،  واگذاری  در  بانک ها  اهتمام جدی همه 
واضح و مشخص برای قیمت گذاری و انعطاف نداشتن در شرایط 

واگذاری، روند واگذاری را با کندی روبرو کرده است.

سودبانکهاازاملاکمازادچقدراست؟

رئیس کانون سراسری انبوه سازان، گفت: بازار اجاره به دلیل جا ماندن تعداد زیادی از خریداران مسکن با انبوه تقاضا مواجه است و در این 
شرایط ساخت خانه های ارزان و زیاد می تواند بازار را متعادل و شرایط را به نفع مستاجران تغییر دهد.

»ایرج رهبر« اظهار داشت: به دلیل آغاز دوره رکود در بخش مسکن و سیل خریدارانی که از خرید خانه جا مانده اند، بازار اجاره حباب قابل 
توجهی دارد و نرخ ها افزایش یافته است.

وی ادامه داد: وقتی رکود تورمی باعث افت معاملات مسکن شد خرید و فروش به حالت تعلیق در می آید و کسی که می خواهد صاحبخانه 
شود به سمت و سوی اجاره می رود و تقاضا در بخش اجاره بالا می رود و قیمت ها افزایش می یابد.

رئیس کانون سراسری انبوه سازان گفت: کنترل این وضعیت با عرضه به موقع و افزایش تولید مسکن امکان پذیر است.
رهبر تصریح کرد: متأسفانه در پنج سال گذشته برنامه ای برای تولید مسکن نداشتیم. هر تصمیم درست و یا غلط هم در بخش مسکن 
بلافاصله اثر آن معلوم نمی شود و بعد از سال ها مشخص می شود. به گفته رهبراین خلاء منجر به گرانی و افزایش قیمت ها شده است. وی 
با تاکید بر اینکه وضعیت فعلی نتیجه کاهش تولید مسکن در پنج سال گذشته است، گفت: مسکن مهر اثر خود را در سالهای ۸۸ به بعد 
گذاشت و تا پنج سال در بازار تأثیر نسبی داشت. اما از دولت یازدهم به بعد برنامه ای برای تولید مسکن نداشتیم و به همین دلیل با سوداگری 

در بخش مسکن مواجه هستیم. رهبر ادامه داد: این شریط باید با تولید مسکن به نفع مستاجرها تغیر کند.
وی گفت: معتقد هستیم که طرح اقدام ملی وساخت ۴۰۰ هزار واحد هم در چند سال آینده تأثیر خود را بر کنترل بازار اجاره نشان خواهد 
داد. رهبر در خصوص میزان تأثیرگذاری این طرح بر کنترل قیمت خانه نیز گفت: برنامه اقدام ملی برای خانه دار شدن قشر متوسط و متوسط 
به پایین است و در این طرح خانه های لوکس و لاکچری ساخته نمی شود. در این طرح زمین های دولتی وارد ساخت و ساز می شود و این 

خانه ها با هزینه های کمی ساخته می شود تا اثر بیشتری بر کنترل قیمت نهایی آن داشته باشیم.
این کارشناس مسکن در خصوص اینکه طرح مسکن استیجاری چقدر می تواند به ضابطه مند کردن نرخ اجاره کمک کند نیز گفت: هر نوع 

تولید مسکن با هر اسمی به متعادل شدن قیمت ها کمک می کند چرا که باعث تعدیل در بازار عرضه و تقاضا خواهد شد.
وی ادامه داد: اگر بخواهیم برای افرادی که قدرت خرید خانه را ندارند گامی برداریم باید تسهیلات به ساخت داده شود؛ تسهیلات نباید 
به خریدار داده شود. رهبر در پاسخ به این سوال که همه نگران هستند که خانه های طرح اقدام ملی در نهایت گران فروخته شود، گفت: این 
خانه ها با مشارکت دولت و کمک بخش خصوصی ساخته می شود و سرمایه را دولت به شکل زمین یا پروانه در اختیار سرمایه گذار می گذارد. 

درصدی از این خانه ها به دولت تعلق داردکه نمی تواند بیشتر از ۱۰ درصد گران کند و سود طرف سازنده هم نباید ۱۵ درصد بی شر باشد.
هم اکنون سالیانه حدود 7۰۰ تا ۸۰۰ هزار واحد از برنامه ساخت خانه عقب هستیم.

 رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: عرضه سهام استقلال و پرسپولیس از طریق فرابورس و پذیرش آن نیازمند مقدمه هایی 
است که به نظر می رسد این واگذاری به پایان امسال وصال نمی دهد.

میرعلی اشرف عبدالله پوری حسینی در پاسخ به این سوال که آیا دو باشگاه استقلال و پرسپولیس تا پایان شهریور ماه خصوصی 
می شوند یا خیر؟ گفت: برای واگذار نشدن سهام این دو باشگاه می توان ده ها دلیل منطقی را ارائه کرد، اما اگر قرار بر واگذاری 
حتمی سهام این دو باشگاه است باید گفت که این موضوع نیازمند اراده و همت قوی از سوی مجریان امر به خصوص سازمان 

خصوصی سازی است.
پوری حسینی اظهار داشت: از اراده سایر مجریان برای نهایی شدن این امر اطلاعی ندارم اما سازمان خصوصی سازی از اراده 
لازم در این زمینه برخوردار است. رئیس سازمان خصوصی سازی با بیان اینکه در ابتدا باید ضمن تشکیل مجمع، اساسنامه سهام 
این باشگاه ها اصلاح و صورت های مالی آنها از شفافیت لازم برخوردار شوند، گفت: همچنین این باشگاه ها باید شرایط پذیرش در 
فرابورس را کسب کنند که اکنون این موضوع غیرممکن به نظر می رسد مگر آنکه دستور اجرای این اقدام داده شود؛ در غیر این 

صورت اکنون این موضوع طبق مقررات حاکم در فرابورس شدنی نیست.
وی اظهار داشت: پیرو جلسه ای که قبل از ماه رمضان در کمیسیون اصل ٤٤ مجلس با حضور تعدادی از نمایندگان مجلس، 
دیوان محاسبات، مرکز پژوهش های مجلس و وزیر ورزش برگزار شد این موضوع مورد بررسی قرار گرفت که خروجی آن تشکیل یک 
کارگروه برای بررسی موانع واگذاری سهام این دو باشگاه و نیز پیدا کردن یک راه چاره برای رفع مشکلات موجود در این مسیر بود.
پوری حسینی با بیان اینکه اکنون این کارگروه تشکیل شده و بعد از بررسی معضلات موجود متنی آماده و تقدیم مجلس شد، 
گفت: در صورتی که آن متن تبدیل به قانون شود راه برای واگذاری استقلال و پرسپولیس در سال جاری باز می شود در غیر این 
صورت موانع عادی، طبیعی، قانونی و مقرراتی آنقدر زیاد هست که مانع واگذاری استقلال و پرسپولیس در سال جاری خواهد 
شد. رئیس سازمان خصوصی سازی با اشاره به اینکه تمام مسائل مربوط به واگذاری سهام استقلال و پرسپولیس با مانع همراه 
است، افزود: اکنون صورت های مالی، اساسنامه، تعداد سهام و سهامداران، بدهی این دو باشگاه مشکل دارد به همین دلیل 

حضور در فرابورس را با مشکل مواجه می کند و با این وضعیت خصوصی سازی این دو باشگاه نشدنی است.
وی با بیان اینکه هیچ راه ساده ای برای واگذاری سهام این باشگاه ها وجود ندارد، افزود: تمام موانع موجود بر سر راه واگذاری 
سهام سرخابی ها باید برداشته شود تا بتوان به عرضه سهام این باشگاه ها فکر کرد، اینگونه نیست که با یک آگهی مزایده بتوان 

این اقدام را به حالت اجرا در آورد.

رئیس کانون سراسری انبوه سازان:

تولیدانبوهمسکنشرایطرابهنفعمستاجرانتغییرخواهدداد
رئیس سازمان خصوصی سازی:

سرخابیهاتاپایانامسالخصوصینمیشوند



سه شنبه -بیست وهشتم خرداد ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 64824

دستیاران استراماچونی مشخص شدند

 ۳ ایرانی و ۲ ایتالیایی روی نیمکت استقلال

 بعد از قطعی شدن حضور استراماچونی در استقلال، حالا دستیاران وی هم مشخص 
شدند تا با حضور این مربی ایتالیایی در تهران کار آبی ها آغاز شود.

آندره استراماچونی سرمربی جدید آبی پوشان به زودی وارد تهران می شود تا کارش را 
به صورت رسمی به عنوان سرمربی استقلال آغاز کند. بعد از انتخاب این مربی ایتالیایی، 
یکسری  و  گرفت  صورت  وی  دستیاران  انتخاب  خصوص  در  زیادی  زنی های  گمانه 
اسامی مطرح شد. آندره استراماچونی یک بدنساز ایتالیایی به اسم »مارکو کاسر« و 
یک دستیار آرژانتینی الاصل به اسم »سباستین ادورادو لتو« را در تیم فنی خود دارد. 
همان دستیارانی که چندی پیش سفری به تهران داشتند تا از امکانات استقلال بازدید 
کرده و گزارش این بازدید را به استراماچونی بدهند. در کنار این دو خارجی، حضور ۳ 
دستیار ایرانی هم در کادر فنی استقلال قطعی است. بهزاد غلامپور دروازه بان پیشین این 
باشگاه که سالهاست بعنوان مربی دروازه بانی در لیگ برتر مشغول است و از تجربه کافی 
در این زمینه برخوردار است، نخستین فردی است که به کادر فنی آبی پوشان اضافه 
شد تا وظیفه تمرین دادن دروازه بان های این تیم را بر عهده بگیرد. پیروز قربانی کاپیتان 
سابق آبی پوشان که از سه سال گذشته رسماً به جرگه مربیان پیوست و از مربیان جوان 
و با دانش است، یکی دیگر از اعضای کادر فنی استقلال خواهد بود. قربانی در عین 
جوانی از تحصیلات عالیه و مدارک بالا در مربیگری برخوردار است. این فاکتورها بعلاوه 
تسلط کامل به زبان انگلیسی عواملی بودند که قربانی را به نیمکت آبی پوشان و دستیاری 
استراماچونی نزدیک کرد. سومین دستیار ایرانی استراماچونی که با درخواست و اصرار 
مستقیم وی برای این منظور انتخاب شد، رحمان رضایی ملی پوش سابق کشورمان 
است. رضایی که ۷ فصل در سری A ایتالیا بازی کرد و شناخت خوبی از استراماچونی 
دارد، دارای بالاترین مدارک مربیگری است و تسلط او به زبان های انگلیسی و به خصوص 
ایتالیایی باعث شد تا اولین انتخاب استراماچونی در بین دستیاران ایرانی اش باشد و 
اگر اتفاق خاصی نیفتد احتمال اینکه این ۳ نفر به زودی بعنوان دستیاران استراماچونی 
انتخاب و معرفی شوند زیاد است. استراماچونی و دستیارانش تا آخر هفته وارد تهران می 

شوند تا تمرینات آبی پوشان از ابتدای تیر ماه زیر نظر آنها آغاز شود.

رئیس هیئت ورزش های جانبازان و معلولین قم خبر داد؛

تصاحب عنوان ارزشمندترین بازیکن آسیا 
توسط والیبالیست قمی

 رئیس هیئت ورزش های جانبازان و معلولین قم از تصاحب طلا و عنوان ارزشمندترین 
بازیکن آسیا توسط حسین گلستانی، ملی پوش والیبال نشسته قم خبر داد.

محمد پیروزمنش  اظهار داشت: تیم ملی والیبال نشسته ایران در حالی بار دیگر 
قهرمانی آسیا را جشن گرفت که ورزش قم در این قهرمانی سهیم بود و یک ورزشکار 

قمی همراه با تیم ملی والیبال نشسته عنوان قهرمانی آسیا را در تایلند به دست آورد.
وی افزود: حسین گلستانی ملی پوش قمی تیم ملی والیبال نشسته ایران در مسابقات 
قهرمانی آسیا موفق شد همراه با این تیم قهرمان شود و یک طلای دیگر را به مجموعه 
افتخارات فراوان خود طی سال های گذشته بیفزاید. همچنین وی از سوی کمیته فنی 
مسابقات به عنوان ارزشمندترین بازیکن مسابقات قهرمانی آسیا نیز معرفی شد. رئیس 
هیئت ورزش های جانبازان و معلولین قم گفت: گلستانی یکی از ارکان موفقیت تیم 
ملی در تایلند و به تیم ملی کمک کرد تا در هر ۷ مسابقه خود در این مسابقات پیروز 
شود و به قهرمانی قابل پیش بینی برسد به طوری که این قهرمانی با توجه به اینکه ایران 
قدرتمندترین تیم والیبال نشسته جهان است شگفت انگیز نبود. پیروزمنش بیان داشت: 
حسین گلستانی پس از اینکه مدال طلای بازی های پارالمپیک ریو در سال ۲۰۱۶ و مدال 
طلای بازی های پارا آسیایی اینچئون در سال های ۲۰۱۴ و ۲۰۱۸ را کسب کرده است 
اکنون یک طلای آسیایی دیگر را نیز به موفقیت های خود افزوده است. وی عنوان کرد: 
امیدواریم که حضور گلستانی در تیم ملی که در سال های اخیر تداوم داشته همچنان تا 
بازی های پارالمپیک توکیو ۲۰۲۰ و بازی های پارا آسیایی هانگژو ۲۰۲۲ چین نیز ادامه پیدا 
کند و البته گلستانی این توان و ظرفیت را دارد که حتی تا پارالمپیک ۲۰۲۴ پاریس نیز در 
تیم ملی حضور داشته باشد و افتخارات را از آن خود کند.رئیس هیئت ورزش های جانبازان 
و معلولین قم در مورد وضعیت تیم والیبال نشسته قم در لیگ گفت: فعالیت ما در لیگ 
والیبال نشسته چه در لیگ برتر و چه در دسته اول ارتباط مستقیم با منابع تأمین اعتبار 

ما دارد و اگر بتوانیم حامی مالی قابل قبولی جذب کنیم در لیگ حضور خواهیم داشت.

 وکیل بین المللی فوتبال:

 برانکو سرمربی قانونی پرسپولیس است
 وکیل بین المللی فوتبال معتقد است برانکو سرمربی قانونی پرسپولیس است و حق 

مذاکره با هیچ تیمی را ندارد.
داستان جدایی برانکو از پرسپولیس به ماجرای عجیبی تبدیل شده است. نامه فسخ 
قرارداد برانکو در شرایطی به پرسپولیس رسیده که ایرج عرب و مسئولان پرسپولیس هنوز 
معتقدند مرد کروات سرمربی پرسپولیس است. غلامرضا رفیعی وکیل بین المللی فوتبال 
در این باره به خبرنگار ایرنا گفت: برانکو به صورت قانونی سرمربی پرسپولیس است و برای 
جدایی از این تیم باید نظر موافق مسئولان باشگاه را جلب کند. وی افزود: در صورتی که 
باشگاه پرسپولیس مخالف جدایی برانکو باشد می تواند این مساله را به صورت قانونی 
پیگیری و خواهان بازگشت این مربی شود. وکیل بین المللی فوتبال تصریح کرد: طبق 
صحبت های ایرج عرب، وکیل برانکو نامه ای را برای باشگاه ارسال کرده و به پرسپولیس برای 
پرداخت پول خود فرصت داده است. طبق این نامه برانکو به هیچ وجه نمی تواند پرسپولیس 
را ترک کند. مگر اینکه باشگاه پرسپولیس توانایی پرداخت مطالبات را تا زمان مقرر نداشته 
باشد که به گفته مدیرعامل باشگاه این پول هم تهیه شده است. رفیعی ادامه داد: بر همین 
اساس و طبق قانون، برانکو به صورت رسمی سرمربی پرسپولیس است و با توجه به زمان 

زیادی که ازقرارداد او باقی مانده نمی تواند حتی با باشگاه دیگری وارد مذاکره شود.

علی انصاریان:

صد درصد حق با برانکو است
 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: در ماجرای جدایی از پرسپولیس صد درصد 

حق با برانکو ایوانکوویچ است.
علی انصاریان درباره جدایی برانکو ایوانکوویچ از پرسپولیس گفت: متأسفانه خبر 
جدایی برانکو خبر خوب بردهای تیم ملی والیبال را تلخ کرد و باعث آزار دوستان شد. 
البته من نباید در این ارتباط جوابگو باشم. پیشکسوت پرسپولیس تاکید کرد: نمی دانم 
چرا وقتی شرایط بد می شود مسئولان جوابگو نیستند و همه فرار می کنند و تقصیر را 
گردن یکدیگر می اندازند. وقتی سیاست وارد فوتبال شد همه چیز خراب شد. آقای 
عرب، خلیلی و دیگر مسئولان باید جواب بدهند. انصاریان در خصوص جدایی برانکو 
به خاطر مشکلات مالی یادآور شد: نمی شود سر خودمان کلاه بگذاریم. نمی دانم با 
این تحریم ها استقلال هم چطور می خواهد پول مربی اش را بدهد. وی در پاسخ به 
این سئوال که آیا حق با برانکو ایوانکوویچ است؟ به رادیو تهران گفت: صد درصد حق با 
برانکو است. او چقدر باید بماند؟ تماشاگران برانکو را دوست دارند. قبلًا هم اعلام کرده 
بودم شاید محبوبتر شدن برانکو کار را برای خیلی ها سخت کند. پیشکسوت پرسپولیس 
درباره اینکه برانکو بعد از عید فطر با الاهلی به توافق رسیده بود، تصریح کرد: همه 
چیز دو طرفه است. در قرارداد برانکو یک مبلغ را ذکر کرده اند که در این تاریخ پولش را 
می دهند. وقتی آن قرارداد عملی نمی شود طرف مقابل می گوید حتماً مشکلی هست و 
نمی خواهند بمانم. بعد از آن تازه یادمان می افتد پول جور کنیم. انصاریان با بیان اینکه 
ایرانی ها آدم های خوش استقبال و بد بدرقه ای هستند، گفت: به عنوان یک ایرانی 
می گویم از برخورد با وینفرد شفر دو روز سردرد گرفتم. او را حتی به باشگاه راه ندادند. 
این آدم میهمان ما بود. وی در پایان گفت: از طرف باشگاه پرسپولیس از هواداران 

عذرخواهی می کنم که نتوانستند برانکو را نگه دارند!

فریدون معینی:

 مجیدی 10سال در امارات کارکرده و 
تجربیات خوبی دارد

پیشکسوت فوتبال ایران گفت:  فرهادمجیدی با انگیزه و پرتلاش است و باید از او 
حمایت شود.

 فریدون معینی، در خصوص انتخاب مجیدی به عنوان سرمربی تیم ملی فوتبال امید 
گفت: او گزینه خوبی برای تیم امید است چرا که با انگیزه و پرتلاش است و به تفکرات 
این مربی جوان آشنا هستم. وی ۱۰ سال با مربیان خوب در امارات کار کرده و تجارب 
خوبی به دست آورده است. معتقدم باید از مجیدی حمایت شود تا بتواند در تیم ملی با 

دلگرمی و انگیزه فعالیت های خود را انجام دهد.

ورزشی

خدمت مسئولان باشگاه پرسپولیس به عربستانی ها

 چه کسانی برانکو را فراری دادند؟

 واکنش های عجیب و شادی های کمتر دیده شده رسانه ها عربستانی از حضور برانکو 
ایوانکوویچ در تیم الاهلی »نمکی« است که بی تدبیری مسئولان باشگاه پرسپولیس 

روی زخم هواداران ریختند.
برانکو ایوانکوویچ که در طول حضور سه ساله اش بر روی نیمکت پرسپولیس توانست 
چند جام طلایی را برای سرخپوشان به ارمغان بیاورد و سه سال پیاپی این تیم را قهرمان 
لیگ برتر کند، پس از آنکه مسئولان باشگاه پرسپولیس نتوانستند به تعهدات مالی خود 
عمل کنند، تصمیم به جدایی گرفت و مذاکراتش را با مسئولان تیم الاهلی عربستان 

آغاز کرد.
در حالی که مسئولان باشگاه پرسپولی اصرار دارند برانکو را همچنان سرمربی این تیم 
بدانند و به دنبال »خوب« جلوه دادن خودشان بین هواداران هستند، اما چه کسی که 

نداند تعلل و کم کاری همین مسئولان عامل فراری دادن برانکو بوده است.
مرد کروات که یکی از باشخصیت ترین و کاربلدترین مربیان خارجی بوده است که 
به ایران آمده، یک فصل دیگر با پرسپولیس قرارداد داشت و اگر مسئولان باشگاه به 
تعهدات مالی خود به موقع عمل می کردند طبیعتاً برانکو نمی توانست به همکاری اش 

با این تیم پایان دهد و فصل آینده هم در این تیم حضور داشت.
با این حال مدیران چند سال اخیر پرسپولیس که با برانکو همکاری کرده اند حالا باید 
پاسخگو باشند که چرا در پرداخت مطالبات برانکو و دستیارانش تعلل کردند تا این اتفاق 
برای سرخپوشان رخ دهد. علی اکبر طاهری، حمیدرضا گرشاسبی و حالا ایرج عرب 
باید در این مورد به هواداران توضیح دهند که طلب به حق برانکو را چرا پرداخت نکرده 

اند تا این اتفاق رخ دهد.
مگر نه اینکه به واسطه عملکرد خوب برانکو پرسپولیس از حضورش در لیگ قهرمانان 
آسیا و تبلیغات محیطی و اسپانسرها درآمد قابل توجهی داشته است؟ پس چرا از محل 
همین درآمدها مطالبات سرمربی کروات پرداخت نشده است؟ مدیران باشگاه باید 
پاسخگو باشند که با وجود آگاهی از اهمیت و تاثیر مثبت حضور برانکو در پرسپولیس، 

چرا اجازه دادند زمان از دست برود و قرارداد به سود برانکو بچرخد؟
علاقمندان به فوتبال خوب می دانند که عربستانی ها چند سالی است که با تیم های 
ایرانی رقابتی حساس و حیثیتی دارند و به هیچ عنوان نمی خواهند مقابل تیم های این 
کشور بازنده باشند. حتی هواداران تیم رقیب هم به هیچ عنوان دوست ندارند رقیب 

شان برابر تیمی از عربستان شکست بخورد.
سوال این است که مسئولان باشگاه پرسپولیس با علم بر اینکه برانکو در حال مذاکره 
با تیمی از عربستان است، چرا در تامین مبلغ قرارداد وی تعجیل نکردند تا وی با الاهلی 
به توافق برسد؟ این خوش خدمتی مسئولان باشگاه پرسپولیس به عربستانی ها را چه 

کسی باید پاسخگو باشد؟
توئیت هایی که خبرنگاران عربستانی منتشر می کنند و خوشحالی بی حد خود 
را از بابت در اختیار گرفتن برانکو ابراز می کنند آیا برای مسئولان باشگاه پرسپولیس 
ناراحت کننده نیست؟ وزیر ورزش که چند روز قبل با اطمینان اعلام کرد برانکو مشکلی 
برای ماندن ندارد و در پرسپولیس می ماند حالا بیاید پاسخ بدهد که از کجا با چنین 
اطمینانی سخن گفت؟ سلطانی فر از هیات مدیره و مدیران پرسپولیس بپرسد چرا با 

بی تدبیری عامل جدایی برانکو شدند.
بالاخره باید یک نفر بیاید و پاسخ سوالات پرتعداد هواداران و علاقمندان به فوتبال در 

مورد رفتن برانکو را بدهد.

پیشنهاد  بررسی  به  روس  رسانه  یک 
سن پترزبورگ  زنیت  به  ایتالیا  لاتزیوی 
برای خرید سردار آزمون، مهاجم ایرانی 
اروپا  تابستانی  نقل وانتقال های  در 

پرداخت.
انتقال سردار آزمون به لاتزیو می تواند 
سبب تضعیف خط حمله زنیت شود. او 
که پیش از این در تیم های روستوف و 
روبین کازان به بازیکن محددوی تبدیل 
شده بود در زنیت نقش بسیار پررنگی دارد و تیم های اروپایی نمی توانستند منکر 
دیدن سردار آزمون شوند. لاتزیوی ایتالیا مدت هاست که سردار آزمون را در لیگ برتر 
روسیه زیر نظر دارد. در دوره محدودیت مالی لاتزیو شانس خرید بازیکن اروپای شرقی 
توسط این تیم به صورت قرضی خواهد بود. لاتزیو در رقابت با تیم هایی همانند اینتر، 
یوونتوس، رم و ناپولی در جذب بازیکنان آفریقایی و آمریکای جنوبی شانس کمتری 
تا  تیم لاتزیو مصممم است  تاره، مدیر ورزشی  ایگلی  این گزارش،  دارد.بر اساس 
سردار آزمون را در نقل وانتقال های تابستانی خریداری کند. این مهاجم تا سال ۲۰۲۲ 
میلادی با زنیت سن پترزبورگ قرارداد دارد و لاتزیو می داند که برای این انتقال باید ابتدا 
 A مسئله مالی میان سردار آزمون و تیم روسی را حل کند. لاتزیو در فصل اخیر سری
ایتالیا رتبه هشتم جدول را کسب کرد که برای هواداران خوشایند نیست. از سویی این 
تیم در بحران مالی قرار دارد و برای زنیت سن پترزبورگ فروش سردار آزمون در ماه ژوئن 
با مبلغی کمتر یا بیشتر قابل حل است اما با کمتر از مبلغ ۲۰ میلیون یورو این بازیکن 

را را به لاتزیو نخواهد داد. 

جدیت  با  پاری سن ژرمن  باشگاه 
صربستانی  هافبک  خرید  دنبال  به 
اساس  بر  است.  لاتزیو  فوتبال  تیم 
باشگاه  منتشرشده  گزارش های 
پاری سن ژرمن نسبت به جذب سرگئی 
میلینکوویچ  ساویچ مصمم است. شبکه 
تلویزیونی »کانال پلاس« فرانسه مدعی 
این  برنامه های  مدیر  کژمان  ماتیا  شد 
هافبک صربستانی این هفته با لئوناردو، 

مدیر ورزشی تیم فوتبال پاری سن ژرمن ملاقات خواهد کرد تا در خصوص احتمال 
عملی شدن این انتقال با یکدیگر بحث و مذاکره کنند. دو باشگاه اما همچنان بر سر 
انتقال میلینکوویچ ساویچ به پارک دوپرنس اختلاف نظر دارند چرا که رقم پیشنهادی 
پاری سن ژرمن برای جذب این هافبک صربستانی ۷5 میلیون یورو به علاوه 5 میلیون 
یورو پاداش های در نظر گرفته شده است و این با رقم درخواستی ۱۰۰ میلیون یورویی 
مدیران باشگاه لاتزیو فاصله نسبتاً زیادی دارد. کلودیو لوتیتو، رئیس و مالک باشگاه 
لاتزیو در خصوص آینده حرفه ای هافبک صربستانی این تیم به نشریه »گاتزتا دلو 
اسپورت« گفت: ما در لاتزیو کسانی را حفظ می کنیم که واقعاً دوست دارند در این 
تیم بمانند. اگر بازیکنی بخواهد چالشی جدید را تجربه کند، ما مانع راه او نخواهم 
شد. باید بگویم که میلینکوویچ ساویچ یکی از بهترین هافبک های فصل گذشته سری 
A ایتالیا بود. باشگاه یوونتوس و منچستریونایتد هم از دیگر مشتریان این هافبک ۲۴ 
ساله هستند که تا سال ۲۰۲۳ با لاتزیو قرارداد دارد. این بازیکن فصل اخیر در ۳۱ 

بازی سری A آمار 5 گل زده و ۳ پاس گل را از خود بر جای گذاشت.

 دو باشگاه منچستریونایتد و اینتر بر سر انتقال 
مهاجم بلژیکی شیاطین سرخ به جمع نراتزوری 

به توافق رسیدند.
شبکه تلویزیونی »مدیاسِت« ایتالیا خبر داد دو 
باشگاه منچستریونایتد و اینتر برای انتقال روملو 
لوکاکو به جمع سیاه و لاجوردی پوشان شهر 
میلان به توافق رسیده اند. طبق این گزارش 
باشگاه اینتر با پرداخت رقم درخواستی باشگاه 
منچستریونایتد برای فروش این مهاجم بلژیکی 

که ۷۰ میلیون یورو است، موافقت کرده است اما برای تأمین بودجه مدنظر برای خرید مهاجم 
شیاطین سرخ فرصت خواسته است.

»مدیاسِت« مدعی شد باشگاه اینتر پیشنهاد وارد کردن مائورو ایکاردی و میلان اشکرینیار 
در این معامله را داده که با مخالفت باشگاه منچستریونایتد همراه شده است. بر این اساس 
مدیران باشگاه اینتر باید به فکر فروش بازیکنانی از ترکیب خود که احتمالًا یکی از آنها 
ایکاردی آرژانتینی است، باشند تا بودجه خرید لوکاکو مهاجم مورد علاقه آنتونیو کونته تأمین 

شود.
لوکاکو که تا پایان ماه ژوئن ۲۰۲۲ با منچستریونایتد قرارداد دارد، اخیراً از آنتونیو کونته 
تمجید ویژه ای کرد و او را بهترین مربی جهان خطاب کرد. این مهاجم بلژیکی در فصل اخیر 

در ۴5 بازی از رقابت های مختلف ۱5 گل برای شیاطین سرخ به ثمر رساند.
روملو همچنین اخیراً پس از بازی تیم های بلژیک و اسکاتلند گفته بود: من با منچستریونایتد 
قرارداد دارم، اما با باشگاه و فدریکو پاستورلو، مدیر برنامه هایم صحبت خواهم کرد تا در نهایت 

بهترین تصمیم را بگیریم.

 زنیت با چه قیمتی سردار آزمون را به 
لاتزیو می فروشد؟

پاری سن ژرمن در اندیشه جذب 
میلینکوویچ ساویچ

توافق منچستریونایتد و اینتر
 بر سر انتقال لوکاکو

شرایط پرسپولیس در دوران پسابرانکو شرایط ویژه ای خواهد بود و به همین دلیل در 
صورت جدایی قطعی مربی کروات، مدیران باشگاه به دنبال گزینه خارجی و بزرگ خواهند 

رفت.
 بعد از هفته ها گمانه زنی در نهایت برانکو ایوانکوویچ سرمربی تیم  پرسپولیس از این 
باشگاه جدا شد. این خبر از طریق رسانه های عربستانی منتشر شد تا همه بعد از این خبر 
دوران سختی را برای پرسپولیس بعد از برانکو متصور شوند. در حدود 5۰ ماهی که برانکو 
در پرسپولیس حضور داشت، او موفق شد علاوه بر تأثیرگذاری در نحوه بازی های این تیم 
با کسب ۷ جام قهرمانی در پرسپولیس ماندگار و تاریخ ساز شود و مطمئنا دوران پسابرانکو 
می تواند دوران سخت و ناشناخته ای برای پرسپولیسی ها لقب بگیرد. هر چند که جانشینی 
برانکو در این تیم در حال حاضر یکی از سخت ترین کارهاست و باید منتظر روزهای آینده 

ماند تا ببینیم نیمکت داغ مربیگری پرسپولیس به چه کسی خواهد رسید.
* موضع باشگاه پرسپولیس در قبال اتفاقات اخیر چیست؟

برانکو پس از ۳ نامه برای گرفتن مطالباتش به مسئولان این باشگاه مهلت داد تا نهایتا 
طلب او را تا ۲۸ خرداد )فردا(  فراهم کنند. او همچنین خواستار دریافت ۲۰ درصد از 
قرارداد فصل آینده اش شد که این موضوع خیلی ها را امیدوار کرد که برانکو با گرفتن 
پیش قرارداد قصد ماندن دارد؛ چراکه اگر نمی خواست بماند پیش قرارداد هم درخواست 
نمی کرد. درحالی که صحبت از توافق برانکو با الاهلی عربستان به صورت گمانه زنی در 
رسانه های ایرانی و عربستانی منتشر می شد، حالا خبر می رسد که خبر رسمی تا امروز یا 
فردا اعلام می شود. در این شرایط مسئولان باشگاه پرسپولیس قصد ریسک کردن ندارند و 

می خواهند تا پایان مهلتی که برانکو به آنها داده، منتظر پاسخ سرمربی کروات خود باشند. 
مسئولان باشگاه پرسپولیس روز گذشته نامه ای برای برانکو ارسال کردند و از او خواستند بر 

روی توافقات صورت گرفته بماند و هنوز منتظر پاسخ او هستند.
* آینده برانکو و پرسپولیس در دادگاه های فوتبال رقم می خورد؟

باشگاه پرسپولیس طبق توافقات قبلی تا فردا فرصت دارد تا مطالبات برانکو را بدهد و 
در صورتی که این اتفاق رخ ندهد، این مربی کروات می تواند قراردادش را فسخ کند، اما 
طبق ادعای مسئولان باشگاه نه تنها این پول آماده است، بلکه بخشی از پیش پرداخت 
فصل آینده و همچنین پول دستیاران برانکو هم آماده شده است. به همین دلیل منعی 
برای ادامه کار برانکو و پرسپولیس وجود ندارد. ایرج عرب مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در 
این خصوص گفت: »ما به برانکو اعلام کردیم پول او آماده شده و همچنین پیش پرداخت 
فصل آینده او را آماده کردیم و این در حالی است که پول دستیارانش هم آماده است و ما 
مشکلی برای پرداخت مطالبات برانکو نداشته و نداریم.« اگر تا موعد مقرر برانکو پاسخی به 
نامه باشگاه پرسپولیس ندهد، احتمال دارد این باشگاه به دنبال پیگیری از راه های قانونی 
و حقوقی برای خسارات وارد شده باشد که در این صورت آینده برانکو و پرسپولیس در 

کمیته های رسیدگی فیفا رقم خواهد خورد.
* جایگزین برانکو در دوران پسابرانکو چیست؟

مسئولان باشگاه پرسپولیس در صورتی که برانکو تا پایان مهلت قانونی حاضر به همکاری 
با این باشگاه نشود، به دنبال جذب مربی خواهند رفت چراکه تیم قهرمان سه سال 
اخیر لیگ باید با شرایط مناسبی آماده شده و وارد مسابقات شود. در این باره مسئولان 

باشگاه پرسپولیس به دنبال جذب مربی خارجی بزرگ می روند؛ چراکه از نظر گزینه های 
داخلی دست آنها بسته است و به نظر می رسد حضور افرادی که نامشان در رسانه ها به 
صورت گمانه زنی مطرح می شود، در پرسپولیس صحت نخواهد داشت. در شرایط موجود 
مسئولان باشگاه پرسپولیس به دنبال مربی بزرگتر از برانکو خواهند رفت و در این شرایط 
نام ۷-۶ گزینه به زودی روی میز مسئولان باشگاه پرسپولیس قرار بگیرد تا بهترین انتخاب 

انجام شود.

دوران پسابرانکو در شبی که آه کامل شد!

مربی بزرگ خارجی جایگزین پروفسور می شود؟!

ادامه  برای  حسینی  حسین  می گوید  استقلال  باشگاه  معاون 
همکاری با این باشگاه شرط گذاشته بود که سید مهدی رحمتی در 
این تیم نماند که با رفتن رحمتی به پدیده این قضیه کلا منتفی شد.
علی خطیر، معاون ورزشی و مسؤول نقل و انتقالات این باشگاه، 
درباره آخرین وضعیت مذاکرات این باشگاه با سید حسین حسینی، 
وریاغفوری، علی کریمی و پژمان منتظری گفت: پژمان منتظری 
فعلًا در ایران نیست و منتظریم بعد از حضورش در تهران، با وی وارد 
مذاکره شویم اما درباره وریا غفوری، سید حسین حسینی و علی 
کریمی باید بگویم که مدیر برنامه هر سه بازیکن یک نفر است و ما 
طبق مصوبه هیأت مدیره محترم با حضور آقایان سعادتمند و منزوی 
نمایندگان محترم هیأت مدیره با او جلساتی داشته ایم. همانطور که 
می دانید باشگاه استقلال متعلق به هواداران است و ما به عنوان 
خدمت گذاران آن ها، باید بدون واسطه و شفاف گزارش دهیم و 

حرفه ای عمل کنیم.
او افزود: وریا غفوری بازیکن ملی پوش و پر تلاش استقلال است. 
نظر هیأت مدیره، مدیرعامل و هواداران عزیز روی حفظ ایشان است. 
با این حال وریا درخواستی مبنی بر قرارداد سه ساله و دریافت حدوداً 

نود میلیارد ریال برای سه فصل داشته است به اضافه پاداش. هیأت 
مدیره محترم باشگاه استقلال در جلسات سال ٩٧ خود مصوب 
کرده اند با بازیکنان بالای سی سال قراردادی بیش از یک فصل 
منعقد نشود. از طرفی فاصله سقف بودجه مورد مصوب باشگاه با رقم 
درخواستی وریای عزیز، زیاد است. از آن جایی که درآمد اسپانسری 
باشگاه استقلال نسبت به سال گذشته نه تنها افزایش پیدا نکرده 
بلکه هزینه های باشگاه با توجه به نوسانات نرخ ارز، با افزایش رو به 
رو شده، تا این لحظه امکان عقد قرارداد با ایشان میسر نشده است. 
ما به ایشان اعلام کردیم که شأن باشگاه و هوادارانش بسیار اهمیت 
دارد و خواسته هواداران از هر نامی بزرگ تر است. چنانچه در ادوار 
گذشته بازیکنان بزرگی از استقلال جدا شده اند و تنها نام بزرگ 
استقلال بوده که باقی مانده است. لذا به وریا فرصت ۲۴ ساعته ای 
دادیم تا نظر خود را با توجه به شرایط باشگاه استقلال اعلام کند. در 
ضمن باید بگویم با توجه به تلاش های این دوستان در فصل گذشته، 
هیأت مدیره محترم مساعدت ویژه ای درباره مبلغ قرارداد دوستان 
کرده است. با این حال فاصله پیشنهادی آن ها و باشگاه کماکان 
زیاد است. خطیر درباره حسینی هم گفت: حسینی کسی است که 

از استقلال به تیم ملی رسیده است. او در مذاکره اولیه خود و قبل 
از اتمام فصل با باشگاه، شرطی مبنی بر عدم حضور سید مهدی 
رحمتی مطرح کرد که در همان ابتدا با توجه به این که باشگاه شرط 
و شروطی را از هیچ بازیکنی قبول نمی کند، مذاکرات متوقف شد تا 
اینکه بعد از بحث جدایی مهدی رحمتی و پیوستنش به پدیده، عملًا 
شرط مد نظر منتفی و مذاکرات مجدداً آغاز شد اما ایشان افزایش سه 
برابری نسبت به قرارداد سال قبل و سخن از ٦٠ میلیارد ریال برای دو 
فصل به اضافه پاداش و شرایط غیر قابل قبول و در شأن باشگاه را به 
میان آورد. ضمن این که او اعلام کرد که باید طلبش از استقلال نقدا 
تسویه و ۴۰ درصد از قرارداد فصل بعد را به صورت پیش پرداخت، 
دریافت کند و…. درباره ایشان هم مثل وریا، شرایط باشگاه توضیح 
داده شد ولی با وجود حمایت هیأت مدیره و مساعدت آن ها، رقم 
درخواستی حسینی فاصله زیادی با استقلال دارد و به ایشان هم 
۲۴ ساعت فرصت داده شد تا به استقلال پاسخ دهد. وی درباره علی 
کریمی اظهار کرد: علی کریمی در حال بررسی پیشنهادات خارجی 
منافع  که  کنم  تکرار  است  لازم  هستیم.  وی  منتظر  و  بوده  خود 
باشگاه و هواداران استقلال بیش از هرچیزی برای ما اهمیت دارد. 

تمام هواداران و مسؤولان استقلال تمایل دارند تا بازیکنان خوب و 
پرتلاش استقلال در سال های اخیر با رعایت ضوابط و قوانین در این 
تیم بمانند. مطالب یاد شده بر مبنای پاسخگویی شفاف و صادقانه 
به هواداران عزیز عرض شده و امیدواریم بازیکنان نیز با درک شرایط 
استقلال و علاقه هواداران، ظرف ۲۴ ساعت آینده پاسخ خود را به 
باشگاه اعلام کنند تا بیش از این فرصت آماده سازی را از دست 

ندهیم.
معاون ورزشی باشگاه استقلال در پاسخ به این سوال که در صورت 
پاسخ ندادن این بازیکنان و یا جواب رد آن ها به استقلال، چه اتفاقی 
می افتد، گفت: چون حفظ شأن باشگاه و منافع تیم برای همه 
اولویت دارد، ما بلافاصله وارد مذاکره با گزینه های دیگری می شویم. 
خطیر در پایان و درباره بازیکنان در آستانه حضور در استقلال گفت: 
ما تا به امروز با 5 بازیکن جدید به توافق نهایی دست یافته ایم که 
به وقت مقتضی توسط مدیرعامل محترم باشگاه استقلال معرفی 
می شوند. وی در پایان از هماهنگی کامل مسؤولان باشگاه و اعضای 
محترم هیأت مدیره با استراماچونی سرمربی جدید تیم درباره ورودی 

و خروجی بازیکنان خبر داد.

افشاگری  معاون باشگاه از شرط های بازیکنان استقلال

خطیر: شرط حسینی برای ماندن، رفتن رحمتی بود

مربیانی که هنوز تیم فصل جدیدشان مشخص نیست؛

از دایی و قطبی تا کریمی و خداداد
چند سرمربی مطرح فوتبال ایران هنوز تیم فصل بعدشان مشخص نیست.

در فاصله تعطیلات پیش از شروع لیگ نوزدهم برخی تیم ها ترجیح دادند تغییراتی روی 
نیمکت خود اعمال کرده و سرمربی جدیدی روی کار بیاورند و برخی تیم ها هم با سرمربی فصل 
گذشته خود ادامه فعالیت می دهند و چند تیم هم هنوز بلاتکلیف هستند و سرمربی فصل 
جدیدشان مشخص نیست. چهره های جدیدی مثل استراماچونی و دنیزلی هم در فصل جدید 

اضافه خواهند شد.
در این متن به بررسی وضعیت شناخته  شده ترین سرمربیانی که در حال حاضر بدون تیم 
هستند و مشخص نیست فصل بعد در تیمی حضور دارند یا بیرون گود می نشینند پرداخته ایم:

 علی دایی: نتایج خوبی با سایپا گرفته بود و تیم به روزهای خوبش برگشته بود ولی مشکلات 
مالی و عدم پرداخت معوقات باعث شد اوضاع نارنجی پوشان خراب شده و دایی در چند نوبت 
مصاحبه های تندی علیه سران باشگاه و کارخانه سایپا انجام داد و تذکراتی هم که به او داده 
شد افاقه نکرد تا در نهایت در یک تصمیم غیر منتظره دایی برکنار شده و ابراهیم صادقی جای 

او را بگیرد.
مثل  تیم هایی  نیمکت  نزدیک  مدت  این  در  نامش  ولی  ندارد  تیم  حاضر  حال  در  دایی 
تراکتورسازی و پرسپولیس شنیده شد. حالا تراکتور سرمربی جدید خود را شناخته ولی نیمکت 
پرسپولیس با جدایی برانکو خالی است و دایی هم یکی از گزینه های جانشینی اوست. باید دید 

در فصل جدید دایی را در لیگ برتر می بینیم یا نه.
 افشین قطبی: حضور او در میانه فصل روی نیمکت فولاد از اتفاقات غیر منتظره بود ولی 

در نهایت بعد از چند سال امپراتور را بار دیگر در ایران دیدیدم. هرچند همکاری قطبی و فولاد 
طولانی نشد و در نهایت جواد نکونام جای او را روی نیمکت تیم اهوازی گرفت. قطبی هم گزینه 
تیم هایی مثل تراکتورسازی و پرسپولیس بود و حالا هنوز هم صحبت از حضورش به جای برانکو 

است.
 رضا مهاجری: از مربیان خوب لیگ برتر در سال های اخیر است که همیشه با توجه به بضاعت 
تیمش نتایج قابل قبولی گرفته و در پدیده و ماشین سازی توانست عملکرد مناسبی داشته باشد 
ولی به دلایلی که هیچ وقت به طور دقیق مشخص نشد از جمع سبزپوشان تبریزی جدا شده 
و جایش را به رسول خطیبی داد. حالا مهاجری که می تواند گزینه مناسبی برای تیم های لیگ 

برتری باشد بدون تیم مانده و باید دید می تواند تا شروع فصل جدید به تیم دیگری برود یا نه.
 مهدی تارتار: او پس از چند سال حضور در پارس جم، صعود با این تیم به لیگ برتر، نتایج 
درخشان در لیگ هفدهم و حفظ این تیم در لیگ برتر در لیگ هجدهم در نهایت خودش 
تصمیم گرفت دیگر در پارس جم نماند و پیش از پایان فصل از این تصمیم خود خبر داد. در 
نهایت مسئولان پارس جم چندی قبل با فراز کمالوند برای جانشینی او به توافق رسیدند و حالا 

تارتار هم باید به دنبال تیم جدیدی در لیگ برتر یا لیگ دسته یک باشد.
 فیروز کریمی: فصل قبل در شرایط خیلی سختی هدایت نفت مسجد سلیمان را بر عهده 
گرفت و توانست به قول خود مبنی بر حفظ تیم در لیگ برتر عمل کرده و در کورس شانه به شانه 
با سپیدرودی ها به برتری برسد. البته بقای نفت مسجد سلیمان بیشتر به دلیل نتایج ضعیف 
سپیدرود رقم خورد و کریمی بدون حتی یک پیروزی در 5 دیدار توانست تیمش را در لیگ برتر 

حفظ کند. کار او و نفتی ها در نهایت به جدایی کشید و حالا هنوز سرمربی جدید این تیم معرفی 
نشده است.

 خداداد عزیزی: بعد از نتایج ضعیف با سپیدرود در ابتدای فصل قبل اولین مربی برکنار شده 
لیگ هجدهم لقب گرفت و بعد از آن دیگر رنگ نیمکت هیچ تیمی را ندید و الان هم یکی از 
مربیان بیرون مانده محسوب می شود و باید دید در نهایت موفق می شود هدایت تیم جدیدی را 
بر عهده بگیرد یا نه. خداداد این روزها مثل همیشه صحبت از دوری از فضای مربیگری به دلیل 
فراهم نبودن شرایط می کند ولی او پیش از این هم چنین مسائلی را مطرح کرده ولی در نهایت 

به فوتبال برگشته است.
 علی کریمی: او هم از جمله افرادی بود که همیشه خودش را به سرمربیگری بی میل نشان 
می داد ولی فصل هفدهم در نفت تهران و فصل هجدهم در سپیدرود فعالیت کرد و در نهایت هر 
دو پروژه او به قطع همکاری ختم شد. کریمی می تواند به واسطه محبوبیت خود گزینه جذابی 

برای تیم ها باشد و باید دید می تواند با تیمی به توافق برسد یا نه.
 سایر گزینه ها: پرویز مظلومی این روزها پست سرمربیگری را رها کرده و عضو کمیته فنی 
استقلال در فصل گذشته بود و مشخص نیست می خواهد بازهم به نیمکت برگردد یا سمت های 
کم دردسرتر این چنینی را ترجیح می دهد. صمد مرفاوی هم بیش از یک سال است که بدون 
تیم است و می تواند گزینه ای برای تیم های بدون مربی باشد. گزینه های دیگری مثل محمد 
علوی و کریم بوستانی هم هستند که فصل گذشته در مقاطعی تیم داری کردند و حالا بیرون 

گود هستند.
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وزیر نفت در محاصره اخبار جعلی قرار گرفته است 

سه گانه آقای نماینده 
در خبرسازی علیه زنگنه

 وزیر نفت این روزها به شکل عجیبی در محاصره اخبار جعلی قرار گرفته است. 
اخباری که گاهی از فساد در دفتر او و گاهی از جدایی زنگنه از دولت حکایت دارند ولی 

به فاصله کمی توسط مقامات رسمی تکذیب می شود. 
آخرین خبر جعلی در مورد زنگنه داستانی درگیری لفظی او با رئیس جمهور است. 
ابوالفضل ابوترابی، نماینده مردم نجف آباد، تیران و کرون در مجلس مدعی شده که در 
جلسه یک شنبه گذشته هیات دولت »روحانی به دلیل ضعف عملکرد زنگنه به وی انتقاد 
کرده و از اینکه وزارت نفت در شرایط فعلی در زمینه صادرات نفت و گاز تدبیر لازم را ندارد 
انتقاد شدیدی مطرح کرده است.« او از این هم بالاتر رفته و گفته »شنیده ام که جایگزین 
آقای زنگنه انتخاب شده و وی فردی موفق در هیات دولت محسوب می شود. ضمن اینکه 
جایگزین وزیر نفت فعلی با توجه به عملکرد مثبت اش مورد حمایت هم است. جایگزین 
وزیر فعلی نفت انسانی متحول گرا و فردی بسیار موفق در هیات وزیران است و پیشاپیش 
به رئیس جمهور به دلیل انتصاب عالی او در جایگزینی وزیر فعلی نفت تبریک می گویم.«

همان روز، علی ربیعی، سخنگوی دولت در نخستین کنفرانس خبری خود در پاسخ 
به پرسش خبرنگاری درباره شایعه برکناری زنگنه از مقام وزارت نفت، گفت: »آقای زنگنه 
از وزرایی هستند که علاوه بر ایفای نقش در تولید و فروش نفت که در شرایط فعلی از 
موضوعات بسیار جدی و اساسی ماست، در سایر موضوعات دولت هم همیشه فعالانه 
حرف زدند، نظر داشتند و از وزرای کلیدی بوده اند. البته همه وزرا کلیدی هستند ولی 
آقای زنگنه با توجه به تجارب شأن از وزرای کلیدی ما محسوب می شوند و چنین بحثی 

در دولت مطرح نیست.«
ربیعی در مورد شایعات مربوط به اتفاقات هیات دولت و برخورد رئیس جمهوری 
با وزیر نفت اظهارداشت: »اطلاع ندارم تا آنجا که من در دولت بودم، چنین صحبتی 
نشنیدم. خیلی وقت ها رئیس جمهور از من هم انتقاد می کردند و من هم مورد مخاطب 
قرار می گرفتم. همین امروز در مورد وام های روستایی می گفتند چرا تعجیل نشد. این ها 
نمی تواند ملاک قضاوت قرار بگیرد اما این را می توانم بگویم که آقای رئیس جمهور به 

آقای زنگنه اعتقاد دارند.«
* خبر دوم: گلایه ای که تکذیب شد

همین نماینده البته در روز سوم اردیبهشت ماه هم از گلایه مندی ظریف، وزیر امور 
خارجه از وزیر نفت خبر داده و گفته بود: »یکی از مباحث اصلی استعفای اخیر محمدجواد 
ظریف وزیر امورخارجه به نحوه برخوردهای بیژن نامدار زنگنه وزیر نفت بازمی گردد، چرا 
که ظریف نسبت به کوتاهی هایی که وزیر نفت در عرصه های بین المللی در خصوص 

وظایفش داشته است، گلایه دارد.«
در همان روز »سید عباس موسوی« در گفت وگو با ایرنا ضمن اظهار تعجب از خبر 
منتشره در برخی رسانه ها مبنی بر گلایه مندی »محمدجواد ظریف« از »بیژن نامدار 
زنگنه« وزیر نفت، گفت: بر خلاف چنین ادعاهایی آقای ظریف، وزیر محترم نفت را یکی از 
وزیران موفق و پرتلاش دولت می داند که اتفاقاً عملکرد موفقی در عرصه بین الملل داشته 

و به خوبی توانسته است از جایگاه ایران در اوپک و بازار جهانی نفت دفاع کند.
* خبر سوم: فسادی که تکذیب شد

جالب است بدانید که باز هم همین نماینده چهارم خرداد ماه، در گفت وگویی از کشف 
یک فساد در دفتر زنگنه خبر داده و گفته بود: »اخیراً سه کارت خوان فروش در دفتر 
وی کشف شده که ده میلیارد تومان گردش مالی این کارت خوان ها بوده است؛ یکی از 
این کارت خوان ها به نام یکی از آبدارچی دفتر آقای زنگنه است. مأموران امنیتی علاوه 
بر کشف کارت خوان در دفتر وزیر نفت، مقادیری طلا و دلار را نیز در دفتر آقای وزیر 
کشف کرده اند، که این مسئله موجب اختلافات و بحث هایی بین زنگنه و وزیر اطلاعات 
در هیأت دولت شده است؛ وزیر نفت عنوان کرده که من در این زمینه با وزارت اطلاعات 

همکاری نخواهم کرد.«
اما این ادعا نیز دقیقاً یک روز بعد با اطلاعیه وزارت اطلاعات ، تکذیب شد. روابط 

عمومی این وزارتخانه در خصوص این خبر چند موردی را به رسانه ها متذکر شد:
»۱- استفاده از پوز کارتخوان در دفتر وزیر نفت از سوی یک کارمند اداری آن دفتر 
بوده که این موضوع از سوی معاونت اقتصادی وزارت اطلاعات پیگیری و با کارمند خاطی 
برخورد مقتضی صورت گرفت. اضافه می نماید متعاقباً به دستور وزیر محترم نفت، کارمند 

)قراردادی( یادشده، در آن زمان از ادامه خدمت معلق می گردد.
۲- گردش ده میلیارد تومانی پوزهای یاد شده صحت ندارد، همچنین میزان گردش و 
تراکنش های ثبت شده در کارتخوان ها صرفاً دلیل بر وجود و اثبات تخلف و جرم احتمالی 
در تمامی تراکنش های ثبتی نمی باشد. مضافاً بررسی های تکمیلی پیرامون تراکنش های 

موجود در دستور کار قرار دارد.
۳- ادعای کشف مقادیری طلا و ارز از نامبرده و یا دفتر وزیر محترم نفت کذب 

می باشد.
۴- ادعای بروز بحث و اختلاف بین وزرای نفت و اطلاعات پیرامون این قضیه کاملًا 
کذب و خلاف واقع می باشد، کما اینکه در سایر اقدامات مقابله با مفاسد در وزارت نفت، 

وزیر محترم نفت حمایت و پشتیبانی از اقدامات ضد فساد وزارت اطلاعات داشته اند.«
دو نکته مشترک همه اخبار جعلی

اما جالب است که هر سه این خبرها دو نکته مشترک دارند. یک نماینده یعنی 
ابوالفضل ابوترابی، در گفت وگو با یک خبرگزاری یعنی خبرگزاری فارس، این اخبار را 

منتشر می کند.
ابوالفضل ابوترابی، ۴۳ ساله است و دو دوره است که نماینده مردم نجف آباد، تیران 
و کرون در مجلس شورای اسلامی بوده است. مرور اخبار منتشر شده از ترابی در مورد 
وزارت نفت و شخص زنگنه نشان می دهد که او، به خصوص در دوره دوم ریاست 
جمهوری روحانی و وزارت نفت زنگنه با او به مشکل برخورده است. اصلی ترین دلایل 
انتقادات ابوترابی از زنگنه هم مربوط به پرونده کرسنت، مخالفت زنگنه با ساخت 
پالایشگاه در کشور، حذف طرح ساماندهی سوخت و واردات بنزین و در حال حاضر 
مساله ملاحظاتی است که زنگنه درباره روند قانونی دور زدن تحریم های )از نظر قانون 
داخلی ایران( دارد. ابوترابی زنگنه را به محافظه کاری متهم می کند در صورتی که 
زنگنه می گوید باید ملاحظات قانونی در این زمینه اندیشیده شود تا بعداً فردی به 
خاطر نقض برخی مقررات برای دور زدن تحریم ها از نظر دستگاه های نظارتی کشور 

متهم شناخته نشود.
با این همه در مورد ابوترابی این نکته جای تعجب دارد که او با وجود تحصیل در 
رشته حقوق آن هم در دانشگاه تهران و با وجود داشتن مناصب قضایی در سابقه خود 
مانند دادستانی شهرستان تیروان و کرون، چطور به این سادگی اقدام به نشر اکاذیب، 
آن هم علیه یک مقام رسمی می کند؟ آیا واقعاً از نظر این نماینده ساختن و انتشار 
اخبار جعلی علیه وزیر نفت، آن هم در این شرایط حساس کشور، در زمره وظایف 

نمایندگی است؟

نکتـه

دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان از کشف "شبکه 
گسترده عملیات سایبری تهاجمی علیه ایران" خبر داد و گفت: 

بزودی مستندات ازطریق وزارت اطلاعات منتشر می شود.
متقابل  اقدامات  در خصوص  شمخانی  علی  دریابان  امیر 
جمهوری اسلامی ایران در قبال اظهارات مشاور امنیت ملی 
آمریکا که هفته گذشته تأیید کرد آمریکا در حال انجام عملیات 
سایبری تهاجمی خارجی است تا به روسیه و دیگران نشان دهد 
که آنها بهای مداخله های خود در امور آمریکا را خواهند پرداخت 
گفت: اولاً حمله سایبری علیه کشورها روی دیگر حمله نظامی 
است که آمریکا به صورت غیر قانونی و برخلاف موازین حقوقی و 
حتی ادبیات و سیاست های امنیتی خود، به آن مبادرت می ورزد و 
طبیعتاً باید پاسخگوی این اقدام خود در مجامع بین المللی باشد.

وی افزود: در نهمین اجلاس بین المللی نمایندگان عالی امور 
امنیتی کشورهای جهان نیز که سال گذشته در روسیه برگزار 
شد یکی از اصلی ترین موضوعات مورد بحث تهدیدات سایبری 
و کارکرد آن در توسعه تروریسم و همچنین نحوه همکاری و 
مشارکت کشورها برای مقابله با آن بود، طبیعتاً اظهارات اخیر 
بولتون که به نوعی اذعان به تروریسم دولتی است در اجلاس فردا 

در روسیه بازتاب خواهد داشت.
شمخانی گفت: هرچند اظهار این موارد موضوع جدیدی است 
اما تهاجمات سایبری آمریکا به کشورهای دیگر سابقه طولانی 
داشته و آمریکایی ها به صورت مستمر این اقدامات را در کنار 
جنگ اقتصادی و اطلاعاتی علیه ایران و بسیاری از کشورهای 

دیگر دنبال می کنند.
دبیر شورای عالی امنیت ملی در ادامه خاطرنشان کرد: البته 
ما نیز از طریق همکاری و تماس های نزدیک با شرکایمان این 
تهدیدات را به صورت مستمر بررسی و رصد می کنیم و تمهیدات 

دفاعی مطمئنی را در قبال آن فعال کرده ایم.
وی تاکید کرد: نکته ای که جا دارد در این بخش به آن اشاره 
کنم فاصله معنی دار میان توان ادعایی و قابلیت های واقعی آمریکا 
در حوزه های سایبری، نظامی و امنیتی است. آمریکایی ها علاقه 
مند هستند با هدف ارعاب و لطمه زدن به اراده کشورها برای 
مقاومت در برابر خوی تجاوز گری این کشور منطق تخیلی 
فیلمه ای هالیوودی را به عنوان واقعیت به افکار عمومی منتقل 

کنند.

از  یکی  قبل  مدتی  بدانید،  است  جالب  افزود:  شمخانی 
حوزه  در  که  سیا  سازمان  سایبری  شبکه های  پیچیده ترین 
از  مهمی  بخش  و  می شد  گرفته  کار  به  سایبری  جاسوسی 
ظرفیت های عملیاتی سیا در کشورهای هدف آمریکا بود توسط 

دستگاه های اطلاعاتی ایران کشف شد و مورد ضربه قرار گرفت.
دبیر شورای عالی امنیت ملی در این ارتباط ادامه داد: با توجه 
به همکاری جاری میان ایران و بسیاری از کشورهای جهان در 
قالب ایجاد "شبکه ضد جاسوسی بین المللی" علیه آمریکا، ما 
اطلاعات شبکه کشف شده را که در چند کشور دیگر نیز فعال بود 
در اختیار شرکایمان قرار دادیم که منجر به شناسایی و فروپاشی 
شبکه افسران اطلاعاتی سیا و دستگیری تعدادی از جاسوسان 
و مجازات آنها در کشورهای مختلف شد.شمخانی تصریح کرد: 
آمریکایی ها این اقدام ایران را " شکست مفتضحانه اطلاعاتی" 

نامگذاری کردند. مستندات این پروژه نیز تماماً موجود است.
وی افزود: چون بخشی از ابعاد این کیس قبلًا توسط خود 

سازمان سیا افشا شده، می شود این اسناد را هم منتشر کرد تا 
مردم در جریان موضوع قرار بگیرند و من از وزارت اطلاعات 

می خواهم فیلم ها و بخشی از اعترافات را حتماً منتشر کنند.
* ضامن حفظ امنیت در خلیج فارس و تنگه هرمز 

هستیم
دبیر شورای عالی امنیت ملی در بخش دیگری از سخنان خود 
در مصاحبه با خبرگزاری صدا و سیما گفت: بارها تاکید کرده ایم 
که ضامن حفظ امنیت در خلیج فارس و تنگه هرمز هستیم و 
ابتکارات متعددی را برای همکاری با کشورهای همسایه در زمینه 
کاهش تنش ها ارائه کرده ایم اما هر بار به بهانه یا اقدامی مشکوک، 
خللی در گفتگوهای آغاز شده بوجود آمده و با ورود و مداخله 

آمریکا شکاف ها توسعه یافته است.
شمخانی در خصوص شرکت در دهمین اجلاس بین المللی 
نمایندگان عالی امور امنیتی کشورهای جهان که از فردا در 
روسیه برگزار می شود، گفت: یکی از موضوعات مهمی که امروز به 

دغدغه جدی بسیاری از کشورهای جهان تبدیل شده، مجموعه 
رفتارهای هنجار شکنانه آمریکا در نقض معاهدات بین المللی 
است که نمونه های آن را در خروج این کشور از برجام و معاهدات 
خلع سلاح، مسئله قدس، به رسمیت شناختن اشغال جولان و 
همچنین مسئله حضور نظامی ناامن کننده آمریکا در آبراه های 

مهم بین المللی می توانیم مشاهده کنیم
وی افزود: ما همواره بر موضع اصولی خود در خصوص ضرورت 
پایان دادن به حضور نظامیان آمریکایی در مناطق مختلف، که 
عامل بحران و ناامنی است تاکید کرده ایم. حضور نظامی آمریکا 
در مناطق مختلف جهان به ویژه در خلیج فارس برای همه 
کشورهای حاشیه تهدید محسوب می شود. اقدام جنایتکارانه ناو 
آمریکایی در سرنگونی هواپیمای مسافربری ایران موضوعی نیست 
که به راحتی از حافظه تاریخی مردم جهان پاک شود بویژه آنکه 
حاکمان کاخ سفید پس از این جنایت به فرمانده ناو وینسنس 

مدال افتخار نیز دادند.
شمخانی تصریح کرد: در حالی که آمریکایی ها همواره تلاش 
می کنند که حضور نظامی خود در مناطق مختلف جهان را عامل 
ایجاد امنیت معرفی کنند اما تجربه سالهای گذشته نشان می دهد 
که این حضور حاصلی جز ناامنی و بی ثباتی نداشته است. از این 
رو امریکا به عنوان عامل اصلی ناامنی حق ندارد در مورد امنیت 

مردم و کشورهای منطقه اظهار نظر کند.
دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان خاطرنشان کرد: ما 
بارها تاکید کرده ایم که ضامن حفظ امنیت در خلیج فارس و تنگه 
هرمز هستیم و ابتکارات متعددی را برای همکاری با کشورهای 
همسایه در زمینه کاهش تنش ها ارائه کرده ایم. اما هر بار به بهانه 
یا اقدامی مشکوک، خللی در گفتگوهای آغاز شده بوجود آمده و با 

ورود و مداخله آمریکا شکاف ها توسعه یافته است.
وی اضافه کرد: شکل گیری این شرایط موجب شده که 
آمریکایی ها با طرح مباحث ایران هراسانه سلاح های بیشتری به 
برخی کشورهای منطقه بفروشند. مجموعه مباحث فوق نشان 
می دهد که آمریکاییها هرگز به دنبال ایجاد امنیت و ثبات در 
منطقه نبوده اند.شمخانی در پایان خاطر نشان کرد: به طور قطع 
در گفتگوهای دوجانبه با مقامات عالی امنیتی کشورهای مختلف 
در زمینه رفتارها و اقدامات ناامن کننده آمریکا در جهان نیز تبادل 

نظر و گفتگو خواهیم کرد.

نخستین فرمانده سپاه درباره میزان واقعی بودن نگاه دولت 
روحانی به شرق اظهار کرد: هر دولتی در ایران اگر بخواهد توازن و 
تعادل داشته باشد حتما باید نگاه به شرق را در سیاست های خود 
لحاظ کند، در غیر این صورت غرب ایران شدیدا تحت فشار قرار 
می دهد. از سئوالاتی که نسبت به دولت یازدهم و دوازدهم مطرح 
می می شود این است که چرا به اندازه کافی به سیاست نگاه به 
شرق توجه نکرد. پیامد این اتفاق آن بود که غرب تصور کرد، تنها 

گزینه ایران ارتباط با غرب است. 
جواد منصوری درباره اهمیت حضور حسن روحانی در اجلاس 
شانگهای به نامه نیوز گفت: سازمان همکاری های شانگهای 
متشکل از چند کشور آسیایی توانسته توجه افکارعمومی و مراکز 
سیاسی-استراتژیک دنیا را به خود جلب کند و یکی از مهمترین 
سازمان های قاره آسیا محسوب می شود زیرا در دوره فعالیت 
خودش تا حدود زیادی موفق عمل کرد که بین اعضا همکاریهای 
مناسبی را در بخش های اقتصادی، امنیتی و حتی سیاسی وجود 
دارد.وی افزود: ایران گرچه عضو دائمی سازمان همکاری های 
شانگهای نیست اما چون در گروه اقتصادی سازمان عضویت دارد 
از تمامی امتیازات اقتصادی آن استفاده می کند. به عبارت دیگر 
حضور رئیس جمهور ایران در اجلاس سازمان همکاری های 
شانگهای بلافاصله بعد از سفر نخست وزیر ژاپن به تهران قطعا 
نشانه نوعی واکنش هماهنگ چند کشور مهم آسیا به سیاست 

های تهاجمی، سلطه جویانه و یکجانبه گرایانه آمریکاست.
سفیر اسبق ایران در چین همچنین درباره اهمیت حضور 
روحانی در اجلاس سیکا یادآور شد: کشورهای آسیایی برای ایجاد 
هماهنگی های خودشان در زمینه های اقتصادی و اجتماعی 
تشکیلاتی به نام سیکا راه اندازی کردند. در این سازمان طبعا ابعاد 
اقدامات اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی و سیاسی آنها مورد گفتگو 
قرار می گیرد. محل برگزاری اجلاس تاجیکستان است. روابط 
ایران و تاجیکستان برای مدتی متوقف شده بود و حالا حضور 

آقای روحانی در سیکا نشانه دور جدیدی از همکاری دوجانبه 
ایران و تاجیکستان است.

وی درباره تأثیر همکاری ایران با سازمان شانگهای و سیکا بر 
بی اثرکردن تحریم ها، اظهار کرد: سازمان های منطقه ای نشانه 
نوعی همبستگی و همگرایی هستند، البته اگرچه امکان دارد دوز 
این همگرایی ها بالا نباشد اما در مقاطعی همین حد از همکاری 
های می تواند به کمک کشورها بیاید و آنها را از وضعیت پیش 
بینی نشده ای که در آن قرار گرفتند خارج کند بنابراین حضور 
رئیس جمهور ایران در دو اجلاس یادشده قطعا تأثیرگذار است 

چون طرف ها برای کنارگذاشتن دلار و افزایش حجم تبادلات 
تجاری توافق کردند.

این کارشناس مسائل سیاست خارجی درباره میزان واقعی 
بودن نگاه دولت روحانی به شرق اظهار کرد: هر دولتی در ایران 
اگر بخواهد توازن و تعادل داشته باشد حتما باید نگاه به شرق را 
در سیاست های خود لحاظ کند، در غیر این صورت غرب ایران 
شدیدا تحت فشار قرار می دهد. از سئوالاتی که نسبت به دولت 
یازدهم و دوازدهم مطرح می می شود این است که چرا به اندازه 
کافی به سیاست نگاه به شرق توجه نکرد. پیامد این اتفاق آن بود 

که غرب تصور کرد، تنها گزینه ایران ارتباط با غرب است.
وی افزود: به نظر می رسد حوادث یک سال اخیر دولت را 
به این فکر انداخت که باید در سیاست خود تجدیدنظر کند، به 
همین دلیل در 6 ماه گذشته شاهد رفت و آمدها و صحبت های 

بیشتری با کشورهای شرقی بودیم.
منصوری درباره میزان قابل اعتماد بودن چین و روسیه یادآور 
شد: متأسفانه رسانه های ایران تصور اشتباهی دارند و معتقدند 
دولت های پکن و مسکو باید به منافع ما فکر کنند و چون این 
کار را نمی کنند پس بد هستند. در واقع رسانه های ما یک اشتباه 
بزرگ مرتکب می شوند و براساس این تصور غلط افکارعمومی را 
به گمراهی می کشند.وی با طرح این سوال که مگر اروپایی ها به 
منافع ما فکر می کنند؟ ادامه داد: این حرف اشتباه و بی معنایی 
در عرصه سیاست خارجی است که بگوییم چین و روسیه فقط 
به منافع خودشان فکر می کنند چون هر دولتی باید حافظ منافع 
حداکثری کشورش باشد وگرنه دارد به ملتش خیانت می کند 
بنابراین ما در تنظیم روابط خود با تمام دولت ها باید براساس 

هوشمندی، دقت و آگاهی عمل و تصمیم گیری کنیم.
نخستین فرمانده سپاه درباره اتهام  زنی های اخیر آمریکا به 
ایران بعد از حوادث رخ داده برای نفتکش های ژاپنی، تأکید کرد: 
اختلافات بین ایران و آمریکا نه تازگی دارد و نه تمام شدنی است. 
به علاوه اینکه در چهل سال اخیر دولت آمریکا نشان داده به هر 
شکلی که بتواند علیه ایران فضاسازی و تهمت پراکنی می کند. 
معتقدم در چند روز آینده واقعیت ها معلوم می شود و این قضیه 

مسیرعادی خودش را طی می کند.
وی درباره اقدامات ماجراجویانه احتمالی آمریکا علیه ایران 
ادامه داد: برای آمریکا خودکشی خواهد بود که دست به اقدام 
نظامی علیه ایران بزند چون منطقه انبار باروتی است که اگر روشن 
شود کوچک و بزرگ را متأثر خواهد کرد و کسی از این انفجار 

سالم بیرون نمی آید.

شمخانی خبر داد:

ضربه سنگین اطلاعاتی ایران به شبکه سایبری خارجی

نخستین فرمانده سپاه : 

آمریکا به ایران حمله نظامی کند خودکشی کرده است 

معـاون اول رییـس جمهـوری بر گفـت وگوی صادقانـه با ملت تاکید کـرد و گفت: 
معیشـت مـردم، رونـق تولید و ایجاد اشـتغال مهم تریـن اولویت های اقتصـادی دولت 
در سـال ۹۸ هسـتند و مردم باید احسـاس کنند که مسـئولین به دنبال حل مسائل و 

مشکلات معیشتی جامعه هستند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسـانی معاون اول رییس جمهوری، »اسـحاق جهانگیری« 
امروز- دوشـنبه- در جلسـه سـتاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی که به ریاسـت وی برگزار 
شـد، ضمن تبیین شـرایط اقتصادی کشـور در مقطع کنونی، بر اهمیت بهره گیری از 

سیاسـت های کلـی اقتصاد مقاومتی برای عبـور از این برهه حسـاس تاکید کرد.
وی اظهـار داشـت: عملکرد سـتاد فرماندهی اقتصـاد مقاومتی در سـال ۹۸ تعیین 
کننـده اسـت و سیاسـت های اقتصـاد مقاومتـی باید بیش از گذشـته در بخـش ها و 

شـئونات مختلف اداره کشـور نمایان و متبلور شـود.
معـاون اول رییـس جمهوری به تصویر کلی اقتصاد در سـال ۹۷ و برخی گزارش ها 
از رشـد منفی اقتصادی کشور اشـاره کرد و افزود: گزارش عملکردها و اقدامات دولت در 
زمینه های مختلف نظیر نفت و گاز، رسـیدگی به مناطق محروم و روسـتایی و اجرای 
طـرح هـای اقتصاد مقاومتـی که در اولویت دسـتگاه های اجرایی بوده، نشـان می دهد 
کـه پیشـرفت هـا و اقدامات انجام شـده مناسـب بـوده اسـت و با توجه به مشـکلات و 

فشـارهای اقتصادی ناشـی از تحریم ها عملکرد دولت قابل دفاع اسـت.
جهانگیری با بیان اینکه اقتصاد کشـور در سـال ۹۸ با مشکلات جدیدی روبرو شده 
اسـت و زندگـی مـردم تحت فشـار قـرار دارد، بر اهمیت گفـت وگوی صادقانـه با مردم 
تاکیـد کـرد و گفت: معیشـت مـردم، رونق تولیـد و ایجاد اشـتغال مهم تریـن اولویت 
های اقتصادی دولت در سـال ۹۸ هسـتند و مردم باید احسـاس کنند که مسئولین به 
دنبال حل مسـائل کشور و مشکلات معیشتی جامعه هستند تا بتوانند بخشـی از آلام 

و دغدغـه های آنهـا را مرتفع کنند.
*مدیران بطور ویژه پای کار بایستند

وی بـا یـادآوری اینکـه حل مسـائل اقتصادی کشـور در شـرایطی که دشـمنان به 
تعبیر خودشـان جنگ تمام عیار اقتصـادی علیه ملت ایران بـه راه انداخته اند، نیازمند 
تمرکز ویژه و ایسـتادگی اسـت، خاطرنشـان کرد: این پیام باید به تمام مدیران کشـور 
ابلاغ شـود که سـال ۹۸ به لحاظ اقتصادی سـالی ویژه اسـت و برای اداره مناسب کشور 

نیازمند آن هسـتیم که جدی تر پای کار باشـیم.
معـاون اول رئیـس جمهوری با یـادآوری اینکه در سـال جاری بـا محدودیت منابع 
و بودجـه روبـرو هسـتیم، افـزود: با وجـود آنکه اتکاء بودجه کشـور بـه درآمدهای نفتی 
کاهـش یافتـه امـا بودجه کشـور همچنان تحت تأثیـر این درآمدها اسـت و بایـد برای 

جبـران کسـری بودجه بـه دنبال راهکارهـا و ظرفیت های دیگر باشـیم.
* باید کسری بودجه با راهکارها و ظرفیت های جدید جبران شود

جهانگیـری بـا تاکید بر اینکه مسـئولین اقتصادی کشـور بایـد در سـال ۹۸ جدی 
تـر پـای کار باشـند و نشـان دهند که مرد روزهای سـخت وشـرایط پیچیده و دشـوار 
هسـتند، گفـت: بایـد در بخش هزینـه ها صرفه جویی جـدی انجام شـود و این جهت 
گیـری بـه همه دسـتگاه ها ابلاغ شـود تا دسـتگاه ها مکلف باشـند هزینه هـای خود 

را کاهـش دهند.
وی توجـه بـه بخـش تولید و بـه خصوص واحدهـای تولیدی که نقش پیشـران در 
تولیـد کشـور را ایفـا می کنند، ضروری دانسـت و تصریح کرد: بایـد با حمایت از بخش 
های تولیدی و پیشـران نظیر خودرو و مسـکن شرایطی مهیا شود تا بخش ها و صنایع 

پایین دسـت آنها نیز فعال تر شـده و با رکود مواجه نشـوند.
معـاون اول رییـس جمهـوری بـا بیـان اینکه بایـد به هر نحو ممکـن ارز مـورد نیاز 

بخـش تولیـد را فراهم کنیم، برنامـه دولت برای ممنوعیـت واردات کالاهـای لوکس با 
هـدف صرفه جویـی ارزی را تشـریح کرد.

جهانگیـری خاطرنشـان کـرد: ممنوعیـت واردات کالاهـای لوکس عـلاوه بر صرفه 
جویی ارزی مانع از ایجاد دوگانگی در جامعه و جلوگیری از نمایش شکاف طبقاتی می 
شود و این در حالی است که ایجاد شکاف طبقانی و نارضایتی اجتماعی یکی از اهداف 
تحریـم کنندگان ایران اسـت که خودشـان به این موضوع در کتـاب هنر تحریم اذعان 
کرده اند.وی به پیشـنهاد دبیرخانه سـتاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی مبنی بر تشـکیل 
کارگروه مقابله با تحریم ذیل این دبیرخانه اشـاره کرد و گفت: وظیفه این کارگروه باید 
ایجـاد فرصـت برای تولید داخلی باشـد و با برنامه ریزی دقیق، شـرایطی را مهیا کند تا 

با اسـتفاده از ظرفیت های داخلی کمبودهای ناشـی از تحریم مرتفع شـود.
*  تفویض اختیارات بیشتر به استان های کشور

رییـس سـتاد فرماندهـی اقتصـاد مقاومتی بر تشـکیل کارگروهی برای شناسـایی 
محصولاتـی که در داخل تولید می شـوند تاکید کرد و افـزود: دولت از تولید کنندگانی 
کـه کالاهـای خـود را در داخـل و بـدون وابسـتگی تولید می کنند حمایـت می کند.

جهانگیری به طرح ایجاد اشـتغال پایدار در مناطق روسـتایی اشـاره و خاطرنشـان 
کرد: دولت تاکنون هفت هزار میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت برای ایجاد اشتغال 
در روستاها پرداخت کرده است و لازم است وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و معاونت 

توسـعه روسـتایی و مناطق محروم گزارش عملکرد این برنامه را اطلاع رسـانی کنند.
وی همچنین خواسـتار تفویض اختیارات بیشتر به اسـتان های کشور شد و بر لزوم 
هماهنگی هر چه بیشـتر میان جانشـینان سـتاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی در استان 
هـا بـا اسـتانداران در جهـت اجـرای هر چه بهتر سیاسـت های کلی اقتصـاد مقاومتی 

کرد. تاکید 

روز یکشـنبه محمدباقر قالیباف در کلیپی که از خود منتشـر کرد، خواسـته بود که 
افـرادی دارای صلاحیـت نمایندگـی مجلـس در یـک سـایت اینترنتی ثبت نـام کنند. 
سـایتی کـه نام آن »جهاد« گذاشـته شـده بـود. بعضی رسـانه ها تیتر زده اند بازگشـت 
سـردار قالیبـاف بـه عرصـه سیاسـی. اما آن هـا کـه سـردار را می شناسـند می دانند که 
او هیچوقـت سیاسـت را تـرک نکرده که بخواهد بـه سیاسـت بازگردد.حامیان قالیباف 
بـه سـرعت پس از انتشـار ایـن پیام ویدئویـی در شـبکه های اجتماعی فعال شـده اند و 
هشـتگ »مجلس نو« را دسـت به دسـت می کنند و آن را به دیگران معرفی می کنند. 
یکـی از کاربران نوشـته اسـت: »مجلـس نو که قالیباف از آن سـخن می گویـد، ادامه راه 
نـو اصولگرایـی اسـت.« دیگری با هشـتگ »نواصولگرایی، قالیباف و مجلس نو« نوشـته 
»نمی دانم این ایده چقدر شـدنی اسـت اما لیسـت بلندبالایی از جوانان می شناسـم که 
شایسـته نمایندگی مجلس هسـتند.« کاربر دیگـری از حامیان قالیبـاف اینگونه اظهار 
امیدواری کرده که »مجلس پیر دگرباره جوان خواهد شد.«هشتگ »قالیباف مچکریم« 
به تقلید از »روحانی مچکریم« نیز در میان توئیت های مختلف دیده می شود و حامیان 
سـردار قصـد دارنـد بـه هـر ترتیبی موضـوع مجلس نـو را به یک شـعار تبدیـل کنند.

بـه گـزارش رویداد۲۴ برخی کارشناسـان معتقدنـد قالیباف برای مجلـس هدف گذاری 
کـرده اسـت. عبداللـه ناصـری به انتخـاب گفته »ایشـان دارند بـا رویکردی جدیـد وارد 

انتخابات ۹۸ می شـوند و این انتخابات را نشـانه گرفته اند. ضمن این که آقای قالیباف 
با مشـارکت در همه  انتخابات ریاسـت جمهوری از سال ۸۴ به این سمت و نیز انتخابات 
۸۸ به یک جمع بندی درسـتی رسـیده که بخت ریاست جمهوری ندارد.«برخی فعالان 
سیاسـی دیگـر، اما عقیـده دارند قالیباف پس از انتخابات سـال ۹6 از بازیگری سیاسـی 
میـان اصولگرایـان انصـراف داده و به دنبـال بازیگردانی جریان اصولگراسـت؛ چنانچه در 
طـرح جدیـد او نـه رابطـه اش با روحانیون قابل اعتماد اصولگرا مشـخص اسـت نه نحوه 
ارتباط گیری اش با جمنا؛ به همین دلیل قالیباف نه در سـودای ریاسـت مجلس، که در 
پـی جذب بدنه اجتماعی برای انتخابات ریاسـت جمهـوری ۱۴۰۰ اسـت. به اعتقاد این 
گروه، سـخت اسـت قبول کنیم کسـی که مدعی چندباره ریاسـت جمهوری بوده است 
حالا فقط می خواهد سـخنگوی جوانان باشـد تا مجلسـی جوان و کارآمد تشکیل شود.

*  قالیباف؛ ناکام انتخاباتی
قالیباف از سـال ۸۲ در هر مسـئولیتی قرار داشـته، آن مسـئولیت را به عنوان محلی 
بـرای سـتاد انتخاباتـی خـود در نظر گرفته اسـت. سـردار از فرماندهی نیـروی انتظامی 
تا شـهرداری و عضویت در مجمع تشـخیص مصلحت نظام، همیشـه دوسـت داشـته 
فرمانده دولت نشـینان پاسـتور باشـد. در راه رسـیدن به پاستور، اما مسـیری طولانی در 
پیش اسـت. مهمترین مانع سـردار در این راه، اصولگرایانی اسـت که به اندازه کافی به او 

اعتمـاد ندارند.سـردار قالیبـاف بار ها از این بی اعتمادی ضربه خورده اسـت. سـال ۸۴ در 
حالی که با هواپیمای قشـنگش، مختصات فرود در صندلی خاتمی را محاسـبه می کرد، 
در دقیقـه ۹۰ و وقت هـای اضافه به اعضای فعال سـتاد های او دسـتور رسـید از محمود 
احمـدی نـژاد حمایت کننـد. باور این پیچـش دقیقه نودی برای او سـخت بـود و فقط 
صندلی سـابق احمدی نژاد در شـهرداری تهران توانسـت زخم سـردار را التیام ببخشـد.

سـال ۹۲ هـم قالیباف به نشسـتن در صندلی پاسـتور اطمینـان صد در صدی داشـت. 
در همـه نظرسـنجی ها اول بـود. امـا باز هم »عـده ای نان و پنیر جلیلـی را به چلوکباب 
قالیبـاف ترجیح دادنـد.« این دقیقا عبارتی بود کـه اصولگرایان تندروی اصفهـان درباره 
انتخابـات ۹۲ بـه کار بـرده بودنـد. نتیجه این شـد که نه چلوکباب هضم شـد و نه نان و 
پنیر از گلو پایین رفت. حسـن روحانی در سـه روز همه نظرسـنجی ها را باطل کرد و به 
پدیده انتخابات بدل شد.سـال ۹6 قالیباف لباس تازه ای به تن کرد. این بار او هم شـعار 
سـاده زیسـتی داد. اما باز هم دسـتور رسـید که سـردار حق ماندن در انتخابات را ندارد. 
قالیبـاف کـه به طعنه به جهانگیری گفته بود نامزد پوششـی انتخابات هسـتی، این بار 
ناچار شد زودتر از جهانگیری از انتخابات انصراف دهد و قربانی ابراهیم رئیسی شود. بعد 
از انتخابات هم رئیسـی آنقدر مقبول بود که به ریاسـت قوه قضائیه برسـد اما قالیباف از 

رسـیدن به صندلی ریاست بنیاد مستضعفان بازماند.

* تا ۱۴۰۸ با سردار قالیباف!
تغییر در شـرایط سیاسـی و مناسـبات قـدرت در پیامی ویدئویـی  جدیدش، کنایه 
قالیبـاف بـه پیراصولگرایانی اسـت کـه او را برای بدل شـدن به چهـره اول ایـن جریان، 
قبول ندارند. هر چند سـال ۸۴ احمد توکلی، سـال ۹۲ مهدوی کنی و سـال ۹6 محمد 
دهقـان )گزینه اصولگرایان برای نایب رئیسـی مجلس( از حامیـان جدی قالیباف بودند، 

اما قالیباف به دنبال افرادی اسـت که بیشـتر به او اعتماد داشـته باشـند.
قربانـزده از نزدیـکان قالیبـاف در تبییـن اسـتراتژی جدیـد ایـن جریـان می گویـد 
»جوانگرایـی در مجلـس به معنای این نیسـت که لزوما افراد کم سـن و سـال بایـد وارد 
مجلس شـوند، چون به هرحال برای کسـی که قرار اسـت در سـاختار سیاسـی کشـور 
و ریـل گـذاری بـرای حرکت صحیح کشـور، قانونگذاری کند، حتمـا تجربه و تخصص 
کافی لازم اسـت، اما الزامی ندارد که حتما طرف مسـن باشـد، اتفاقا باید روحیه جوانانه 
داشـته باشـد و از نظر سـنی هم نسـبتا جوان باشـد. اما موضوع اساسـی آن است که در 
وضعیـت فعلـی اساسـا جوانان با تجربـه و متخصص در این سـاختار جایگاهـی ندارند. 
دعـوت قالیبـاف برای معرفی افراد باصلاحیت از سـوی جوانان در واقع فرصت مناسـبی 
اسـت تا سـازوکار انتخاب و نهایی شـدن فهرسـت های انتخاباتی نیز دچار تحول شود و 

مشـی تعیین افراد پشـت در های بسـته تغییر یابد.«

معاون اول رییس جمهور تاکید کرد

باید با مردم درباره مشکلات صادقانه گفتگو کرد

تغییر مسیر سردار قالیباف

مسیر پاستور از بهارستان می گذرد 
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نامحـرمانه
ایران خودرو و سایپا اعلام ورشکستگی کنند!  

سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی گفت که سایپا و ایران خودرو باید با توجه 
به میزان زیان انباشه شان اعلام ورشکستگی کنند.بهرام پارسایی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به بررسی 
پرونده خودروسازها در کمیسیون اصل ۹۰، اظهار کرد: یکی از تخلفات جدی خودروسازها که وزارت 
صنعت، معدن و تجارت هم در آن مقصر است این است که طبق قانون تجارت هر شرکت و مجموعه ای 
که زیان انباشته اش ۵۰ درصد سرمایه اش باشد، باید جلسه مجمع عمومی تشکیل دهد و اعلام 
ورشکستگی کند. این از قوانین صریح تجارت است. استعلام از خودروسازان هم نشان می دهد هر دو 
خودروساز میزان زیان انباشته شان چند برابر کل سرمایه آن هاست و قانونا ورشکسته هستند و باید اعلام 
ورشکستی کنند. وی با بیان این که »کمیسیون اصل ۹۰ در مورد اثبات ورشکستگی این دو خودروساز 
حتماً جلسه ای با مسئولین ذیربط خواهد داشت«، ادامه داد: خود این شرکت ها موضوع ورشکستگی را 
انکار نمی کنند کما این که ایران خودرو پیش از سال ۱۳۹۸ زیان انباشته اش را بالغ بر ۸,۰۰۰ میلیارد 
تومان به ما اعلام کرد که قطعاً الان این رقم بیشتر است و منابع این شرکت هم کمتر است؛ لذا هر دو 

شرکت باید براساس قانون تجارت اعلام ورشکستگی کند.

جان باختن بیش از ۳۷۰۰ موتورسوار در تصادفات سال گذشته 
 سازمان پزشکی قانونی اعلام کرد: سال گذشته ۳ هزار و ۷۴۵ موتورسوار در حوادث رانندگی جان 
خود را از دست دادند. از این تعداد ۳ هزار و ۶۰۸ نفر مرد و ۱۳۷ نفر زن بودند. به گزارش سازمان 
پزشکی قانونی، آمار جانباختگان موتورسیکلت سواران در سال گذشته، ۲۱.۸ درصد از کل تلفات حوادث 
رانندگی را به خود اختصاص داده است.براساس آمارهای موجود بیشترین آمار فوتی های موتورسواران 
در سال گذشته به ترتیب مربوط به استان تهران با ۳۸۶، فارس با ۳۲۷، اصفهان با ۲۸۹ و کمترین آن 
مربوط به ایلام با ۱۲، کهگیلویه و بویراحمد با ۲۲ و اردبیل با ۲۳ فوتی بوده است.مطابق آمارهای سال 
گذشته سهم تلفات موتورسواران در مقایسه با کل فوتی های حوادث رانندگی در استان های گلستان 
و هرمزگان رقمی قابل توجه است. در استان گلستان سهم فوتی های موتورسوران از کل تلفات ۴۲.۶ 
درصد و در استان هرمزگان ۳۶.۲ درصد است.آمارها نشان می دهد بیشترین علت مرگ موتورسواران 
ضربه به سر است. این عامل به تنهایی ۵۱.۶ درصد از مرگ موتورسواران را در سال گذشته به دنبال 

داشته است که هزار و ۹۳۳ نفر از کل تلفات را دربر می گیرد. 

رفیقدوست: چند متخلف بخش خصوصی را اعدام کنند
محسن رفیقدوست: وقتی که ما نانوایی داریم که وقتی دولت اعلام می کند نان گران شده، او تابلو 
می زند »تا اطلاع ثانوی نان را ارزان می فروشم، چون هنوز آرد ارزان دارم و هر وقت آرد ارزانم تمام شد، 
بعد نان را گران می کنم« این یعنی ما هر دو طیف را داریم. ما موافقیم که چند تا از همین طیف بخش 
خصوصی را هم بگیرند و اعدام کنند. کما اینکه باید دولت آنچنان اینجا خودش را نشان دهد که کسی 
جرات نکند سمت تخلف بروند. الان مثلًا می گویند صادرکنندگان بخش خصوصی ارزشان را در نیما 
نمی آورند و در بازار آزاد می فروشند. دولت سران این ها را صدا کند و هشدار دهد.زمان جنگ از کسی 
که ماده اولیه داشت، چیزی می خواستیم که نمی فروخت با تهدید کشتن از او خریدم. البته گران تر از 
حد معمول هم پول دادم، ولی او نمی خواست بفروشد. الان هم همان زمان است. مملکت در جنگ 

اقتصادی است.

»آذری جهرمی« از مجلس کارت زرد گرفت
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی دیروز، پاسخ های وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
به سوال یکی از نمایندگان را قانع کننده ندانستند.در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی، سوال 
محمود نگهبان سلامی نماینده مردم خواف و رشتخوار از آذری جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات درباره علت عدم تحقق موارد مندرج در بند ط ماده ۳ قانون وظایف و اختیارات وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات مبنی بر ضرورت راه اندازی دولت الکترونیک در دستور کار قرار گرفت.گفتنی است، 
این نماینده مجلس از توضیحات وزیر ارتباطات و اطلاعات درباره سوال مذکور قانع نشد و خواستار 
آن شد که پاسخ های وزیر به رای نمایندگان گذاشته شود که وکلای ملت با ۸۳ رای موافق، ۸۳ رای 
مخالف و ۷ رای ممتنع از مجموع ۱۹۶ نماینده حاضر در جلسه از پاسخ های آذری جهرمی قانع نشدند. 

کنایه های معنادار به وزیر جوان در صحن مجلس
محمود نگهبان سلامی یکی از نمایندگان سئوال کننده از وزیر ارتباطات گفت: به جای دل مشغولی 
به ارائه پیام در توئیتر و فضای مجازی باید در مناطق محروم حضور پیدا کنید. این قبیل کار ها این مشکل 
مردم را حل نمیکند حتی اگر برای آینده هم برنامه ای داشته باشید حضور در روستا ها مهم است. این 
انتقاد از سوی جهرمی بی جواب نماند: این شبکه های اجتماعی فاصله مسئولین ومردم را کم می کند. 
در همین شبکه های اجتماعی مردم کردستان گفتند که امکانات نیست و نبود امکانات ارتباطی را به 
اهل سنت نسبت دادند. بنده در برابر این واکنش ها فورا به کردستان رفتم و توضیح دادم که شاید در 
سیستان و بلوچستان یک دکل بتواند چند روستا را پوشش دهد، اما در کردستان به ازای هر روستا 

باید یک دکل زد.

یادداشت های شهر سیل زده/32
محمد خامه یار

یادش بخیر، حاج آقا بهرامی پس از حادثه سیل به اتفاق تعدادی از جوانان فریدن شهر اصفهان به 
منظور  کمک رسانی به مردم راه می افتند تا به مردم سیل زده کمک کنند. نمی شناختمش. برای کار 

خودش را معرفی کرد و گفت؛ هر کاری دارید تیم ما پای کارند و آماده اند.
هر ماشینی که از  راه می رسید می دیدم حاج آقا با نیروهایش پای ماشین آماده اند تا بارش را تخلیه 

کنند و تا کار را تمام نکنند، جایی نمی رفتند. 
روزهای اول حاج آقا با قبا و عمامه کار می کرد و بعد حجم کار که زیاد می شود، قبایش را کنار می 

گذارد و با یک دست لباس بسیجی مشغول کار می شود.  
گرچه دیگر نیروها پای کار هستند ولی این تیم در انجام کارهای سخت و طاقت فرسا سرآمد 

دیگران می شود.
یکی از شب ها برای اقامه نماز جماعت یکی از روحانیان را دعوت به اقامه می کنم. نماز به جماعت 
برگزار می شود. پس از نماز یکی از دوستان می پرسد: شما چرا حاج آقا بهرامی را برای امامت نماز 

دعوت نمی کنید؟
می گویم: چه فرقی می کنه؟

می گوید: بالاخره حاج آقا امام جمعه است!
می پرسم: واقعا؟

می گوید: بله. درست می گویم.
با دریافت این مطلب از حاج آقا عذرخواهی می کنم که ایشان را بیش از این نمی شناختم. 

حالا برایم سخت می شود از حاج آقا و نیروهایش کمک بگیرم اما او پای ثابت کار است و نشانه هایش 
تخلیه بار دو تریلی آب معدنی در نیمه شب و تخلیه و بارگیری چند کامیون دیگر است.

این طور بگویم نیروهای حاج آقا پس از  ده روز کار و تلاش جهادی خسته می شوند و خداحافظی 
می کنند و می روند ولی او به اتفاق یکی دو نفر از رفقایش می ماند.

بر اثر بی احتیاطی روستائیان:

۱۵۰ هکتار از مراتع قم در آتش سوخت
فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم از سوختن ۱۵۰ هکتار از مراتع 
در بخش خلجستان خبر داد و گفت: این آتش سوزی بر اثر سوزاندن زباله های باغی توسط روستاییان 

رخ داد.
علی درودیان با اشاره به اینکه رسالت حفاظت از اراضی جنگلی و مرتعی استان قم بر عهده یگان 
حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گذاشته شده است، اظهار کرد: نیروهای این 
مجموعه به تنهایی نمی توانند در مساحتی با وسعت بیش از ۹۵۰ هزار هکتار به صورت مستمر حضور 
داشته باشند به همین علت امیدواریم دستگاه ها، نهادها و به ویژه مردم نسبت به حفاظت از اراضی ملی 
اهتمام جدی داشته باشند و همیار یگان حفاظت باشند.وی با بیان اینکه از ابتدای سال بیش از ۳۵ 
مورد آتش سوزی در اراضی مرتعی و جنگلی استان قم رخ داده است، اضافه کرد: بیش از ۳۰ مورد از 
این آتش سوزی ها به دوره زمانی بعد از عید فطر اختصاص دارد که ۱۵ مورد در سلفچگان، ۱۳ مورد 
در خلجستان، پنج مورد در کهک و دو مورد در جعفریه رخ داده است.فرمانده یگان حفاظت اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با اشاره به آتش سوزی روز گذشته در بخش خلجستان که منجر 
به سوختن ۱۵۰ هکتار از مراتع روستای الگان شده است، مطرح کرد: این آتش سوزی بر اثر سوزاندن 
زباله های باغی توسط روستاییان رخ داده که حجم آن بسیار قابل توجه است چراکه ما طی سال گذشته 

فقط ۶۰ هکتار آتش سوزی در کل اراضی ملی استان قم داشته ایم.
وی ادامه داد: با آتش سوزی روز یکشنبه آمار مراتع سوخته بخش خلجستان به ۴۵۰ هکتار رسیده 

است که این نشان از بی احتیاطی افراد نسبت به اراضی مرتعی و جنگلی است.

رئیس اداره حقوقی اوقاف و امور خیریه استان قم خبرداد

 وقف 3 میلیاردی جدید در قم
رئیس اداره حقوقی اوقاف و امور خیریه استان قم  گفت :یک مورد وقف جدید به ارزش ۳ میلیارد 

ریال در قم به ثبت رسید.
عارف فرجامی اظهار کرد: یک مورد وقف جدید به ارزش سه میلیارد ریال در شهر مقدس قم به ثبت 
رسید.وی افزود: این وقف شامل یک قطعه زمین به مساحت ۹۱ متر مربع واقع در بلوار ۱۵ خرداد، بلوار 
محتشم کاشانی جنب مسجد امام رضا علیه السلام است که با نیت توسعه این مسجد وقف شده است.

رئیس اداره حقوقی اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به دیگر ویژگی های این ملک عنوان کرد: 
سید علی فعال نظری واقف محترم زمین با مشاوره اداره حقوقی و ثبتی اوقاف استان قم اقدام به وقف 

این قطعه زمین کرده است.

استاندار قم با اشاره به کسب رتبه برتر 
بامواد مخدر در سال ۹۷ توسط  مبارزه 
مواد مخدر  با  مبارزه  شورای هماهنگی 
استان گفت: تعامل و همکاری دستگاه 
های مختلف، اولویت بندی قشرهای آسیب 
پذیر جامعه و توسعه آموزش پیشگیری از 
گرایش به مواد مخدر از جمله اموری است 

که باید در اولویت قرار گیرد. 
به بهرام سرمست در سومین جلسه 
مواد مخدر  با  مبارزه  شورای هماهنگی 
استان قم با اشاره به لزوم برنامه محوری 
در مبارزه با پدیده شوم مواد مخدر، اضافه 
کرد: تعهد اجرایی برنامه های مصوب بر 
اساس زمان بندی مشخص و تمهید ساز 
و کار های اجرایی از الزامات تهیه مصوبات 
در شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر 
استان هستند.وی از موارد مهم در نمود 
عملی مبارزه با مواد مخدر را، خود ارزیابی 

دستگاه های ذیربط دانست و تصریح کرد: 
هر بخش باید با ارزیابی خود از اقدامات و 
تکالیف صورت گرفته و میزان پیشرفت 
برنامه ها تحت نظارت دبیرخانه شورای 
هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان، ضمن 

بررسی قابلیت اجرای این برنامه ها، تعامل 
لازم با مدیریت استان را عملیاتی کند.

وی، عملکرد شورای هماهنگی مبارزه 
با مواد مخدر استان را قابل قبول دانست 
و اظهار داشت: با هدفمندی و نظام مندی 

مصوبات در مسیر این مبارزه می توانیم 
شاهد کسب توفیقات بیش از پیش باشیم.

سرمست همچنین به نقش تشکل 
های مردمی در مبارزه با مواد مخدر تاکید 
کرد و گفت: بهره گیری و جلب مشارکت 
سازمان های مردم نهاد در اجرای برنامه ها 
و حمایت از طرح های مبارزه با سوء مصرف 
فرهنگ  ایجاد  در  تواند  مواد مخدر می 
عمومی پیشگیری از اعتیاد به مواد مخدر 

نقشی اساسی ایفا کند.
استاندار قم با تاکید بر لزوم مناسب 
هدف  جوامع  جهت  ها  برنامه  سازی 
مختلف، خاطر نشان کرد: اقشار آسیب 
پذیر در مواجهه با این پدیده شوم، بیشتر 
از سایر اقشار متحمل ضربات جبران ناپذیر 
می شوند و باید اولویت شورا در پاکسازی 
محیط و آموزش جامع پیشگیری و مبارزه 

با مواد مخدر در استان باشند.

استاندار قم  تاکید کرد

لزوم برنامه محوری در مبارزه با پدیده شوم مواد مخدر

افزایش شکاف طبقاتی در سال 9۷کاریکاتور

جوادتکجو

معاون امور عمرانی استاندار قم  تاکید کرد

اتخاد تدابیر لازم برای کاهش 
تصادفات بلوار آیت الله بروجردی 

معاون امور عمرانی استاندار قم بر ضرورت اتخاذ تدابیر ترافیکی کوتاه 
مدت و اعمال نظارت جدی برای کاهش تصادفات بلوار آیت الله بروجردی 

تاکید کرد.
محسن بهشتی در جلسه شورای ترافیک استان قم بیان کرد: طبق آمار، 
شرایط تصادفات منتج به تلفات در مسیر بلوار آیت الله بروجردی حد فاصل 
قم- پردیسان بسیار بالاست و اتخاذ تدابیر با تشدید اعمال قانون از اهمیت 
ویژه در راستای کاهش تلفات برخوردار است.او با اشاره به اقدامات صورت 
گرفته در راستای راه اندازی سامانه دوربین های کنترل سرعت افزود: 
استقرار پلیس در این محور در راستای بازدارندگی از سرعت ضروری است.

معاون استاندار قم مشخص شدن وضعیت کاربری بلوار بروجردی را نیز 
خواستار شد و تصریح کرد: کارکارشناسی در این زمینه با در نظر گرفتن 
شرایط ترافیکی این معبر باید در دستور کار قرار بگیرد.بهشتی بیان کرد: 
انتظار این است که با راه اندازی محور جدید، ضمن بهبود وضعیت ترافیکی، 
کاهش تصادفات را در پی داشته باشیم؛ ولی در بلوار بروجردی چنین نبوده 
است.او در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر ارائه ی هشدارهای لازم 
به مردم برای کاهش تصادفات در بلوار بروجردی خاطرنشان کرد: از ظرفیت 

صدا و سیما و فضای مجازی باید برای فرهنگ سازی استفاده شود.
معاون استاندار قم همچنین سند طرح جامع ترافیکی استان قم در 
راستای برنامه ریزی بلند مدت را ضروری دانست و گفت: این طرح در 

جلسه ای اختصاصی بایستی ارائه و درباره آن تصمیم گیری شود.

مدیر عامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم  خبرداد

آموزش فرهنگ شهروندی 
در تاکسی های شهر مقدس قم

مدیر عامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم 
گفت: آموزش های ترافیکی شهروندی توسط برچسب های پشت تاکسی 
و تابلوهای داخل تاکسی در حال انجام است.مرتضی عزتی با بیان اینکه 
تاکسی  برچسب های پشت  توسط  ترافیکی شهروندی  آموزش های 
و تابلوهای داخل تاکسی در حال انجام است، گفت: در مراحل بعدی 
موضوعات مختلف شهروندی همچون آداب سفر، رعایت قوانین عبور 
و مرور، استفاده از حمل و نقل عمومی و غیره آموزش داده می شود تا 
مسافران و تاکسیرانان سطح شهر، در طول سفر خود از این آموزش ها بهره 
مند شوند و تاثیر بسزایی در ارتقای فرهنگ شهروندی دارد.وی با اشاره به 
آموزش حقوق و وظایف متقابل رانندگان ناوگان تاکسیرانی و مسافران درون 
شهری در تابلوهای تبلیغاتی داخل تاکسی و پیام های ترافیکی، تصریح کرد: 
در یک هزار و ۲۰۰ تابلو تبلیغاتی تاکسی  شهری در قالب آیین نامه ۱۲ 
ماده ای به این موضوع پرداخته می شود.عزتی با بیان اینکه در قم ۶ هزار 
تاکسی مشغول به فعالیت می باشند، گفت: فرهنگ ترافیک ملت ها نشان 
دهنده فرهنگ آن جامعه است و تاکسیرانان می توانند در بهبود فرهنگ 
شهروندی تاثیرگذار باشند.وی با توجه به سیاست های مدیریت شهری، بیان 
داشت: موضوع آموزش در کلان شهرها اهمیت بالایی دارد و شهرداری هم 
به رویکرد انسانی و آموزشی تاکید دارد و نگاه اصلی در شهرداری تبدیل 
شهرداری به نهاد اجتماعی، فرهنگی است و ما نیز در این خصوص طبق 
مصوبات شورای اسلامی شهر عمل می کنیم.مدیر عامل سازمان مدیریت 
و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم با اشاره به اینکه تاکسی یک نقش 
نمادین و ویترینی در کلان شهرها دارد، گفت: زائرین و توریست ها اولین بار 
تاکسی را انتخاب می کنند، به همین دلیل تاکسی ها در قضاوت های افراد 
در مورد فرهنگ کشورها اهمیت ویژه ای دارند.عزتی در پایان افزود: طرح 
تبلیغ فرهنگ شهروندی روی سایبان شیشه راننده که با مشارکت بخش 
خصوصی در حال اجراست نیز جزء برنامه های فرهنگی این سازمان است .

مدیرعامل سازمان پارک ها وفضای سبز شهرداری قم :

کاشت گونه های مثمر در معابر 
از نظر بهداشتی مشکل ساز است

در  گفت:  قم  شهرداری  سبز  وفضای  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
محیط های شهری آلاینده های زیست محیطی داریم و این ها در گیاهان و 

میوه ها نفوذ کرده و مسمومیت شدید در آنها ایجاد می کند.
پیام جوادیان با بیان اینکه هر درخت و گیاهی که برگ، ساقه، گل و یا 
میوه باعث سودمندی و نفع باشد مثمر است، گفت: باید بین درخت مثمر و 
میوه تمایزی قائل شویم.وی با اشاره به علت ممنوعیت کاشت درختان میوه 
و بارده در فضای سبز شهر قم اظهار کرد: در محیط های شهری آلاینده های 
زیست محیطی داریم و این ها در گیاهان و میوه ها نفوذ کرده و مسمومیت 
شدید در آنها ایجاد می کند.وی با تاکید بر اینکه به هیچ عنوان کاشت درخت 
میوه در معابر شهری توصیه نمی شود، افزود: آغشته شدن میوه ها به گرد 
و غبار و ریزگردها که با دود ماشین ها مخلوط شده و ماده چرب و سیاه 
مسمومی را ایجاد می کنند از دیگر مشکلات این مساله است.جوادیان تاثیر 
مخرب دی اکسید کربن و مونواکسید کربن صنعتی بر روی میوه درختان را 
از دیگر دلایل عدم کاشت درخت میوه در شهر عنوان کرد و افزود: آلودگی 
میوه ها به سموم دفع آفات هم از دیگر دلایل عدم کاشت درخت میوه است.

وی گفت: اگر قرار باشد در خیابان ها میوه بکاریم در پی سمپاشی به 
نوعی در حال خوراندن سم به مردم هستیم.مدیرعامل سازمان پارک ها و 
فضای سبز شهرداری قم با اشاره به اینکه با ورود درخت به فاز زایشی از 
سطح برگ هایش کاسته می شود، گفت: درختان در شهر قم برای سبزینگی 
و تولید اکسیژن کاشته می شوند اما با باردهی آن ها از این امر کاسته می شود؛ 
همچنین اکثر درختان میوه بارده هستند و عمر کوتاه دارند به همین خاطر 

برای درختکاری در سطح شهر توصیه نمی شوند.

رئیس پلیس راهور استان قم  خبرداد

افزایش 3۰ درصدی تصادفات
 منجر به فوت در شهر قم

رئیس پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان قم از افزایش ۳۰ درصدی 
تصادفات منجر به فوت در شهر قم طی ۲ ماهه نخست امسال نسبت به 
سال گذشته خبر داد.سرهنگ حسن میرقیصری  بیان کرد: طی ۲ ماهه 
نخست امسال تصادفات فوتی نسبت به مدت مشابه سال قبل ۳۰ درصد 
افزایش یافته است.وی گفت: در تصادفات فوتی فروردین و اردیبهشت ماه 
امسال ۲۱ درصد فوت شدگان در صحنه تصادف و ۷۹ درصد در بیمارستان 
جان خود را از دست داده اند.رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی 
انتظامی استان قم عنوان کرد: طی ۲ ماه ابتدای امسال ۲۹ درصد از 
تصادفات فوتی در بلوار آیت الله بروجردی و ۱۴ درصد در بلوار شهید خدا 
کرم به وقوع پیوسته است.وی گفت: ۳۶ درصد تصادفاتدر این مدت در 
قم به دلیل عدم توجه به جلو، ۲۹ درصد به دلیل عدم رعایت حق تقدم 
و ۲۷ درصد به دلیل تغییر مسیر ناگهانی بوده است.میرقیصری با اشاره به 
افزایش ۱۷ درصدی توقیف خودرو در قم افزود: اعمال قانون تخلفات حادثه 

ساز طی امسال پنج درصد و کل تخلفات ۱۲ درصد افزایش داشته است.

سرپرست معاونت امداد و نجات جمعیت هلال احمر قم :

طرح امداد و نجات تابستانه 
هلال احمر در قم آغاز می شود 

سرپرست معاونت امداد و نجات جمعیت هلال احمر قم گفت: طرح 
ملی امداد و نجات تابستانه هلال احمر در استان قم همزمان با سراسر کشور 
از روز ۳۱ خرداد ماه در ۹ پایگاه امدادی آغاز و تا پایان شهریور ماه ادامه 
خواهد داشت.هادی سلیمی اظهار کرد: در این طرح امدادگران و نجاتگران 
هلال احمر به ارائه خدمات متنوع امداد و نجات، کمک های اولیه و ارائه 
خدمات اجتماعی برای تسکین آلام آسیب دیدگان و مسافران تابستانی 
می پردازند.وی افزود: در طرح تابستانی امداد و نجات با توجه به تردد بالا 
مسافران و در برخی مناطق استان امدادگران و نجاتگران هلال احمر در دو 
پایگاه جاده ای موقت، علاوه بر ۷ پایگاه ثابت در شهرهای دستجرد و کهک 

اقدام به ارائه خدمات امدادی به مردم می کنند.

اخبــار

دریچـه

اخبــار

اطلاعـیه
دفتر روزنامه ایمان به آدرس قم

 بلوار شهید صدوقی  کوچه 21ممیز یک 
پلاک 47 منتقل شد.

تلفن ۰25۳29۰616۰

معاون سیاسی امنیتی استانداری قم با بیان اینکه آمار طلاق در استان قم نسبت به 
سال گذشته کاهش یافته است، گفت: رتبه استان قم در سطح کشور چهارم بوده اما 

اکنون با تلاش های انجام شده به جایگاه هفتم رسیده است.
محمدرضا هاشمی در نشست قرارگاه ۱۹ دی استان قم که در سالن محراب شبستان 
امام خمینی)ره( حرم مطهر برگزار شد، ضمن تقدیر از فعالیت های این قرارگاه اظهار 
کرد: تلاش برای کاهش آسیب های اجتماعی از جمله اعتیاد، طلاق و حاشیه نشینی در 
دستور کار معاونت سیاسی امنیتی استانداری قم قرار دارد.وی با بیان اینکه آمار طلاق در 
استان قم نسبت به سال گذشته کاهش یافته است، اضافه کرد: رتبه استان قم در سطح 
کشور چهارم بوده اما اکنون با تلاش های انجام شده به جایگاه هفتم رسیده است. معاون 
سیاسی امنیتی استاندار قم خاطرنشان کرد: همانطور که رهبر معظم انقلاب اسلامی 
فرمودند ظاهر شهر مقدس قم مورد پسند نیست به همین علت مباحث ظاهری شهر 

باید بیشتر مورد توجه قرار گیرد..وی با اشاره به اینکه استان قم برای استان های مختلف 
کشور خوراک معنوی را تهیه می کند، مطرح کرد: امیدواریم دستگاه های فرهنگی اهتمام 

جدی تری نسبت به مسائل قم داشته باشند و از ظرفیت های خود در قم استفاده کنند.
هاشمی خاطرنشان کرد: مباحث مختلف نظارتی از جمله نظارت بر حجاب و عفاف 
در ادارات استان قم با استفاده از تیمی ۳۵ نفره در تمامی ادارات استان قم درحال دنبال 
شدن است.وی از حجم قابل توجه دانشجویان غیربومی در استان قم یاد کرد و گفت: 
برای جلوگیری از آسیب های ناشی از تجمعات دانشجویی باید دانشجویان غیربومی را 
نسبت به شرایط و شأن قم آگاه کنیم که در این راستا باید رسالت و نقش نهاد رهبری در 
دانشگاه ها مشخص شود.معاون سیاسی امنیتی استانداری قم یادآور شد: در سال گذشته 
۶ میلیارد و ۲۵۰ میلیون تومان به حوزه آسیب های اجتماعی استان قم اختصاص یافته 

که این اعتبارات در میان دستگاه ها تاثیرگذار در این حوزه توزیع شده است.

مدیر حوزه های علمیه خواهران با بیان اینکه برخی 
شبکه ها به صورت هدفمند در حال ترویج فساد در قم 
هستند، گفت: باید با شناسایی این شبکه ها با هرگونه 
شود.حجت الاسلام  برخورد  شهر  این  در  ناهنجاری 
عبدالکریم بهجت پور در نشست قرارگاه ۱۹ دی استان 
قم ، اظهار داشت: متأسفاننه نماهای برخی ساختمان ها 
در شهر قم زیبنده این شهر نیست.وی با بیان اینکه برخی 
از نماها چهره این شهر را تخریب می کنند، افزود: لازم 

است شهرداری در خصوص نماهای ساختمان ها در این 
شهر توجه کافی را داشته باشد.مدیر حوزه های علمیه 
خواهران بیان کرد: مساجد ظرفیت های بسیاری دارند و 
نقش مؤثری در ارائه آموزش های لازم به مردم به ویژه 
نسل جوان خواهند داشت.وی با اشاره به لزوم استفاده 
از توان مبلغان برای بهره گیری از ظرفیت مساجد، افزود: 
حوزه علمیه خواهران در زمینه توانمندسازی مبلغان 
گام های مؤثری برداشته است.حجت الاسلام بهجت پور 

بیان کرد: تاکنون ۳۰ هزار نفر از حوزه های علمیه خواهران 
فارغ التحصیل شده اند که آمادگی لازم را جهت همکاری 
از  ناهنجاری ها در قم دارند که می توان  برای کاهش 
ظرفیت آنها در مبارزه با مفاسد استفاده کرد.وی با بیان 
اینکه برخی شبکه ها به صورت هدفمند در حال ترویج 
فساد در قم هستند، افزود: لازم است با شناسایی این 
شبکه ها و مفاسدی که قم را تهدید می کند، با هرگونه 

ناهنجاری در این شهر برخورد شود.

معاون سیاسی امنیتی استانداری قم:

آمار طلاق در قم کاهش یافته است

مدیر حوزه های علمیه خواهران تأکید کرد؛

لزوم برخورد با شبکه هایی که فساد را در قم ترویج می کنند

زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
استان قم گفت: روزانه ۷۰۰ تن در استان 
قم تولید پسماند عادی داریم که در سایت 
زباله البرز دفن می شود و ۱۲ درصد این 
پسماند نیز تفکیک شده و به چرخه تولید 

باز می گردد. 
 سید رضا موسوی مشکینی ظهر 
سیدمحمد  آیت الله  با  دیدار  در  دیروز 
سعیدی تولیت آستان مقدس و نماینده 
سالن  در  که  قم  استان  در  ولی فقیه 
محراب شبستان امام خمینی)ره( حرم 
مطهر انجام شد، با اشاره به اینکه کشور 
و به دنبال آن استان قم در حوزه زیست 
محیطی با مشکلاتی روبرو است، اظهار 
کرد: مباحثی از جمله جمعیت، نگاه های 

طرح های  در  مدت  کوتاه  و  سطحی 
توسعه ای و برنامه ریزی های کوتاه مدت 
موجب مشکلاتی در حوزه محیط زیست 

به دنبال آورده است.
روزهای  افزایش  آب،  از کمبود  وی 
گرد و غباری، وجود آلایندگی های زیست 
محیطی و پسماندها یاد کرد و افزود: 
در حوزه پسماندها موارد به دسته های 
از جمله، صنعتی، کشاورزی،  مختلف 
که  تقسیم بندی شده  ویژه  و  پزشکی 
فعالیت  محصول  ویژه  پسماندهای 

واحدهای خاص از جمله سرب است.
زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
استان قم خاطرنشان کرد: روزانه ۷۰۰ تن 
در استان قم تولید پسماند عادی داریم که 

در سایت زباله البرز دفن می شود و ۱۲ 
درصد این پسماند نیز تفکیک شده و به 

چرخه تولید باز می گردد.
وی ادامه داد: پسماندها و فاضلاب ها 
فرصت ها و تهدیدهایی به دنبال دارند که 
ما باید به دنبال استفاده از فرصت های 
مدیریت  نوع  بدترین  باشیم،  موجود 
است  پسماند  کردن  خاک  پسماند 
درحالی که در کشورهای پیشرفته، تولید 
پسماند را از مبدا و در بخش تولید کاهش 
می دهند و از پسماندهای نهایی نیز بیشتر 
در بخش های تولیدی استفاده و بخش 
اندکی از پسماند به خاک سپرده می شود 
که امیدواریم این رویکرد در ایران و به ویژه 

قم نیز بیشتر مورد توجه قرار گیرد.

بخش های  فعالیت  به  موسوی 
خصوصی غیرمجاز در حوزه جمع آوری 
در  اکنون  گفت:  و  کرد  اشاره  زباله ها 
مسؤولان  با  مختلف  نشست های 
شهری به دنبال این هستیم تا در حوزه 
جمع آوری پسماند ساماندهی مورد نیاز 

را رقم بزنیم.
پسماندهای  تقسیم بندی  از  وی 
پزشکی به دو دسته عفونی و شیمایی یاد 
و تصریح کرد: بیمارستان ها این پسماندها 
را بی خطر کرده و بعد از آن به سایت البرز 
منتقل می کنند درحالی که اگر به دنبال 
می توانیم  هستیم  استانداردها  رعایت 
کارهای دیگری نیز در مورد این پسماندها 

انجام دهیم.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم :

فقط ۱2 درصد از پسماندهای استان قم تفکیک می شود 

معاون آموزش ابتدایی آموزش  و پرورش استان قم گفت: با نرخ رشد طبیعی جمعیت 
و خاصیت مهاجرپذیری استان قم نسبت به سال گذشته با افزایش ۷ درصدی نوآموزان 
سال اول روبه رو هستیم که در این  بین پیش بینی سنجش ۲۸ هزار نوآموز در بدو ورود 

را داریم. 
مریم سادات پناهنده با اشاره به اهمیت اقدام به موقع ثبت نام دانش آموزان توسط 
والدین اظهار داشت: به دلیل نرخ رشد طبیعی جمعیت و خاصیت مهاجرپذیری استان 
قم، امسال با افزایش تعداد ۵ هزار جمعیت دانش آموزی در مقطع ابتدایی روبه رو خواهیم 
شد که پیش بینی می شود در این  بین تعداد ۲۸ هزار نوآموز بدو ورود مورد سنجش 
قرار می گیرند.معاون آموزش ابتدایی آموزش  و پرورش استان قم، با بیان شرایط ثبت نام 
نوآموزان تصریح کرد: واجدین شرایط ثبت نام شامل نوآموزان ۶ ماه نخست سال ۹۲ و 
شش ماه دوم سال ۹۱ می شود که با در دست داشتن شناسنامه و مراجعه به مدرسه 
موردنظر، اقدام اولیه ثبت نام را در پایگاه سنجش انجام می دهند، والدین بعد از تعیین زمان 

انجام تست باید در تاریخ مقرر به پایگاه موردنظر مراجعه داشته باشند.

وی تعداد پایگاه های فعال در سطح استان را ۱۲ پایگاه ثابت و سیار در نواحی، مناطق 
و روستاها اعلام کرد و افزود: در این پایگاه ها تست های بینایی، شنوایی، سلامت جسمی 
و آمادگی تحصیلی نوآموزان موردسنجش قرار می گیرد که امسال تست دیگری نیز با 
عنوان بسندگی زبان فارسی که از اشراف دانش آموز به زبان معیار آموزش خبر می دهد 
گنجانده  شده است.پناهنده دریافت هرگونه وجهی را از سوی مدارس ممنوع دانست و 
یادآور شد: در آیین نامه ثبت نام به جز هزینه بیمه و کتاب، دریافت هرگونه وجهی ممنوع 
اعلام  شده است البته با تشکیل انجمن مدارس و صلاحدید اعضای شورای انجمن در 

سال تحصیلی از خدمات والدین و کمک های داوطلبانه آن ها برخوردار خواهیم شد.
وی خاطرنشان کرد: زمان ثبت نام نوآموزان بدو ورود به دبستان از تاریخ ۱۸ خرداد 
تا پایان مردادماه مشخص  شده است که والدین با مراجعه به موقع می توانند پروسه 
ثبت نام فرزندشان را به راحتی و صرف وقت کمتری انجام دهند و برای کاهش تنش 
و استرس های فرزندانشان حتی الامکان در نزدیک ترین مدرسه به محل سکونت خود 

اقدام به ثبت نام کنند.

معاون آموزش ابتدایی آموزش  و پرورش استان قم  خبرداد

افزایش ۷ درصدی نوآموزان سال اول درقم

فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع( از 
اجرای طرح جلوگیری از ناهنجاری های 
ظاهری در اصناف خبر داد و گفت: افرادی 
که با اقداماتشان شأن قم را زیر سوال 

می برند تحت نظر هستند.
سردار محمدتقی شاهچراغی ظهر 
یکشنبه در نشست قرارگاه ۱۹ دی استان 

قم که در سالن محراب شبستان امام 
خمینی )ره( حرم حضرت معصومه )س( 
برگزار شد، بیان کرد: مساجد نتوانسته اند 
به جایگاه محوری خود در میان مردم 
برسند که باید برای رسیدن به این جایگاه 
تلاش لازم را داشته باشند.وی با اشاره 
به لزوم استقرار همه پایگاه های مقاومت 

بسیج در کنار مساجد، افزود: پایگاه های 
بسیج باید با نظر امام جماعت فعالیت های 
خود را دنبال کنند.فرمانده سپاه علی بن 
ابیطالب )ع( ادامه داد: امیدواریم مباحث 
مربوط به مسجد زیر نظر ائمه جماعات 
در مجموعه واحدی انجام شود.وی با اشاره 
به لزوم توجه به امر به معروف و نهی از 

منکر افزود: نیروهای سپاه و بسیج هر شب 
اقداماتی در زمینه امر به معروف و نهی از 
منکر انجام می دهند.سردار شاهچراغی 
بیان کرد: افرادی را که در فضای مجازی 
به دنبال تأثیرگذاری منفی در میان مردم 
به ویژه جوانان هستند و با اقداماتشان شأن 
قم را زیر سوال می برند تحت نظر هستند.

فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع( خبرداد

اجرای طرح جلوگیری از ناهنجاری های ظاهری در اصناف 


